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پایگاه تحلیلی

مطرح شدن مباحثی مبنی بر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
منجر به احتکار تخم مرغ و نوســانات شدید قیمت این 

محصول در بازار شده است.
مطرح شدن مباحث مبنی بر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
منجر به احتکار تخم مرغ و نوســانات شدید قیمت این 
محصول در بازار شده اســت. بر این اساس در حالی که 
قیمت مصوب هر شانه تخم مرغ ۴۳ هزار تومان است، 
قیمت این کالا در مراکز خرده فروشــی به شانه ای ۵۵ 
هزار تومان رسیده است. مشــاهدات میدانی خبرنگار 
مهر نشــان می دهد که قیمت هر شــانه تخم مرغ در 
مغازه های سطح شــهر بین ۵۳ تا ۵۵ هزار تومان و نرخ 

هر عدد تخم مرغ بین ۱۸۰۰ تا ۲,۰۰۰ تومان است.
در همین زمینــه ناصر نبی پور، رئیــس هیأت مدیره 
اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهــران در واکنش به 
افزایش قیمت تخم مــرغ در بازار گفــت: دلیل اصلی 
این مســئله مباحث مطرح شــده مبنی بر حذف ارز 

ترجیحی در سال آینده است.
وی با اشاره به اینکه قرار بود ارز ترجیحی پا برجا بماند و 
بر این اساس تولید کنندگان جوجه ریزی زیادی انجام 
داده بودند، اظهار داشت: مطرح شدن مسئله حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانــی و جنبه روانی ناشــی از این 
مسئله منجر به نوسانات قیمت تخم مرغ در 

بازار شده است.
نبی پور بــا بیــان اینکه فرهنــگ ایرانی ها 
اینگونه است که وقتی چیزی گران می شود، 
بیشــتر آن را خرید می کنیم، تصریح کرد: بر 
این اســاس بنک داران نیز میزان خرید تخم 

مرغ خود را افزایش دادند تــا بتوانند بعداً آن را گران تر 
بفروشند.وی با تأکید بر اینکه تولید تخم مرغ مشکلی 
ندارد و در مطلوب ترین شرایط طی چند سال اخیر به 
سر می برد، خاطرنشان کرد: به اندازه ای با مازاد مواجه 
هستیم که به دنبال اخذ مجوز صادرات برای ایام بعد از 

عید نوروز هستیم.
این فعال صنفی با اشــاره به افزایش فعالیت قنادی ها 
و شــیرینی پزی ها خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه 
در آســتانه عید نوروز هســتیم، تقاضا برای تخم مرغ 
افزایش پیدا کرده که این مســئله نیــز از جمله دیگر 
دلایل نوسانات قیمت اســت.با این حال وزارت جهاد 
کشــاورزی می گوید کــه قیمت مصــوب تخم مرغ 
شانه ای ۴۳ هزار تومان و عرضه آن با قیمت های بالاتر 

تخلف اســت و با متخلفان برخورد می شود. 
براساس اظهارات مسئولان این وزارت خانه 
دولت فعلًا برنامه ای بــرای حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی نــدارد و حداقل تا آخــر ماه مبارک 
رمضان این سیاســت ادامــه دارد و تصمیم 
گیری درباره آن به بعد از ماه مبارک رمضان 

موکول شده است.
در این زمینــه ابراهیم زارع، مدیــر کل دفتر بازرگانی 
داخلی کالاهای کشــاورزی معاونت توسعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر در 
واکنش به این مساله گفت که قیمت مصوب تخم مرغ 
هیچ تغییری نکــرده و عرضه ایــن کالا در تمام مراکز 
عرضه بایــد به نرخ مصوب باشــد بنابرایــن تخم مرغ 

دولتی و غیر دولتی نداریم.
وی با بیان اینکه تخــم مرغ به اندازه کافی در کشــور 
وجود دارد، افزود: حتی ما با مــازاد تخم مرغ در داخل 
مواجه هســتیم و برای جلوگیری از سقوط قیمت این 

کالا، پیش بینی هایی برای صادرات انجام شده است.
این مقام مســئول در وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکه قیمت جهانی نهاده ها نیــز افزایش یافته اما علی 

رغم این مساله دولت برای جلوگیری از افزایش قیمت 
محصولات پروتئینی اقدام بــه افزایش نرخ نهاده های 
دامی نکرده اســت، گفت: بنابراین فروش تخم مرغ با 
قیمت بالاتر از نرخ مصوب، تخلف است و ما این مساله 
را به واحــد بازرســی وزارت جهاد کشــاورزی اطلاع 

می دهیم و با متخلفان به جد برخورد می شود.
همچنین رضا ســالمی، مدیر کل پشــتیبانی امور دام 
اســتان تهران در گفتگو با خبرنگار مهر در واکنش به 
افزایش قیمت تخــم مرغ به شــانه ای ۵۵ هزار تومان 
گفت: تولیــد روزانه تخم مرغ در کشــور ســه هزار و 
۲۰۰ تن اســت و در حال حاضر ۸۰ میلیون قطعه مرغ 
تخم گذار در کشــور داریم که این با نیــاز داخل کاملًا 
هماهنگ اســت.وی با اشــاره به اینکه افزایش قیمت 
ســایر اقلام پروتئینی منجر به رشــد تقاضا برای تخم 
مرغ شده است، خاطرنشــان کرد: در این راستا مصرف 
تخم مرغ از حدود دو هــزار و ۷۰۰ تــا دو هزار و ۸۰۰ 
تن در روز به ســه هزار و ۲۰۰ تن رســیده که علیرغم 
این مســئله به واســطه تولید خوبی که انجام شده، ما 
توانســتیم این ۵۰۰ تن را پوشش دهیم و کمبودی در 

بازار وجود نداشته باشد.

عضو اتــاق بازرگانــی ایران می گوید بــرای آنکه 
اقتصــاد ایــران بتوانــد از فضای پــس از تحریم 
اســتفاده کند، باید به سمت اســتفاده از ظرفیت 

صنایع پیشران حرکت کند.
با وجود آنکه هنــوز نتیجه قطعــی مذاکرات وین 
مشخص نشده و هر چند دو طرف از کاهش نسبی 
اختلافات خبــر می دهند اما هنوز بــه نقطه اعلام 
توافق نرســیده اند، فعالان اقتصادی با ارائه نظراتی 
تلاش می کنند اولویت های اقتصاد ایران در دوران 
پساتحریم را تشریح کنند.محمدرضا فاروقی ، عضو 
اتاق بازرگانی ایران در ایــن زمینه گفته که اقتصاد 
ایران طی این سال ها منقبض شده که بخشی از آن 
به عوامل خارجی و بخشی دیگر به سیاست گذاری  
داخلی مربــوط می شــود و ادامه چنیــن روندی 
میتواند منجر بــه افزایش نرخ بیــکاری و کاهش 
نرخ ســرمایه گذاری و افزایش نرخ تورم شود. حال 
انتظار می رود در پی نهایی شــدن توافق های وین، 
کاهش تحریم های اقتصادی و آزاد شــدن بخشی 
از منابع کشــور و مهم تر از همه کاهش ریسک های 
اقتصادی و بهبود فضای کسب وکار، رشد اقتصادی 
افزایش یابد.عضو هیات نماینــدگان اتاق ایران در 
ادامه به روند تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی 
اشــاره کرد و گفت: یکی از مهم تریــن متغیرهای 
اقتصاد کلان روند تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص 
داخلی اســت که به معنای ســرمایه گذاری های 
جدید در ماشین آلات و ساختمان است. متاسفانه 

روند نزولی تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص از اثرات  
تحریم های اقتصادی بود کــه افزایش هزینه های 
تولید و کاهش بهره وری و مســتهلک شدن صنایع 
را به دنبال داشــت.نایب رئیس کمیسیون واردات 
اتاق ایران کاهش مستمر تشــکیل سرمایه ثابت 
ناخالص از ســال ۱۳۹۱ تا ســال ۱۳۹۸ و استمرار 
آن را به معنای عدم جبران اســتهلاک سرمایه های 
موجود و کاهش سرمایه گذاری در اقتصاد عنوان کرد 
و افزود: یکی از مهم ترین موانع ســرمایه گذاری های 
جدید، افزایش ریســک های اقتصادی و نامســاعد 
شــدن محیط کســب وکار اســت. کاهش یــا رفع 
تحریم های اقتصــادی در افزایش ســرمایه گذاری 
در زیرســاخت های اقتصادی از جملــه تجهیزات و 
ماشین آلات و روند رو به رشــد نرخ تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص اثــر مثبــت دارد. بنابراین اختصاص 
بخشی از منابع آزاد شــده ایران پس از نهایی شدن 
توافقات به ســرمایه گذاری های زیرساختی ضمن 
افزایش بهره وری و جبران اســتهلاک ســرمایه به 

عنوان بخش پیشران در اقتصاد عمل خواهد کرد.
این فعال اقتصادی افزایش چشــمگیر نرخ ارز به 
واسطه کاهش درآمدهای ارزی دولت در سال های 
اخیر  را مورد توجه قرار داد و گفت: افزایش نرخ ارز 
علاوه بر اینکه باعث کاهــش تولید، افزایش هزینه 
تولید و بر هم زدن نظم تجارت خارجی کشور شد،   
تغییر مناسبات اقتصادی و عدم سرمایه گذاری در 
امور مولد اقتصادی را در پی داشــته است و بدیهی 

است با منطقی شدن نرخ ارز هم میتوان از خطوط 
تولید پشــتیبانی کرد و هم بازارهــای صادراتی را 
حفظ کرد.فاروقی معتقد اســت یکی از مهم ترین 
متغیرهایی که فارغ از افزایــش یا کاهش آن تاثیر 
جدی در وضعیــت اقتصادی و تجــارت خارجی 
کشور دارد ثبات نرخ ارز اســت. پس در سال های 
اخیر با تشــدید تحریم های اقتصادی و نوسان نرخ 
ارز تمامی بخش های اقتصاد دچار بی ثباتی و عدم 
امکان برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت شدند. در 
این راســتا امکان فروش نفت و وصول درآمدهای 
ارزی و اتخاذ سیاســت هایی که به ثبــات نرخ ارز 
منجر شود بدون شــک تاثیر بســزایی در بهبود 
وضعیت اقتصادی و تولیدکنندگان خواهد داشت.

عضو هیــات نمایندگان اتــاق ایران بــا تاکید بر 
اینکه توجه به حجم تجارت خارجی در سال های 
گذشته بسیار ضروری است، به پایگاه خبری این 
اتاق گفت: حجم تجارت خارجی نســبت به تولید 
ناخالص داخلی یا درجه باز بودن اقتصاد به واسطه 
کاهش میــزان صادرات و واردات عــلاوه بر اینکه 
ظرفیت جدیدی در بازارهای صادراتی ایران ایجاد 
نکرد، باعث کاهش تقاضای محصولات داخلی به 
دلیل مشکلاتی که در نقل وانتقال ارز وجود دارد، 
شده است و در صورتی که گشایش های جدی در 
محدودیت های تجارت خارجی  حاصل نشــود، 
افزایش رشــد اقتصادی و خلق فرصت های جدید 

امکان پذیر نیست.
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قراردادهای 1041/01/15
توسعه

 فراخوان 5
تأمین پنج عدد دستگاه گانینگ ) انكرجت ( نسوز کوره قوس الكتریكی 48540133عمومی

ناحیه فولادسازی شرکت فولاد مبارکه
قرارداهای 1041/01/31

خرید
جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص  فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به 
وبسایت شرکت به نشانی   www.msc.ir، منوی خرید و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنماي موجود، 
نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین كنندگان )SRM( ا قدام نمائید. اطلاعات سایر 

فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس می باشد. 069-1400

شناسه آگهی : 1290004

آگهي فراخوان  مناقصه عمومی
 با ارزیابی کیفی )نوبت دوم(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد »فاز دوم عملیات ساماندهی 
به  کار  اجرای  هزینه  برآورد  حدود  با  تدبیر(  رود  آبان  )مشاور  رویدر«  رودخانه 
مبلغ53.185.354.440 ریال بر اساس فهرست بهاي سال 1400 از طریق مناقصه 
عمومي یك مرحله اي به پیمانکار واجد صلاحیت پایه 5رشته آب واگذار نماید.مبلغ 
تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 2.659.270.000ریال از نوع ضمانت نامه بانكي 
)www.setadiran.ir(و یا واریز وجه نقد. مهلت خرید اسناد از سامانه ستاد ایران 

مورخ  تا  حداکثر  و  آگهی  این  درج  تاریخ  از  مبلغ12.100.000ریال  پرداخت  با 
1401/01/06، مهلت بارگذاری پیشنهاد قیمت و اسناد مربوطه تا ساعت 13 مورخ 
 1401/01/24 ساعت10مورخ  پیشنهادات  بازگشایی  تاریخ  و  بوده   1401/01/20

می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/12/23 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/25

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شرکت آب منطقه ای هرمزگان

وزارت نیرو
شرکت مد   یریت منابع آب ایران

 نوبت دوم

آگهی فراخوان شرکت فولاد مبارکه اصفهان

روابط عمومي شرکت فولادمبارکه اصفهان

نوع رديف
مهلت ارسالموضوعشمارهفراخوان

مدارک
مديريت
مرتبط

 فراخوان 1
عمومی

 48505936
48505938 

خرید و اجرای پمپ های ذخیره اکسیژن ، نیتروژن واحد اکسیژن فولاد 
 EPCقرارداهای 1401/01/30مبارکه به صورت

خرید

مناقصه 2
عمومی

48551841
48551831

انجام عملیات طراحي، مهندسي،خرید تجهیزات،نصب ، راه اندازي و 
تضمین عملكرد دو دستگاه جرثقیل پشتیباني جهت پروژه نورد گرم 2

قراردادهای 1401/01/15
توسعه

مناقصه 3
عمومی

48551839
48551825

انجام عملیات طراحي، مهندسي،خرید تجهیزات،نصب ، راه اندازي و 
تضمین عملكرد نه دستگاه جرثقیل فرآیندي جهت پروژه نورد گرم 2

قراردادهای 1041/01/15
توسعه

مناقصه 4
عمومی

48551842
48554836

انجام عملیات طراحي، مهندسي،خرید تجهیزات،نصب ، راه اندازي و 
تضمین عملكرد  سه دستگاه جرثقیل تعمیراتي جهت پروژه نورد گرم 2

قراردادهای 1041/01/15
توسعه

 فراخوان 5
تأمین پنج عدد دستگاه گانینگ ) انكرجت ( نسوز کوره قوس الكتریكی 48540133عمومی

ناحیه فولادسازی شرکت فولاد مبارکه
قرارداهای 1041/01/31

خرید
جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص  فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به 
وبسایت شرکت به نشانی   www.msc.ir، منوی خرید و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنماي موجود، 
نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین كنندگان )SRM( ا قدام نمائید. اطلاعات سایر 

فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس می باشد. 069-1400



طحان نظیف در نشست خبری:

شورای نگهبان مصوبه معافیت سربازی مجلس را رد کرد

رئیسی در اختتامیه کتاب سال مطرح کرد

جهاد تبیین یعنی نگارشی که دشمن را افشا کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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نگاهی به اقتصاد ایران در ۱۴۰۱
حمید باقریان  هرســاله کارشناســان، متولیان و فعالان اقتصادی 
کشــورهای مختلف قبل از شــروع ســال جدید به بررسی مشکلاتی 
چون تورم، نــرخ ارز و توان اقتصادی مردم در ســال آینــده و پیش رو 
می پردازند، امسال هم با توجه به لایحه بودجه و نرخ تورم و نرخ افزایش 

قیمت ها قرار است اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۱ را بررسی کنیم.
با توجه به ادامه دور هشتم مذاکرات وین، بیم و امیدهای آینده اقتصاد 
ایران دو ســناریو را می توان در نظر داشــت؛ اول اینکه اگر برجام احیا 
شود، گشــایش هایی در اقتصاد ایران رخ خواهد داد، اما در بخش دیگر 
می توان بیان کرد کــه حل آن به اقدامات بنیادین نیاز دارد. براســاس 
گزارش مجمع جهانی اقتصاد، پنج چالش بزرگ اقتصاد ایران، شــامل 
»بیکاری و معیشــت«، »ســرخوردگی جوانان«، »رکــود اقتصادی 
طولانی مدت«، »بحران منابع طبیعی« و »فروپاشــی اکوسیســتم« 
اســت که به گفته آنها نیاز اســت در تدوین برنامه هفتم توسعه مورد 
توجه ویژه قرار گیرد. بخشی از این موارد می توانند به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم  با احیای برجام کمرنگ تر شــوند، بخشی نیز بحران هایی 
هســتند که اگر جدی گرفته نشــوند، زیان هــای جبران ناپذیری به 
دنبال خواهند داشت. تداوم وضع موجود، رشــد اقتصادی حدود ۹.۲ 
درصد برای سال آینده و ســپس کاهش رشد و رسیدن به محدوده ۲.۵ 
درصدی از ســال ۱۴۰۲ را به دنبال خواهد داشت و تورمی در محدوده 
۶۴ تا ۷۰ درصد را شــاهد خواهیم بود. درصورت اعمال اصلاحات نیز، 
رشد اقتصادی برای سال آینده حدود ۸ درصد و پس از آن در محدوده 
۲ درصد و تورم نیز بســته به شــدت اصلاحات در بازه ۱۵ تا ۳۳ درصد 

پیش بینی شده است.
با توجه به اینکه بودجه پاشنه آشــیل دولت و اقتصاد کشــور اســت و 
کم توجهی به آن می تواند آثار زیان باری برای کشور داشته باشد. آنچه 
تاکنون اتفاق افتــاده، افزایش ۵/ ۵ میلیارد یورویــی بند »ی« تبصره 
»یک« اســت که مجموع آن را به ۱۰میلیون یورو رســانده و این رقم، 
مازاد بر بودجه ای بوده که از محل فروش نفت به صورت ریالی در بودجه 
منظور می شود. این رقم بیشتر مربوط به بحث یارانه ها و پرداخت های 
پیش بینی شده در بند تبصره »یک« اســت که رقم بسیار بالایی است. 
علاوه بر این شاهد افزایش حقوق کارکنان دولت از ۵/ ۴ میلیون تومان 
به ۶/ ۵ میلیــون تومان هســتیم. قیمت خرید تضمینــی گندم هم از 
۷ هزار و ۵۰۰ تومان بــه ۹هزار و ۵۰۰ تومان افزایش پیدا کرده اســت. 
در کنار اینها شــاهد پایدار ماندن ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه هستیم 
که ۹میلیارد دلار به آن تخصیص داده شده و همین تغییر باعث تفاوت 
۱۶۰ هزار میلیارد تومانی با لایحه بودجه دولت شده است. طبق لایحه 
دولت کســری تراز عملیاتی بودجه نزدیک به ۳۰۱ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده بود که با توجه به تغییرات صورت گرفته و افزایش هایی 
که داده شده و همچنین باقی ماندن ارز ۴۲۰۰ تومانی، به احتمال زیاد 
شاهد کسری بسیار بیشــتر در بودجه خواهیم بود که احتمال افزایش 

تورم در سال آینده را افزایش می دهد.
سیاست های پولی راهکاری اســت که در اقتصاد به عنوان نسخه های 
تجویزی برای کنترل تورم به وجود آمده در کشورها رایج است، اما باید 
توجه داشته باشیم که این نوع سیاست ها تنها سیاستی موقت و دوره ای 
هســتند و به صورت مقطعی می توانند تورم را کنتــرل کند. به عبارت 
دیگر اگر تورم ناشــی از افزایش تقاضا باشد سیاســت های پولی و مالی 
می تواند وضعیت را کنترل کند اما تورم فعلی کشــور ریشه در کاهش 
شدید عرضه دارد. شــایان ذکر است که مشــکلات داخلی و تحریم ها 
سبب شده است، که عرضه در کشور به شدت کاهش پیدا کند. بنابراین 
برای کنترل تورم بایــد اقداماتــی طولانی و اثربخش بــرای افزایش 
تولید در داخل کشور در دستور کار توســط کارگزاران قرار بگیرد. باید 
این نکتــه را در نظر گرفت که رفــع موانع تولید در داخل کشــور،  کار 
آســانی نخواهد بود. از ســوی دیگر نیز باید در حوزه هــای بین المللی 
پیشرفت هایی را داشته باشــیم و مراودات اقتصادی و بخش صداراتی 

خود را افزایش دهیم تا بتوانیم با مشکلات ناشی از تحریم ها کنار بیایم.
پیش بینی های بانک جهانی و صندوق بین المللی پول از رشد اقتصادی 
و تورم کشور در سال های آینده به پیش بینی های اتاق ایران نزدیک تر 
است. طبق آخرین گزارش بانک جهانی، نرخ رشــد اقتصادی در سال 
۲۰۲۱ معــادل ۱.۵ و در ســال ۲۰۲۲ معادل ۱.۷ درصــد خواهد بود. 
همچنین بر اســاس آخرین پیش بینی های انجام شده توسط صندوق 
بین المللی پول، رشــد اقتصــادی در ســال ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ به ترتیب 
معادل ۲.۵ و ۲ درصد و نرخ تــورم نیز برای دو ســال مذکور به ترتیب 
۳۹.۳ و ۲۷.۵ خواهد بود. برابر آخرین گزارش های رسمی، تورم سالانه 
در دی ماه به نرخ ۲/ ۴۲  درصد رســیده که نســبت به سال گذشته یک 
واحد درصد کاهش پیدا کرده اســت. هم اکنــون نگرانی عمده ایکه در 
مورد نرخ تورم و احتمال تشــدید آن وجود دارد این است که؛ ۵۵  هزار 
میلیارد تومان تنخواه دولت اســت که از بانک مرکزی دریافت کرده و 
باید تا پایان سال تســویه کند. این مولفه می تواند تورم را از نرخ بالایی 

که هم اکنون دارد، افزایش دهد.
در خصوص تجارت خارجی هم آمارهای حاکی است؛ در ۱۰ماه ۱۴۰۰ 
صادرات غیرنفتی کشور رشد خوبی داشــته و بالغ بر ۳۸ میلیارد دلار 
بوده که نسبت به بازه مشابه سال قبل رشد ۳۸درصدی نشان می دهد. 
همچنین در این مدت واردات به ۴۱میلیارد دلار رســید که ۳۴ درصد 
رشد داشته اســت. در مجموع در۱۰ ماه ۱۴۰۰ تجارت خارجی کشور 
به ارزش ۸۰ میلیارد و ۲۳۶میلیون دلار بوده که نسبت به کل سال قبل ۸/ ۸  
درصد رشد داشته است. از دلایل موثر در بهبود تجارت خارجی کشور 
می توان به افزایش قیمت جهانی نفت اشــاره کرد که در حال حاضر به 
بیش از ۹۰ دلار در هر بشکه رسیده اســت و حتی پیش بینی می شود 
از قیمــت ۱۰۰ دلار هم عبور کنــد. همچنین خــروج اقتصاد جهان و 
به تبع آن اقتصاد ایــران از رکود با توجه به مهار کرونــا در بهبود میزان 
صادرات کشــور اثرگذار بوده اســت. علاوه بر این تا اندازه ای هم کم اثر 
شدن تحریم ها بر رشد تجارت خارجی اثر مثبتی داشته است. برابر آمار 
رسمی، صادرات و واردات ایران به اروپا افزایش پیدا کرده، فروش نفت 
رشد داشته و همه این عوامل باعث شده است که تجارت خارجی کشور 

در ۱۰ماه سال ۱۴۰۰ رشد نسبتا مناسبی داشته باشد.
آن چیزی که برای اقتصاد ما مفید اســت تثبیت قیمت دلار و تورم است 
نه کاهش نرخ دلار و تورم. این اقدامات سرکوب قیمتی و ارزپاشی چیزی 
را که ما می توانستیم سه بعد به آن برســیم به تعویق می اندازد. با فرض 
عدم توافق در یک حالت خوشبینانه ما به یک رشد دو درصدی می توانیم 
برسیم  و با فرض تورم عالی به پیش بینی اکونومیست می توانیم برسیم، 
ولی خیلی مقطعی. اگر منابع هم آزاد شود دیگر بحث مدیریت آن به میان 
می آید و اگر سیاست گذار ما همچنان بخواهد به قیمت گذاری دستوری، 

تداوم ارز ۴۲۰۰ تومانی ادامه دهد وضعیت بدتر می شود.

سپاه حفاظت و امنیت هسته ای به ساختار سپاه 
اضافه شد

سپاه حفاظت و امنیت هســته ای به ساختار سپاه پاســداران انقلاب 
اسلامی افزوده شد.سپاه حفاظت و امنیت هسته ای  که به نظر می رسد 
ماموریت آن حفاظت از ظرفیت ها و دستاوردهای هسته ای کشورمان 
تعریف شده است علاوه بر تامین امنیت تاسیسات هسته ای صلح آمیز  
ایران ، مسوولیت صیانت از  دانشمندان هسته ای را نیز عهده دار است . 

سپاه حفاظت و امنیت هســته ای جدیدترین مجموعه  سپاه  پاسداران 
اســت که  به صورت مســتقل و همچون نیروی های زمینی ، دریایی، 
هوافضا و قدس ســپاه در حوزه ماموریت ها و  مســوولیت های محوله 

ایفای نقش می کند .

یادداشت

تریبون

نمایندگان مجلس با تصویب کلیــات و جزئیات طرح 
نسخ قانون تغییر ساعت کشور، مقرر کردند که ساعت 
کشــور دیگر تغییر نکند. نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در جلســه علنی بعد از تصویب کلیات طرح 
نسخ قانون تغییرساعت رسمی کشور، ماده واحده این 

طرح را به شرح زیر تصویب کردند.
ماده واحده- قانون تغییر ساعت رسمی کشور مصوب  

۸۶/۵/۳۱مجلس شورای اسلامی نسخ می گردد.
به هیات وزیران اجازه داده می شــود ساعت شروع به 
کار ســازمان ها، ادارات و مراکز تابعه را متناسب با ماه 

های گرم سال نواحی مختلف کشــور از اول خرداد تا 
پایان شــهریورماه حداکثر یک ســاعت زودتر تعیین 
کند.در قانون تغییر ســاعت رسمی کشــور آمده بود 
که »ساعت رسمی کشور هر ســال در ساعت ۲۴ روز 
اول فروردین ماه یک ســاعت به جلو کشیده می شود 

و در ســاعت ۲۴ روز سی ام شــهریورماه به حال سابق 
برگردانده می شود.«اکنون با این مصوبه مجلس، قانون 
تغییر ساعت رسمی کشور نســخ می شود و ساعت در 
طول ســال تغییر نمی کند.مصوبه مجلس برای اجرا 

باید به تایید شورای نگهبان برسد.

مجلس

زهرا علیدادی  سخنگوی شورای نگهبان 
گفت: هنوز نظر شــورای نگهبــان در باره 
بودجه ۱۴۰۱ آماده نشــده است اما همین 

امروز نهایی و به مجلس ارسال می شود.
هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان در نشســت خبری که صبح امروز 
با موضوع بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور 
برگزار شــد با اشــاره به عملکرد شــورای 
نگهبــان در ســال ۱۴۰۰، گفت: شــورای 
نگهبان در سال ۱۴۰۰، ۸۲ مصوبه مجلس 
در ۵۳ عنوان شــامل ۲۷ لایحه و ۲۶ طرح 
را بررســی کرد. همچنین ۲۰ اساسنامه از 
دولت در شــورای نگهبــان دریافت و مورد 
بررســی قرار گرفت. علاوه بــر این،  ۱۵۲ 
استعلام شــرعی از دیوان عدالت اداری در 
ســال ۱۴۰۰ در شــورای نگهبان بررسی 
شــده اســت.وی ادامه داد: لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱ همزمان با بررسی در مجلس، 
در شورای نگهبان هم بررسی شد. جلسات 
فشــرده برگزار شد و شــب گذشته بررسی 
مصوبات مجلــس درباره بودجــه به اتمام 
رسید. هنوز نظر آماده نشده است اما همین 

امروز نهایی و به مجلس ارسال می شود.
طحــان نظیف بیان کــرد: مــا در ۵ روز به 
صورت رســمی لایحه بودجه ســال آینده 
کشور را بررســی کردیم. زمان بندی برای 
بررســی بودجه در شــورای نگهبــان باید 
رعایت شود و ما هم باید فرصت کافی برای 
بررسی بودجه داشته باشــیم. اگر شورای 
نگهبــان از همه زمــان قانونی خــود برای 
بررســی بودجه اســتفاده می کرد، بودجه 
به قبل از پایان ســال نمی رسید و به همین 
علت ما در جلسات فشرده مصوبات مجلس 

را بررسی کردیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان تصریح کرد: 
سقف ردیف مصارف و منابع باید در بودجه 
حتماً درج شــود. در بودجه باید نحوه دقیق 
هزینــه کرد مصــارف و منابع ذکر شــود و 

مجلس باید به صورت جزئــی این موارد را 
بیاورد.

وی بیان کرد: روز گذشــته نامه هیئت عالی 
نظارت مجمــع تشــخیص مصلحت نظام 
درباره لایحه بودجه ســال آینده را دریافت 
کردیم. در این هیئت هم لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ بررسی شده است و مغایرت هایی را 
به ما ارســال کردند که ما این موارد را هم به 

مجلس منتقل می کنیم تا اصلاح شود.
سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: ذکر 
احکام غیربودجــه ای در بودجــه، فرآیند 
بودجه را طولانی و بودجــه را فربه می کند. 
همچنین اســتفاده از واژه گان فارسی مورد 
توجه شورای نگهبان اســت که در بررسی 
بودجه مواردی بــود که بــه مجلس اعلام 
می کنیم تا در نســخه نهایــی بودجه مورد 
توجه قرار گیــرد.وی اظهار داشــت: برای 
ما مهم این اســت که همه منابع و مصارف 
در ســقف کلی و جداول بیاید. اینکه سقف 
بودجه نســبت به آنچه دولــت به مجلس 
ارسال کرده بوده، بیشتر شده است یا خیر، 
موضوعی بین مجلس و دولت است. بحث ما 

این است که شاکله بودجه تغییر نکند.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی مبنی 
بــر اینکه نظــر شــورای نگهبــان درباره 
مصوبه مجلــس پیرامون فروش ســربازی 
به مشــمولان خــارج از کشــور و معافیت 
مشــمولان متاهل دارای دو فرزند و بالای 
۳۰ ســال چه بــود، گفــت: تصمیم گیری 
درباره نظام وظیفه یک فرایند مشــخص و 
قانونی دارد و مجلس باید این فرایند را طی 
کند. باید روال اداری و قانونی طی شود و از 
آنجایی که نظر ســتاد کل نیروهای مسلح 
اخذ نشــده بود، شــورای نگهبــان مصوبه 

مجلس درباره سربازی را رد کرد.
وی ادامه داد: مخاطب جهــاد تبیین عموم 
مردم و مسئولان هستند و ما هم در شورای 

نگهبان تلاش هایی در این زمینه می کنیم.

سخنگوی شــورای نگهبان با اشــاره به لغو 
قانون ساعت در مجلس، گفت: هر زمانی که 
این مصوبه به شــورای نگهبان ارائه شود، ما 

آن را بررسی می کنیم.
طحان نظیــف دربــاره عملکرد شــورای 
نگهبان در ســال ۱۴۰۰ و به ویژه در زمینه 
بررســی صلاحیت کاندیداهای انتخابات، 
اظهار داشــت: ما در شــورای نگهبان چه 
در زمــان انتخابات و چه در زمان بررســی 
مصوبات مجلــس تلاش می کنیــم که به 
وظایف قانونی خود به صــورت دقیق عمل 
کنیم. شــما باید عملکرد شورای نگهبان را 
قضاوت کنید اما ایــن اطمینان را می دهیم 
که ما تمام تــلاش خود را مطابــق با قانون 
انجام می دهیم. اگــر اصلاح قانون انتخابات 
محقق شود، شاید بسیاری از این مشکلات 
هم حل و فصل شود.ســخنگوی شــورای 
نگهبان تصریح کرد: اصلاح ساختار بودجه 
ضروری اســت و این نظام بودجه ریزی نیاز 
به اصلاح دارد. مدام احــکام غیر بودجه ای 
در حال افزایش است که گاهی اوقات نظام 

حقوقی ما را دچار خدشه می کند.
طحان نظیــف درباره میــزان تحقق منابع 
بودجه، گفت: آنچه برای ما مهم اســت، این 
اســت که همه منابع و مصــارف در بودجه 
مشــخص شــود و ما به این مــوارد توجه 
می کنیم.ســخنگوی شــورای نگهبــان 

درباره مســتثنی شــدن مجلــس، مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و شورای نگهبان 
از ثبت حقوق و مزایا، تصریــح کرد: در این 
مصوبه به ماده ۶۶ قانون محاسبات عمومی 
کشور ارجاع شــده که در جلســه شورای 
نگهبان مغایر قانون اساســی شناخته شد 
و به مجلس اعلام می شــود کــه امیدواریم 

ساماندهی و اصلاح شود.
وی درباره هشــدار مقام معظــم رهبری به 
مجلس شــورای اســلامی پیرامــون عدم 
تکالیف مازاد به بانک ها، گفت: تســهیلات 
تکلیفی هم موضوعی اســت که شــورای 
نگهبان بررســی کرد. با مجلس در این باره 
صحبت کردیــم که آنان معتقــد بودند که 
به هشــدار مقام معظم رهبری دقت کرده 
و حتی میزان تســهیلات تکلیفی را کمتر 
کرده اند.طحان نظیف درباره بودجه آموزش 
و پرورش نیز گفت: تا جــداول را به صورت 
کامل دریافــت نکنیــم، نمی توانیم در این 
باره اظهار نظر کنیم. البته مجلس شــورای 
اسلامی نسبت به مواردی چون رتبه بندی 
معلمان حساسیت زیادی دارد و در بودجه 
لحاظ کــرده است.ســخنگوی شــورای 
نگهبــان تصریح کرد: مالیــات بر دخانیات 
در مجلس حذف شــد. در قوانیــن گاهی 
اوقات مواردی پیش بینی می شــود که باید 
مجلس در بودجه این مــوارد را لحاظ کند. 
اینکه در یک قانون عادی حکمی بیاید اما در 
بودجه احکام و ارقامــی برای آن پیش بینی 
نشود، نظر مجلس اســت و شورای نگهبان 

نمی تواند به این موارد ورود کند.
طحان نظیف درباره واردات خودرو، گفت: 
هیئــت عالی نظــارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام دیروز به ما نامه زد و همچنان 
مخالفت خود را با واردات خودرو مطرح کرد. 
مغایرت هــای هیئت عالی نظــارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام دربــاره واردات 

خودرو به قوت خودش باقی است.

ســخنگوی شــورای نگهبان درباره اینکه 
چند درصــد از الحاقیه هــای مجلس ایراد 
دارد، گفت: معمــولاً الحاقیه های مجلس با 

ایرادات زیادی مواجه است.
طحان نظیف تاکید کرد: واقعی بودن بودجه 
موضوع بسیار مهمی است. اگر بودجه واقعی 
نباشــد و این موضوع کاملًا روشــن باشد، 
حتماً به مجلس شــورای اســلامی اعلام 
می کنیم.وی درباره اصلاح قانون انتخابات، 
اظهار داشت: ما همیشه این موضوع را مورد 
تاکید قرار دادیــم. معمولاً اصــلاح قانون 
انتخابات نزدیــک زمان انتخابــات اتفاق 
می افتد کــه مطلوب نیســت. الان فرصت 
برای بحث هــای کارشناســی در این باره 
فراهم است. اطلاع داریم که این موضوع در 

مجلس در حال بررسی است.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره مصوبه 
مجلس شورای اسلامی درباره ارز ترجیحی، 
گفت: ما به سیاســت های اقتصادی دولت 
ورود نمی کنیــم. در این موضــوع هم نظر 
مجلس و دولت را شــنیدیم و نکته خاصی 
نداشــتیم اما هیئت عالی نظــارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ایراداتی را نسبت به 
این مصوبه گرفت و مجلس باید اصلاحاتی 
را در این باره اعمال کند.سخنگوی شورای 
نگهبان در پاســخ به ســوالی درباره انتقاد 
رهبر معظم انقلاب بــه بودجه جهاد تبیین 
و شناسایی بودجه های بی نام و نشان، گفت: 
درباره بحث جهاد تبییــن همان روزی که 
از طریق رسانه ها مطلع شــدیم در مجلس 
مصوب شده اســت، اعضای شورای نگهبان 
نکاتی داشــتند. بودجه های بی نام و نشان 

دقیقاً باید مشخص باشد که چیست.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره افزایش 
۵۷ درصدی حقوق کارگران که مشــمول 
کارگران دســتگاه های اجرایی نشده است، 
گفت: ما راجع به این مورد ابهام داشــتیم و 

این مصوبه به مجلس برگشت می خورد.

با تصویب مجلس؛ ساعت رسمی کشور دیگر تغییر نمی کند

محمد آســیابانی   رئیس جمهور گفت: 
جهاد تبیین یعنی آن نوع نگارش و پژوهشی 
که دشمن را مقابل خود ببیند. نویسندگان 
باید با کســانی که روایت جمهوری اسلامی 
و روایت مجاهدانــش را مکتوم می خواهند، 

مقابله کنند.
 آئیــن پایانی ســی ونهمین جایــزه کتاب 
سال و بیســت ونهمین جایزه جهانی کتاب 
سال جمهوری اســلامی ایران با سخنرانی 
حجت الاســلام والمسلمین ســیدابراهیم 
رئیســی رئیــس جمهــور، محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
حجت الاسلام والمسلمین حمید پارسانیا 
دبیر علمی ســی ونهمین جایزه کتاب سال 
جمهوری اسلامی ایران و حضور محمدعلی 
زلفی گل، وزیر علوم تحقیقــات و فناوری، 
احمدعلــی حیدری، دبیر علمی بیســت و 
نهمین جایزه جهانی کتاب سال جمهوری 
اســلامی ایران، علیرضا مختارپور، رئیس 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران، اعضای 
هیأت علمی، داوران، برگزیدگان و ناشران 
آثار برگزیده این دوره از جایزه کتاب سال، 
مدیران و مسئولان فرهنگی کشور، در تالار 

وحدت برگزار شد.

جایزه کتاب سال رویدادی برای کشف 
استعدادهای برتر

حجت الاسلام و المســلمین رئیسی در این 
آئین گفت: رویداد کتاب ســال جمهوری 
اســلامی ایران بجز ایجاد ارتباطات علمی، 
فرهنگی و اجتماعی می تواند محملی برای 
کشف استعدادهای برتر و در نتیجه میدان 
دادن به آنها نیز باشد، تا هرچه بیشتر شاهد 

رشد فرهیختگان در کشور باشیم.
وی افــزود: علیرغم پیشــرفت هایی که در 
فضای ســایبر و دیجیتال صــورت گرفته، 
کتاب همچنــان جایگاه خــودش را حفظ 
کرده اســت و این فضــا در اصل بــدل به 
محلی شــده برای انتقال مضمون کتاب ها 
تا مخاطبان بیشــتر با منابع آشــنایی پیدا 
کنند. بنابراین کتاب به عنوان پل ارتباطی 
بین تمدن ها و فرهنگ هاست و بهترین راه 
برای شناخت شخصیت ها. اگر کتاب بوعلی 
نبود آیا ممکن بود امروزه ما با بوعلی ســینا 

آشنا شویم؟ شناخت حافظ، سعدی، آخوند 
خراسانی و… با کتاب آنها ممکن است.

رئیســی ادامه داد: کتاب و کتابخوانی نقش 
مهمــی در تحلیــل سیاســی، فرهنگی و 
اقتصادی دارد و نقشش در شناخت نظریات 
علمی مهم اســت. هم امام راحل و هم مقام 
معظم رهبری با تشــویق محققان و حضور 
در نمایشــگاه های کتاب و سیره عملی شان 
در کتابخوانــی باعث دلگرمــی اهالی قلم 

شده اند.

کتاب از جلوه های مهم جهاد 
تببین است

رئیس دولت ســیزدهم در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به ایجاد و ابداع مفهوم 
»جهاد تبیین« توسط مقام معظم رهبری، 
گفت: یکــی از جلوه های موضوع مهم جهاد 
تبیین کتاب اســت. کتاب نقش مهمی در 
روشنگری برای نسل ها نسبت به رویدادها 
دارد. آزادی بیان همــواره در نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران مورد تاکید بوده 
اســت، اما در کنار آن عدالــت در بیان نیز 

اهمیت ویژه ای دارد.
رئیســی اضافه کــرد: در آیه شــریفه »ن 

وَالقَْلمَِ وَ مَا یسَْــطُرُونَ« باید دقت کرد که 
هر مســتوری مورد قســم خداوند متعال 
نیست. آن مســتوری مورد قسم است که 
بیان نجات انسان و بیان معارف الهی باشد. 
هر بیانــی قطعاً مورد قســم حضرت حق 
تبارک و تعالی نیســت. بیانی که عدالت، 
معنویت و اخــلاق را را در جامعه احیا کند 
مهم اســت و باید به آن پرداخته شود. اگر 
بیانی زمینه های بــی اخلاقی را در جامعه 
فراهم کرد، مورد قسم نیست. بیان باید از 

دریچه دانش باشد.
رئیس جمهور در توضیح بیشــتر مســئله 
عدالت در بیــان گفــت: در روزگار مدرن 
حق مالکیت فکــری موضوع مهمی در علم 
حقوق اســت. حق التالیف و حق الترجمه 
باید محفوظ باشــد، اما فرامــوش نکنیم 
که کســی که کتاب را می خواند، نیز حقی 
دارد که متأسفانه کمتر از این حق صحبت 
می شــود. نباید حق کــودکان، نوجوانان 
و همه جامعــه کتابخوان کشــور را زیرپا 
گذاشت. و این حق با سخن محققانه اعمال 

می شود.
وی همچنین بــا بیــان این نکتــه که در 
هرجایی نمی شــود قلم فرسایی کرد، ادامه 

داد: ســخن باید محققانه و بر اســاس مبنا 
باشــد. آنچه رهبــر معظم انقــلاب درباره 
کرســی های نظریه پردازی و آزاداندیشی 
فرمودند باعث افتخار ما در دانشگاه هاست. 
مباحث علمی در دانشگاه ها باید روز به روز 
توســعه پیدا کند، اما اگر قصد تسری دادن 
ایــن مباحث بــه جامعه وجــود دارد، باید 
محققانه صورت گیــرد. در میان مردم باید 
با زبانی مردمی صحبت کــرد. پیامبران نیز 
با زبان مردم صحبت می کردند. شــیوه امام 
و رهبری هم همین گونه بوده اســت. رهبر 
معظم انقلاب که از جمله شــخصیت های 
علمی مطرح هستند، مســائل پیچیده را به 

زبانی ساده بیان می کنند.

عدالت در بیان باید همواره مورد توجه 
قرار گیرد

حجت الاســلام رئیســی در بخش دیگری 
از ســخنان خود با اشــاره دوباره به اهمیت 
عدالت در بیان گفت: مسئله عدالت در بیان 
همواره مورد تاکید اندیشمندان و همچنین 
نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران بوده 
و هســت. امیدوارم این مســئله در چنین 
آئین ها و نشســت هایی مورد توجه و ترویج 

قرار بگیرد. همچنین امیــدوارم کتاب ها و 
آثاری که در این محفل ها معرفی می شود، 
باعث رونق کتابخوانی در کشــور شود. یکی 
از راه های پاس داشتن کتاب و فرهیختگان، 

برگزاری آیین هایی مثل کتاب سال است.
وی گفــت: در امتــداد مســئله عدالت در 
بیــان، باید بــه ســراغ نگارشــی رفت که 
دشمنان اســلام و ایران آن را نمی پسندند. 
نگارشــی که در بیان حقیقت چهره دشمن 
باشد، همان چیزی اســت که دشمن به آن 
حساسیت نشــان می دهد. همین نگارش 
در حوزه جهاد تبیین قــرار می گیرد. همه 
ما در جریان هســتیم که امــروزه عده ای 
می خواهند پلشتی های دوره قاجار و پهلوی 
را تطهیر کنند و بر بســیاری از حقایقی که 
توســط نظام مقدس جمهوری اســلامی 
ایران و مجاهدان ایران ایجاد شده سرپوش 
بگذارنــد. اینجــا وظیفه محققان بســیار 
سنگین است و باید مدام بنویسند تا حقایق 
هم به آحــاد جامعه و هــم جهانیان منتقل 

شود.
حجت الاسلام رئیســی همچنین با اشاره 
به این نکته که هر نگارشــی جهــاد تلقی 
نمی شــود گفت: آن نگارشــی جهاد است 
که دشــمن را جلوی خود ببیند. نگارشــی 
جهاد اســت که مقابل آن جریانی باشد که 
می خواهد عمل مجاهــدان دفاع مقدس، 
مجاهدت های مدافعان حرم، مجاهدت های 
برادر شهید سردار رشــید اسلام حاج قاسم 
سلیمانی، مکتوم بماند. صاحبان قلم و بیان 
باید در بیان ایــن مجاهدت ها جهاد کنند و 

پیشتاز این عرصه باشند.
رئیس جمهــور در پایان گفت: روشــنفکر 
حقیقی کســی اســت که بیــش و پیش از 
همه جامعه را ببیند و احســاس خطر کند و 
به جامعه هشدار دهد. روشنفکران حقیقی 
همیشــه در حال رصد جامعه هســتند و 
در جایگاه دیده بانی به آحــاد جامعه و هم 
وطنانشــان هشــدار می دهنــد. دولت ها، 
جمعیت های مردمی و ســازمان های مردم 
نهاد باید از جوانان فرهیخته و نویسندگانی 
که مضامیــن عالــی را به جامعــه منتقل 
می کنند، حمایت کــرده و در جهت ترویج 

اندیشه های نیک بکوشند.
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 از سوی دولت قبل
صندوق توسعه ملی با موجودی ناچیز 

تحویلمان داده شد
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی گفت: دولــت قبل صندوق 
توســعه ملی را با ۵۰ میلیــارد دلار موجــودی تحویل گرفــت، اما با 

موجودی ناچیز تحویل داد.
مهدی غضنفری گفت: در ابتدای تاسیس صندوق توسعه ملی، دولت ها 
از برداشت منابع صندوق خودداری می کردند، اما در دولت های یازدهم 
و دوازدهم به دلایلــی از جمله به بهانــه تحریم ها دســتبرد به منابع 
صندوق زیاد شــد. ۶۰ درصد منابع صندوق توسط دولت های یازدهم 
و دوازدهم در پروژه های مختلف و مخارج بودجه ای صرف شــد و فقط 
۴۰ درصد صرف توســعه کار در بخش خصوصــی و نهاد های عمومی 

غیردولتی شد.
او گفت: قبول دارم که شــرایط کشــور خاص بود و توجیه اذن از رهبر 
معظم انقلاب برای اســتفاده از منابع صندوق شــاید به نظر مسوولان 
در آن دوره درســت بود، اما باید توجه داشــت که این اقدام متناسب با 

چارچوب اساسنامه صندوق توسعه ملی نبوده است.
به گفته او، ۴۰ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه به نهاد های عمومی 
غیردولتی و بخــش خصوصی و ۶۰ درصد که معــادل ۶۰ میلیارد دلار 
بوده به دولت پرداخت شده است. اتفاقاتی همچون نوسانات نرخ ارز در 
گذشته موجب شد حســاب ذخیره ارزی آن طور که باید و شاید موفق 

نباشد.

افزایش قابل توجه ترخیص کالاهای اساسی از بندر استراتژیک ایران
وج کالاها  پیشنهاد گمرک برای تداوم جریان خر

رئیس کل گمرک با اشــاره به افزایش ترخیص کالاهای اساسی از بندر 
امام خمینی گفت: میزان کالاهای تخلیه شــده حــدود ۴۰هزار تن و 
میزان کالاهای بارگیری و خارج شــده به عدد تقریبــی ۶۰هزار تن در 

روز رسیده است.
 علیرضا مقدســی با بیان اینکه آمارهــا حاکی از افزایــش قابل توجه 
ترخیص کالاهای اساســی از بنادر مهم کشــور اســت، گفت: پس از 
پیگیری های به عمل آمده از سوی گمرک ایران و با تلاش سازمان های 
مرتبط با حوزه تجارت وحمل و نقل، هم اکنــون روند خروج کالاهای 
اساســی از بنادر اســتان خوزســتان )به عنوان قطب واردات و تامین 
کالاهای اساســی( از تخلیه کالاهــا پیش گرفته اســت، به طوری که 
هم اکنون میــزان کالاهای تخلیه شــده حدود ۴۰ هزار تــن و میزان 
کالاهای بارگیری و خارج شــده به عــدد تقریبی ۶۰ هــزار تن در روز 

رسیده است.

رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه، تقریباً نیمی از کالاهای اساســی 
رسوب شده در بنادر استان خوزستان متعلق به شرکت بازرگانی دولتی 
و پشتیبانی امور دام می باشد، تاکید کرد، با همکاری راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران به حمل این اقلام اساسی از طریق ناوگان ریلی به مناطق 
قابل دسترســی حجم قابل توجهی از کالاهای اساســی رسوب شــده 
کاهش خواهد یافت.وی خاطرنشــان کرد: به دلیــل وضعیت جوی و 
سرمای هوا در مناطق شــمالی و مرکزی کشــور و کمبود محصولات 
کشــاورزی در این مقطع ســال در مناطق مذکور تعداد قابل توجهی 
کامیون به ســمت جنوب کشور وارد شده اســت که این موضوع نیز در 

سرعت گرفتن بارگیری و خروج کالا از گمرکات مؤثر بوده است.
به گفته رئیس کل گمرک ایران، با فرا رسیدن فصل برداشت محصولات 
در مناطق مختلف کشور از اواخر اردیبهشت تا اواسط آبان ماه احتمال 
مواجهه مجدد با کمبود وســایل نقلیه در سطح استان خوزستان وجود 
دارد که این امر منجربه روند نزولی بارگیری و خروج کالاها و در نتیجه 
رسوب و ماندگاری کالاهای اساســی در بنادر استان مذکور میشود، ابا 
این اوصاف پیش بینی می شــود با تحت الشــعاع قرار گرفتن روند قابل 
قبول چند ماه گذشته رســوب کالا در بنادر مجدداً به میزان ۳ میلیون 

تن یا بالاتر افزایش یابد.
به گفته مقدســی، بایســتی از ظرفیت های داخلی اســتان خوزستان 
برای افزایش یا ثابت ماندن تعداد کامیونها با ارائه بســته های تشویقی 
و ساماندهی کامیون داران و شرکت های حمل ونقل به فعالیت در سطح 
استان  در ماه های آتی استفاده شــود، همچنین گمرک ایران پیشنهاد 
می کند خلأهای موجود در این حوزه از طریق تقویت ناوگان ریلی بنابر 

موارد پیشنهادی از سوی وزارت راه و شهرسازی برطرف گردد.

رئیس شورای رقابت انتخاب شد
سید محمدرضا سید نورانی با رأی اکثریت شورای رقابت به ریاست این 

شورا و مرکز ملی رقابت انتخاب شد.
 سید محمدرضا سید نورانی با رأی اکثریت شــورای رقابت به ریاست 

این شورا و مرکز ملی رقابت انتخاب شد.

در اجرای تبصره )۱( بند )الف( ماده )۵۳( قانون اصلاح موادی از برنامه 
چهارم توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران 
و قانون سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی ســیدنورانی با رأی 
اکثریت شورای رقابت به ریاست این شــورا و مرکز ملی رقابت انتخاب 

شد. او پیش از این به عنوان صاحب نظر اقتصادی عضو این شورا بود.
رئیس جدید شورای رقابت، استاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی 
و دارای دکترای اقتصاد بــا گرایش بخش عمومی، اقتصاد ســنجی و 
اقتصاد نظری و کارشناسی ارشــد اقتصاد با گرایش اقتصاد بین الملل، 
اقتصاد نظری و اقتصاد اسلامی از دانشگاه تربیت مدرس و کارشناسی 

رشته اقتصاد از دانشگاه علامه طباطبایی است.
از اهم ســوابق علمی و اجرایــی رئیس جدید شــورای رقابت می توان 
به مدیریت گروه اقتصاد نظری دانشــکده اقتصاد دانشــگاه علامه در 
ســال های ۱۳۸۱-۱۳۸۵، مدیریــت گروه اقتصاد اســلامی پردیس 
دانشگاه علامه طباطبایی از ســال ۱۳۹۳ تاکنون، عضویت در شورای 
پژوهشی ســازمان بازرسی کشور از ســال ۱۳۸۸ تا کنون، مشاور امور 
اقتصادی در شــرکت ایران خودرو و نایب رئیــس و عضو هیئت مدیره 
شرکت مدیریت سرمایه گذاری بانک ملی ایران در سال های ۱۳۸۵ تا 

۱۳۹۱ اشاره کرد.

بازار

خریدار  بخش مســکن به عنــوان یک 
حوزه پیشران که با دســت کم ۱۳۴ بخش 
اقتصــادی ارتباط دارد، ســال ۱۴۰۰ را در 
شــرایطی به پایان می رســاند که با کمبود 
منابــع مالی، رکود ســاخت و ســاز، رکود 
معاملات، جهش قیمت ها در بخش فروش 
و اجاره دســت و پنجه نرم کرد امــا اخبار 
امیدوارکننده ای برای رونق تولید از طریق 
طرح ســاخت یک میلیون واحد در سال و 
تزریق ۴۴۰ هزار میلیــارد تومان به وزارت 

راه و شهرسازی شنیده می شود.
 بازار مسکن پس از یک دوره سه سال رشد 
متوالی قیمت،  ســال ۱۴۰۰ به ثبات نسبی 
رســید. این ثبات پس از آن رخ داد که سال 
۱۳۹۹ قیمت مســکن در شــهر تهران به 
عنوان معیاری برای بازار مسکن کل کشور، 
پرش ۹۴ درصدی قیمت را در اســفندماه 
به ثبت رســانده بــود. بهمن ماه امســال 
تورم نقطه به نقطه مسکن شــهر تهران به 
۱۶ درصد کاهش یافــت؛ در حالی که تورم 

عمومی ۴۱ درصد را ثبت کرد.
تثبیت قیمت هــا در بخش مســکن اما به 
دلیل همزمانــی با متغیرهــای منفی مثل 
کاهش تا ۵۰ درصدی ساخت و ساز نسبت 
به اوایــل دهه ۱۳۹۰ که حــدود ۹۰۰ هزار 
واحد ساخته می شــد و افت شــدید توان 
متقاضیــان مصرفــی به دلیل رشــد ۶۵۰ 
درصدی قیمــت از آذرماه ســال ۱۳۹۶ تا 
کنون، شــرایط ایده آلی را در بخش مسکن 
ایجاد نکــرد. البته وزارت راه و شهرســازی 
دولت سیزدهم اعلام کرده که سال ۱۴۰۰ 
تولید مســکن از ۵۲۰ هزار واحد گذشــته 
و وعــده داده از اوایل ســال ۱۴۰۱ نهضت 

بزرگی در بخش ساخت و ساز ایجاد شود.

تصویب 440 هزار میلیارد تومان برای 
بخش مسکن

آنطــور که رســتم قاســمی ـ وزیــر راه و 
شهرســازی ـ اعلام کرده اســت، مجلس 
برای  ســال آینده ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
منابع برای بخش مسکن مصوب کرده و ۴۰ 
هزار میلیارد تومان نیز منابع ودیعه خواهد 
بــود؛ هم چنین صندوق ملی مســکن ابزار 
مناســبی در اختیار وزارت راه و شهرسازی 
است. اتکای قاســمی احتمالا به ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات مصوب سالیانه ای 
است که قانون جهش تولید و تامین مسکن 
بر عهده ی بانک ها قرار داده؛ اما تجربه نشان 
داده بانک ها منابع بــه این بزرگی در اختیار 

ندارند و تمایلی برای پرداخت تســهیلات 
بلندمــدت ۲۰ ســاله ایــن طرح نشــان 
نمی دهند. تا اواســط بهمن ماه ۱۴۰۰ فقط 
۹۴۸ میلیارد تومان به پــروژه نهضت ملی 
مسکن از سوی بانک مسکن پرداخت شده 
و سایر بانک ها گزارشــی در این زمینه ارایه 
نداده اند.درخصوص تامین زمین اما مشکل 
چندانی وجود نــدارد. بنا به گفته رســتم 
قاســمی در وزرات راه و شهرسازی اراضی 
مناسبی در کشور داریم که آنها همه ثروت 
هســتند و برنامه ریزی شــده تا در جهت 
نهضت ملی مســکن مــورد اســتفاده قرار 
گیرد. او هم چنین از تامین زمین برای ۱.۵ 
میلیون واحد و آغــاز عملیات اجرایی ۸۶۰ 
هزار واحد تا کنون خبر داد. دولت سیزدهم 
قصــد دارد در قالب طرح جهــش تولید و 
تامین مســکن )نهضت ملی مسکن( ظرف 
چهار ســال،  چهار میلیون واحد مسکونی 

احداث کند.

بازار اجاره، تورم را درنوردید
از آن طرف در بازار مســکن اوضاع چندان 
مناسب نیســت. کارشناســان می گویند 
به دلیل کسری عرضه در ســال های اخیر 
با فشــار تقاضا در بازار مواجه شــده ایم و با 
این که قیمت ها در بخش فــروش به ثبات 
رسیده، در بازار اجاره ظرفیت ایجاد التهاب 
وجود دارد. بهمــن ماه ۱۴۰۰ نرخ رشــد 
ســالیانه اجاره بها در تهران ۴۸ درصد و کل 

کشور ۵۲ درصد گزارش شد که بیش از ۱۰ 
درصد بالاتر از رشــد تورم عمومی است. به 
دلیل عقب ماندگی سرعت افزایش قیمت ها 
در بــازار اجاره نســبت به قیمت مســکن، 
مقداری از این فاصله در سال ۱۴۰۰ جبران 
شد و به گفته کارشناسان احتمال ادامه این 

وضعیت در سال ۱۴۰۱ وجود دارد.
افزایش قیمت هــا در بازار اجــاره دولت را 
بر آن داشــت تا در دی مــاه ۱۴۰۰ تدوین 
بســته ای برای حمایت از اجاره نشــینان را 
در دســتور کار قرار دهد و مقرر شــد ستاد 
هماهنگی اقتصــادی دولت با هدف کنترل 
رشــد اجاره بها سیاســتی را در این زمینه 
تدوین کند. پیش از آن هم دولت دوازدهم 
در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ راهکارهایی را 
به منظور کنترل بازار اجاره در پیش گرفته 
بود؛ از جمله این برنامه ها می توان به تعیین 
ســقف مجاز برای افزایش اجاره بها تا سقف 
۲۵  درصــد  در تهــران، ۲۰ درصد در دیگر 
کلانشــهرها و ۱۵ درصد در سایر شهرهای 
کشور و هم چنین پرداخت تسهیلات کمک 
ودیعه تا سقف ۷۰ میلیون تومان اشاره کرد؛ 
سیاســت هایی که آمار، بی تاثیری آن را به 

اثبات می رساند.

سازندگان مردد پای کار می آیند؟
از آن طرف در بخش ســاخت و ساز بخش 
خصوص اوضاع بر وفق مراد نیســت. طبق 
بررســی ها هم اکنون می توان در بسیاری 

از شــهرهای کشــور با نرخ هایی به مراتب 
پایین تــر از هزینه هــای ســاخت، واحد 
مســکونی خریداری کرد. بــه همین دلیل 
رغبت برای ساخت و ساز کاهش یافته یافته 
اســت. با این حال دولت قصد دارد از طریق 
طرح نهضت ملی مســکن، بخش خصوصی 
را فعال کند.امــا اختــلاف نظرهایی بین 
بخش خصوصی با دولت دیده می شــود. به 
طور مثال ســازندگان، هزینه های ساخت 
واحدهای نهضــت ملی مســکن، منهای 
قیمت زمین، طراحــی و پروانه هم اکنون 
متری ۵.۵ میلیون تومان ارزیابی می کنند 
و حتی برخی از فعالان صنعت ســاختمان 
ایــن عــدد را بیــش از ۷ میلیــون تومان 
تخمین می زننــد ؛  در حالی که پیشــنهاد 
دولت بر اســاس نظام فنــی اجرایی متری 
۴.۵ میلیون تومان است.دولت برای آن که 
هزینه های واحدهای نهضت ملی مسکن را 
برای متقاضیان کاهش دهــد و تکنولوژی 
ســاخت را به روز کند مذاکراتی را با برخی 
شــرکت های خارجی از چین و ترکیه انجام 
داد؛ رایزنی هایی که هنوز به نتیجه نرسیده 
اما روز گذشته یک فعال صنعت ساختمان 
گفت که با یک شرکت بزرگ ترکیه ای برای 
ارتقای ســطح تکنولوژی ســاخت مذاکره 

کرده اند.

ارتباط مسکن با 134 بخش اقتصادی
با توجه به پیشــران بودن بخش مسکن که 

۳۳ درصــد از حجم  اقتصاد کشــور را در بر 
می گیرد، ۱۲ درصد اشتغال مستقیم ایجاد 
می کند و با دست کم ۱۳۴ بخش اقتصادی 
دارای رابطه پیشــین و پسین است، تحرک 
بازار مسکن می تواند به رونق اقتصاد کمک 

به سزایی کند.
اهمیت بخش مســکن از این جهت بیشتر 
جلوه می کند که بیــش از ۸ میلیون خانوار 
مســتاجر در کشــور وجــود دارد و نــرخ 
اجاره نشینی در شــهر تهران که تا دو سال 
قبل ۴۲ درصد اعلام شده بود، هم اکنون بر 
اســاس آخرین تخمین های کارشناسی به 
بالای ۵۰ درصد رسیده است. در واقع بیش 
از نیمی از مردم تهران مســتاجر هســتند. 
اجاره نشــینی شهری در کل کشــور از ۱۸ 
درصد در سال ۱۳۶۵ به ۳۸ درصد در سال 

۱۳۹۵ رسیده است.

سهم تا ۶0 درصدی مسکن 
در سبد خانوار

در سال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ سهم مسکن از 
هزینه خانوار ۴۴ درصد اعلام شــد، در سال 
۱۳۹۷ به ۴۶.۸ درصد رســید و سال ۱۳۹۸ 
برابر با ۴۹.۹ درصد بود. طبق بررســی های 
صورت گرفتــه و تحلیل داده های بدســت 
آمــده از ســامانه های ملکــی تخمین زده 
می شــود که این عدد در سال های ۱۳۹۹ و 
۱۴۰۰ نیز افزایش چشــم گیری داشته به 
گونه ای که در حــال حاضر احتمالا بین ۵۵ 
تا ۶۰ درصــد از هزینه خانــوار خرج هزینه 

مسکن می شود.
با این حال تزریق ۴۴۰ هزار میلیارد تومان 
منابع به بخش مســکن می تواند تحرکی را 
در این بخش به وجود بیــاورد. بودجه هیچ 
حوزه ای در ســال آینده تا این اندازه رشــد 
نکرده است. همین مســاله می تواند عاملی 
برای ایجاد آرامش نســبی در بازار مسکن 
شود.علی صادقین ـ کارشناس بازار مسکن 
ـ با اشــاره به این که امســال بخش مسکن 
رشــد اقتصادی منفی ۱۶ درصــد را تجربه 
کرده است، گفت: شــاید طرح نهضت ملی 
مســکن بتواند تا حدودی بخش مســکن 
را ریــکاوری کنــد. اوضاع حــوزه خدمات 
خوب اســت و به نظر من بالاترین بازدهی 
را در اقتصاد ایران در ســال ۱۴۰۱ با وقوع 
توافق هســته ای و بدون توافق هســته ای 
خواهد داشت. بنابراین انتظار داریم بخش 
خدمات، صنعت و ساختمان در سال آینده 

اوضاع بهتری داشته باشند.

معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی از 
پالایش شــروط ســه گانه ۹۵درصد متقاضیان نهضت 
ملی مســکن خبر داد.محمود محمودزاده با اعلام اینکه 
بیش از ۵ میلیون متقاضی در ســامانه طرح نهضت ملی 
مســکن ثبت نام کردند و نام نویســی طرح تا پایان ۲۹ 
اســفند ادامه دارد، اظهار کرد: تاکنون بیش از ۵ میلیون 
متقاضی در طرح های حمایتی مسکن ثبت نام کرده اند 
که از این تعداد ۴۴۷ هزار متقاضــی مردان مجرد ۲۳ تا 

۴۵ سال سن را شامل می شــوند. از این میزان 
ثبت نامی ها بیش از ۹۷ هــزار واحد متقاضی 
خودمالکی هســتند که در دو ماه گذشــته با 
فراهم شــدن شــرایط ثبت نام اطلاعات خود 
را در ســامانه طرح نهضت ملی مســکن درج 
کردند.وی با تأکید بر اینکه هم زمان با ثبت نام 
پالایش هــای طرح نهضت ملی مســکن آغاز 

شد، توضیح داد: تاکنون بیش از ۹۵ درصد پالایش های 

سه گانه که شامل سابقه مالکیت، فرم ج و تأهل 
است در ســتاد وزارتخانه انجام شده است و 
متقاضیان پالایش شــده به اســتان ها برای 
پالایش شــرط چهارم که ســابقه سکونت 
در شــهر مورد تقاضاســت معرفی شــدند.

محمودزاده گفت: شرط چهارم که شامل 
سابقه ســکونت در شــهر موردتقاضاست 
در اداره کل راه و شهرسازی اســتان و یا شهر جدید 

موردتقاضــا در حال انجام اســت. تمامی افرادی که 
شروط ســه گانه آنها در ســتاد وزارتخانه انجام شده 
است به کارتابل اســتانی منتقل شدند و در شهرهای 
جدید و ادارات کل سابقه ســکونت آنها در حال انجام 
است تا تأیید شــروط، نهایی و اعلام شود. این کار در 
استان ها با سرعت در حال انجام است که چنانچه نهایی 
شود، معرفی به بانک، باز کردن حساب بانکی و معرفی به 

پروژه ها متعاقب آن انجام خواهد شد.

مسکن

وط سه گانه ۹۵درصد متقاضیان نهضت ملی مسکن  پالایش شر

بالاخره کام مردم شیرین شد

سهام عدالت و سودی که یک مرحله ای ۳ برابر شد

خریدار   درحالی که پرونده ســود سهام 
عدالت سال ۱۳۹۸ هنوز بسته نشده است، 
مشمولان این ســهام طی روزهای گذشته 
سود ســال ۱۳۹۹ را دریافت کردند تا شاید 
ســه برابر شــدن مبلغ و واریــز آن در یک 
مرحله بتوانــد کام آن ها در آخرین روزهای 

سال را شیرین کند.
 استارت ســهام عدالت در سال ۱۳۸۵ زده 
شد و فرایند ثبت نام آن تا سال ۱۳۸۸ طول 
کشــید. در ابتدا ارزش اولیه ســهام عدالت 
اکثر افراد حدود ۴۹۰ هــزار تومان بود که 
در همان سال ها اعلام شــد چنانچه فردی 
مایل است ارزش اولیه سهام خود را افزایش 
دهــد میتواند مابه التفــاوت آن را پرداخت 
کند. به همین دلیل اســت که اکنون شاهد 
این موضوع هســتیم که ارزش اولیه سهام 
عدالت افراد با یکدیگر متفاوت بوده و مبالغ 
آن ۴۵۲، ۴۹۲، ۵۳۲ هــزار تومــان یا یک 

میلیون تومان است.
فرایند ســوددهی ســهام عدالت از ســال 
۱۳۹۵ آغاز شــد و تا کنون مشــمولان این 
ســهام طی پنج دوره سود دریافت کرده اند. 
در این راســتا در ســال ۱۳۹۵  به ازای یک 

میلیــون تومان ســهم ۱۵۰ هــزار تومان، 
در ســال۱۳۹۶، ۱۷۵ هــزار تومــان و در 
سال۱۳۹۷، ۲۰۵ هزار تومان پرداخت شد. 
همه این سال ها سود سهام عدالت طی یک 
مرحله به حساب مشــمولان واریز می شد؛ 
اتفاقی که درمورد ســود سال ۱۳۹۸ صدق 
نمی کند و در این ســال سود طی دو مرحله 
به حساب مشمولان واریز شد که پرونده آن 

هنوز هم تکمیل نشده است.
بررســی فرایند ســود ســهام عدالت سال 
۱۳۹۸ نشــان می دهد که مرحله نخســت 
آن در ۲۸ اسفندماه ســال ۱۳۹۹ واریز شد 
و مشمولان ۵۰ درصد سود ســهام خود را 
دریافت کردند. بر این اســاس، مشمولانی 
که ارزش اولیه سهام آن ها ۵۳۲  هزار تومان 
بود، حدود ۲۰۰ هزار تومان و مشــمولانی 
که ارزش اولیه ســهام آن ها یــک میلیون 
تومان بــود، حدود ۴۰۰ هزار تومان ســود 
دریافت کردند. همچنین افرادی که سهام 
عدالت ۴۹۲ هزار تومانی داشــتند ۹۱ هزار 
تومان و افرادی که ســهام عدالت ۴۵۲ هزار 
تومانی داشتند نیز ۸۴ هزار تومان دریافت 
کردند.هرچنــد قرار بود فاصله واریز ســود 
مرحله اول تا دوم ناچیز باشــد و وعده های 
زیادی هــم درمورد واریز بخش دوم ســود 
از سوی مســئولان داده شــد اما در نهایت 
بخش دوم ســود در ۱۴ تیرماه امسال واریز 
شد. از ســوی دیگر قرار بود در مرحله دوم 
۵۰ درصد باقی مانده واریز شود اما به دلیل 

عدم پرداخت سود از ســوی برخی شرکتها 
به حساب شرکت ســپرده گذاری مرکزی، 
مشــمولان در کل ۹۰ درصد ســود خود را 
دریافــت کردند.بر این اســاس، در مرحله 
دوم واریز سود، سهامدارانی که ارزش اولیه 
سهام آنها یک میلیون تومان بود ۱۴۴ هزار 
تومان دریافت کردند و مشمولانی که دارای 
سهام عدالت با ارزش اولیه ۵۳۲ هزار تومان 
بودند در مرحله دوم ۷۶ هزار تومان دریافت 
کردند. به عبارت دیگر مشــمولی که سهام 
عدالت یــک میلیون تومانــی دارد تاکنون 
۳۳۰ هــزار تومان به عنوان ســود ســهام 

عدالت سال ۱۳۹۸ دریافت کرده است.
ســهامداران تا کنون ۹۹ درصد سود سال 
۱۳۹۸ را دریافت کرده اند و برخی شرکتها 
از جمله مخابرات نه تنها ســود سال ۱۳۹۹ 
بلکه سود سال ۱۳۹۸ را هم پرداخت نکرده 
است و طبق گفته مسئولان سازمان بورس، 
این ســازمان اقدامات لازم بــرای پیگیری 
حقوقی حق ســهامداران از این شــرکت را 

انجام داده است.
درحالی که مشــمولان در انتظــار تعیین 
تکلیف وضعیت سود ســال ۱۳۹۸ بودند، 
زمزمه های پرداخت ســود ســال ۱۳۹۹ 
به گوش رســید؛ ســودی که تفاوت بسیار 
زیادی با ســالهای گذشــته داشت، چراکه 
مبلغ آن نسبت به ســال ۱۳۹۸، حدود سه 
برابر شــده بود. در این راســتا اوایل بهمن 
ماه ســال جاری بود که حســین قربانزاده، 

رئیس سازمان خصوصی سازی، اعلام کرد 
سود سال ۱۳۹۹ سهام عدالت شرکت های 
غیر بورســی حدود ۲۸۰۰ میلیارد تومان و 
سود شرکت های بورســی حدود ۲۹ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان اســت که جمعا حدود 
۳۱ هزار میلیارد تومان می شــود که نسبت 
به ســال قبل افزایش داشــته اســت. وی 
همچنین از واریز حــدود ۶۰۰ هزار تومان 
سود به حساب مشــمولان خبر داده بود که 
یک حساب سرانگشتی از ســه برابر شدن 
میزان این ســود خبر می داد. تفاوت بزرگ 
دیگر سود ســال ۱۳۹۹ با سود سال ۱۳۹۸ 
زمان و نحوه پرداخت آن بود. این ســود در 
یک مرحله و در روزهای پایانی اســفند و در 
بهترین موقع به حســاب مشــمولان واریز 
شــد که به نوعــی می تواند نشــان دهنده 
وقت شناسی دســتگاه های مربوطه باشد. 
البته ۹۹ درصد ســود پرداخت شده است؛ 
چراکه همچنــان برخی شــرکتها از جمله 
مخابرات و سیمان دشتســتان سود خود را 

پرداخت نکرده اند.
بر این اســاس فرایند واریز ســود ســهام 
عدالــت ۴۹ میلیون و ۱۸۸ هزار مشــمول 
ســهام عدالت دقیقا طبق وعده مسئولان 
از ۲۱ اسفند ماه آغاز شــد و طبق آن سهام 
عدالتی های ۴۵۲ هــزار تومانی ۴۸۹ هزار 
تومــان، ســهام عدالتی هــای ۴۹۲ هزار 
تومانی ۵۳۲ هزار تومان، سهام عدالتی های 
۵۳۲ هــزار تومانــی ۵۷۵ هــزار تومان و 

ســهام عدالتی های یک میلیــون تومانی 
یک میلیون و ۸۱ هزار تومان ســود دریافت 
کردنــد. این مبالــغ به شــرطی پرداخت 
می شــود که مشــمولان اقدام بــه فروش 
ســهام خود نکرده باشــند؛ چراکه پس از 
آزادســازی ســهام عدالت در اردیبهشت 
ســال ۱۳۹۹، تا چندماه امکان فروش ۳۰ 
درصد ســهام عدالت برای مشــمولانی که 
روش مســتقیم را برای مدیریت سهام خود 
انتخاب کرده بودند فراهم بود و ممکن است 
برخی مشــمولان تا ۳۰ درصد سهام خود را 
فروخته باشــند. به همین دلیــل هر فرد بر 
اساس میزان سهامی که دارد، سود دریافت 

می کند.
البته برخی بررســی ها نشــان می دهد که 
برخی مشمولان هنوز ســود خود را دریافت 
نکرده اند که این موضوع می تواند چند دلیل 
داشــته باشد. نخســت آنکه ســود از طرف 
شــرکت ســپرده گذاری مرکزی بــه بانکها 
ارسال شــده اما هنوز از طرف بانک واریزی 
صورت نگرفتــه اســت. دوم آنکــه ممکن 
است شماره شبای برخی مشــمولان نیاز به 
ویرایش داشته باشــد که ضروری است این 
افراد نســبت به درج و ثبت شــماره شبای 
معتبــر بانکی در ســامانه ســجام به آدرس 
https://www.sejam.ir یا در سایت سهام 
https://sahamedalat. عدالت به نشــانی
ir اقدام کنند تا سود ســهام عدالت برای این 

دسته از مشمولان واریز شود.
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ج قیمت تولیدکننده  برخی تولیدکنندگان از در
سرباز زدند

رئیس ســازمان حمایت طی نامه ای به معاونــت صنایع وزارت صمت 
گفته گزارش هایــی دریافت کرده کــه برخی از واحدهــای تولیدی 
همچنان قیمت مصــرف کننده را بــا تاریخ قبل از اجــرای طرح درج 

می کنند.
 عباس تابش طی نامه ای به برادران، معاون امور صنایع عمومی وزارت 
صمت خواســتار پیگیری درج قیمت تولید کننده روی کالاها شــده 

است.
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در این نامه 
گفته گزارش هایی دریافت کرده که نشــان می دهد برخی از واحدهای 
تولیدی طبق روال گذشــته همچنان قیمت مصرف کننده را با تاریخ 

قبل از اجرای طرح درج می کنند.
به گفته او این موضوع به ویژه دربــاره گروه مواد غذایی علاوه بر اینکه از 
نظر ســلامت جامعه مخاطراتی برای مصرف کنندگان به دنبال خواهد 
داشــت، موجب رقابت ناســالم در بازار و اجحاف در حق ســایر تولید 

کنندگان می شود.
بنابراین رئیس ســازمان حمایت با اشاره به دســتور العمل های ابلاغ 
شــده مبنی بر اینکه مســئولیت پیگیری و الزام بــه درج قیمت تولید 
کننده بر عهده معاونت صنایع عمومی وزارت صمت اســت، از برادران 
خواسته مقرر کند اقدامات لازم از طریق معاونت های ذیربط مرتبط در 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها انجام و نتیجه به سازمان 

حمایت منعکس شود.
طرح خرید شــفاف از حدود ۳ ماه پیش آغاز شــده و تا تابستان ۱۴۰۱ 

ادامه خواهد داشت.
بر اســاس این طرح کلیه واحدهای تولیدی و واردکننــده انواع پودر 
لباسشویی، دستمال کاغذی، پوشــک بچه، یخچال و فریزر، تلویزیون 
و ماشــین لباسشــویی از چهارم دی ماه، انواع لنت ترمز، فیلتر روغن، 
روغن موتور، محصولات شــوینده، محصولات ســلولزی، سس، رب، 
کنســروها، ترشــیجات و ماکارونی و انواع آبمیوه، ماءالشعیر، نوشابه 
گازدار، غذاساز، نوشیدنی ساز، چرخ گوشت و مایکروفر نیز از ۲۷ آذرماه 
مکلف به درج قیمت تولیدکننده شــده بودند و واحدهای تولیدکننده 
و واردکننده انواع حبوبات، ادویه جات، غلات، چــای، دمنوش، قهوه، 
آجیل و خشکبار به صورت بسته بندی شــده، فرآورده های پروتئینی، 
انواع غذاهــای آماده و نیمه آمــاده، انواع کیک، کلوچه، بیســکوئیت، 
چیپس، پفک و موارد مشابه، لوازم خانگی، صوتی و تصویری به صورت 
کامل، ۵۱ قلم لوازم یدکی خودرو نیز از ۲۳ بهمــن ملزم به اجرای این 

طرح هستند. سایر کالاها نیز در آینده به این طرح اضافه خواهد شد.

طبق اعلام مســئولان اجرای طرح  اگر قیمت نهایی خریدار در کالای 
تند مصرف بیــش از ۲۰ درصد و در کالاهای کند مصــرف بیش از ۳۰ 

درصد باشد، مصداق گران فروشی است.
البته اخیرا مقرر شــد در دوره گذار و به طور موقت قیمت تولیدکننده و 

مصرف کننده همزمان درج شود تا مردم با این طرح آشنا شوند.

نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران:
وشگاه ها سال آینده  رتبه بندی فر

 اجرایی می شود
نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران از رتبه بندی فروشگاه در اردیبهشت 
سال آینده برای عملکرد شفاف فروشگاه ها  و معیار دقیق قیمت ها خبر 

داد.
جلال الدین محمد شــکریه گفت: رتبه بندی فروشگاه ها در طرح درج 
قیمت تولید کننده روی کالا، از اردیبهشت سال آینده اجرایی می شود.  

اینگونه جلوی گرانفروشی و احتکار هم گرفته خواهد شد.
به گفته نائب رئیــس اول اتاق اصنــاف ایران، ســازمان حمایت برای 
اجرای دقیق طرح درج قیمت تولید کننــده روی کالاها باید با جدیت 
کارخانجات را کنترل کنند چــرا که با درج قیمــت تولیدکننده روی 
کالا، شاهد افزایش قیمت درب کارخانه برخی از محصولات بودیم. در 
این طرح در واقع شفافیت ایجاد شــده و دیگر افزایش قیمتی برای این 

گروه های کالایی که وارد طرح شده اند، وجود نخواهد داشت.
فاطمــی امین وزیر صمــت نیــز در برنامه نــگاه یــک  از رتبه بندی 
فروشــگاه های کشــور در ســال آینده خبر داده و گفته بود: با اجرای 
این طرح   عملکرد فروشــگاه ها را شــفاف خواهد شــد بــه طوری که 
فروشــگاه های بزرگ، تعیین کننده قیمت و سطح کیفیت هستند که 
تمام آن ها به همراه تمام فروشــگاه های مجازی، در این ســامانه رتبه 
بندی خواهند شــد. این موضوع، معیار و ســطح قیمت ها را مشخص 

خواهد کرد. 

بسته های حمایتی برای کارگاه های زیر 10 نفر 
تهیه می کنیم

معــاون روابــط کار وزارت تعاون گفــت: تلاش می کنیم بســته های 
حمایتی از جمله بیمه ای برای کارگاه های زیر ۱۰ نفر تهیه کنیم.

بسته های حمایتی برای کارگاه های زیر ۱۰ نفر تهیه می کنیم
علی حســین رعیتی فرد معــاون روابــط کار وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه دســتمزد کارگران قانونی تعیین شــده است، 
گفت: آنچه مصوب و ابلاغ شده اســت با قانون مغایرتی ندارد و به طور 

کامل مورد وفاق شرکای اجتماعی بوده است.
رعیتی فرد با بیان اینکه امســال شــرکای اجتماعی در تعیین حداقل 
حقوق و دســتمزد کارگران، خیلی خوب، قانونمند و کارشناســی کار 
کردند، افزود: از ابتدای دولت ســیزدهم تلاش کردیم جلسات شورای 

عالی کار بر اساس تقویم زمان بندی برگزار شود.
معاون روابط کار وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: جلســات 
شورای عالی کار را شنبه سوم هر ماه با حضور وزیر تعاون برگزار کردیم 
و موضوع های مختلف را که در وظایف این شوراســت، بحث و بررسی 
کردیم از جمله، حقوق و دســتمزد که یکی از موضوع های اصلی برای 

کارگران و کارفرمایان است. 
رعیتی فرد با بیان اینکه حداقل حقوق و دســتمزد کارگران را مشخص 
کردیم، افزود: مشخص کردن مزد به صورت منطقه ای، تبعات اقتصادی 
و سیاســی دارد و ممکن اســت موجب مهاجرپذیری و مهاجرفرستی 
برخی نقاط شود.او گفت: تلاش می کنیم بســته های حمایتی از جمله 
بیمه ای برای کارگاه های زیر ۱۰ نفر تهیــه کنیم.معاون روابط کار وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: همچنین کارگاه هایی که نیروهای 
خود را تعدیل نکنند مشمول بخشودگی های بیمه ای و مالیاتی در پایان 
سال ۱۴۰۱ خواهند شــد و نظام تأمین مالی برای کمک تسهیلاتی به 

کارگاه های کوچک هم در نظر گرفته شده است.

تولید

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات با اشــاره به حضور 
پررنگ ایــران به خصــوص در بخش اســتارت آپ ها 
و پلتفرم هــای ایرانــی در بازارهــای منطقــه گفت: 
موضوعاتــی مانند توســعه خدمات و همــکاری بین 
کشورها در این خصوص با توجه به شکل گیری جریان 
پولی میان ایران و کشــورهای همســایه بسیار حائز 

اهمیت هستند.
 سومین جلسه کمیســیون راهبری اقتصاد دیجیتالی 
که بر اساس آیین نامه تشــکیل کارگروه ویژه اقتصاد 
دیجیتــال مصوب شــده بــود، در ســطح معاونین 
دستگاه های عضو و با ریاست وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در محل جلســات این وزارتخانه با محوریت 
تعیین اولویت های کلیدی بخــش اقتصاد دیجیتال و 
تشکیل کمیته های تخصصی و تقسیم کار بررسی این 
موضوعات و با تأکید بر حــل چالش ها حول محور نماد 
الکترونیکی )اینماد( با تهیه دســتورالعملی به منظور 

تسهیل فرآیندها پیرامون اینماد برگزار شد.
در این راســتا و به نقل از وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات و رئیس 
کارگــروه ویژه اقتصــاد دیجیتــال در این 
نشســت با بیان اهداف و وظایف کمیسیون 
راهبری بر اســتفاده از فرصت بی نظیری که 

در پی تشــکیل این کارگروه در دولت ســیزدهم برای 
حل مســائل حوزه پیش روی اقتصاد دیجیتال کشور 

به وجود آمده تأکید کرد.
وی ضمــن اشــاره به مســائل مهمــی ماننــد نظام 
تنظیم گری چندسطحی در اقتصاد دیجیتال، موضوع 
اشتغال بخش دیجیتال و شناســایی فرصت های بازار 
ایران و جهان درباره توســعه و برندسازی محصولات 
بومی در داخل کشــور و حمایت از حضور پلتفرم های 

داخلی در بازارهای جهانی تأکید کرد.

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات به 
حضور پررنگ ایــران بخصــوص در بخش 
اســتارت آپ ها و پلتفرم هــای ایرانــی در 
بازارهای منطقه و استفاده از پتانسیل کشور 
برای تصاحب بخشی از بازار اقتصاد دیجیتال 
در منطقه اشــاره کرد و گفــت: موضوعاتی 
مانند توسعه خدمات و همکاری بین کشورها 
در این خصوص با توجه به شــکل گیری جریان پولی 
میان ایران و کشورهای همسایه بســیار حائز اهمیت 

هستند.
زارع پور ضمن اشــاره بــه شــکل گیری کمیته های 
تخصصی در خصوص تشــکیل نظام اقتصاد دیجیتال 
و تهیه نقشــه راه ملی، بــر اهداف ایــن کمیته ها را در 
راســتای تنظیم گری و بهبــود فضای کســب وکار، 
شــکل گیری دارایی هــای دیجیتــال و فناوری های 
نوین مالی، تجاری ســازی بین المللــی محصولات و 

پلتفرم های ایرانی، کاربردپذیری دستاوردها و توسعه 
زیرســاخت ها، ســرمایه گذاری و تأمین مالی، توسعه 
مهارت و سرمایه انســانی، برندسازی و فرهنگ سازی 
محصولات و خدمــات بومی و افزایش ســهم اقتصاد 

دیجیتال از تولید ناخالص داخلی کشور تأکید کرد.
در این نشســت ضمــن جمع بندی، نهایی ســازی و 
تعیین اولویت هــای کلیدی کارگروه در ســه بخش 
کوتاه مدت، میان مــدت و بلندمدت بــر موضوعات 
اساســی مانند، بررســی موضوع چالش هــای ورود 
به کســب وکارهای دیجیتال به ویژه اینماد و شــیوه 
تسهیل آن، ایجاد نظام حفاظت از داده های شخصی 
در کســب وکارهای دیجیتال، حمایت از شیوه های 
نوین تأمین مالی، ســرمایه گذاری و تأمین نقدینگی 
موردنیاز زیســت بوم اقتصاد دیجیتال، تدوین برنامه 
صــادرات و تجاری ســازی بین المللــی پلتفرم های 

ایرانی تأکید شد.

وزیر

خریدار  وزیر صمت با بیان این که ســال 
آینده قیمت تمام شــده خودرو دست کم 
۱۵ درصد کاهش خواهد یافت گفت: در این 
سال سهام دولت در خودروسازان به صورت 
بلوکی در بورس کالا عرضه خواهد شــد که 
در نتیجه آن یکی از مافیاهای این صنعت از 

بین خواهد رفت.
»ســیدرضا فاطمی امین« وزیر صمت در 
نشستی خبری با اعلام اینکه ارزیابی سهام 
ایران خودرو و سایپا آغاز شده و سال آینده 
این ســهام به صورت بلوکی در بورس کالا 
عرضه خواهد شد، گفت: این یک گام بلندی 
است که در نتیجه آن وزارت صمت از اتهام 
دولتی بودن خودروســازان خلاص خواهد 
شــد و هم این اقدام یکــی از مافیاها در این 

صنعت را از بین خواهد برد.
وی با تأکید بر اینکه ما به دنبال آن هستیم 
تا ۲۵ درصد سهام ایران خودرو و ۴۰ درصد 
سهام سایپا را واگذار کنیم. البته همان طور 
که رئیس جمهوری اعــلام کردند واگذاری 
مدیریت ایران خودرو و سایپا انجام خواهد 

شد.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت افــزود: هر 
کســی که بتواند ۲ صندلی ایــران خودرو 
را در اختیار بگیــرد مدیرعامــل را تعیین 
خواهد کرد. امــروز نیازی نیســت که ۱۷ 
درصد باقیمانده سهام ســایپا یا ۶,۷ درصد 
باقیمانده سهام ایران خودرو را واگذار کنیم 
و با حل و فصل مسئله ســهامداری در این 
شــرکت ها پول وارد این شــرکت ها شده و 

ساختار سهامداری اصلاح خواهد شد.

 با واردات خودرو مخالف نیستم
وزیر صنعت با اشــاره به اینکه در ســه سال 
گذشــته که واردات خودرو ممنوع شــد، 
دلیل اصلی آن مدیریت تراز ارزی کشــور 
بود، گفت: به عنوان وزیــر با واردات خودرو 
مخالف نیســتم اما در ماه های گذشــته به 
دلیل نیاز یک تــا ۲ میلیــارد دلار ارز برای 
واردات خودرو اعلام کردم که در شــرایط 

کنونی واردات به صلاح نیست.
وی تأکید کرد: با کار بزرگ تجــار ایرانی و 

افزایش صــادرات، ممنوعیــت واردات در 
پایان اردیبهشــت ماه تمدید نخواهد شــد 
بلکه واردات خودرو طبق ضوابط قبلی انجام 

خواهد شد.

  خودرو سال آینده 15 درصد
 ارزان می شود

 فاطمــی امین بــا تأکید بر اینکــه واردات 
خودروهای دســت دوم ممنوع است و وارد 
این مقوله نخواهیم شد، اظهار داشت: سال 
آینده قیمت تمام شده خودرو دست کم ۱۵ 
درصد کاهش خواهد یافت. البته باید تلاش 
کنیم پلتفرم خــودروی اقتصــادی ایجاد 
کنیم و با تجاری کردن آن سالیانه بین ۲۰۰ 
تا ۵۰۰ هزار دســتگاه از این خــودرو تولید 
کنیم؛ امروز خودروی داخلی وجود دارد که 
مطابق این شرایط بوده و تا شهریور ۱۴۰۲ 

وارد بازار خواهد شد.
فاطمی امین با بیان اینکه قیمت های نسبی 
خودرو در کشور درست نیست، افزود: امروز 
خودرو گران شده اســت، اما نرخ ارز، قیمت 
مســکن و غیره گرانی بیشــتری را تجربه 

کــرده و دســتمزدها نیز متناســب با آنها 
افزایش نیافته است.

وی اضافه کــرد: صنعت خــودرو نه آن قدر 
کوچک اســت و نه آن قدر مشکلات آن حاد 
اســت که بخواهیم آن را کلًا کنار بگذاریم؛ 
این صنعت از ظرفیت های بالایی برخوردار 
اســت و در عین حــال بــا چالش هایی نیز 
مواجه اســت که مربوط به امــروز و دیروز 

نیست.
وزیر صنعــت در ادامه این نشســت اضافه 
کــرد: کیفیت خودرو ۶۳ درصــد به قطعه، 
۲۶ درصد به مونتــاژ و ۱۱ درصد به پلتفرم 
و طراحی بر می گردد؛ بنابراین باید روی این 

سه مقوله متمرکز شویم.
وی گفــت: اتفاق بــدی که در ســال های 
گذشــته افتاد این بود که به انــدازه کافی 
توسعه محصول نداشــتیم، بنابراین امروز 

باید به توسعه محصول متمرکز شویم.
وزیــر صنعت علــت اصلی کیفیــت پایین 
قطعــات را نوع روابــط بین خودروســاز و 
قطعه ســاز دانســت و افزود: این رابطه به 
درســتی تعریف نشده اســت در حالی که 

به یاد می آوریم در گذشــته به دلیل روابط 
درســت شــکل گرفته بین خودروســاز و 
قطعه ســازان، خودرویــی نظیــر ال ۹۰ از 

کیفیت خوبی برخوردار بود.
وی ادامه داد: امروز قطعه ســاز ما پول خود 
را بیــن ۹۰ تــا ۱۲۰ روز با تأخیــر دریافت 
می کند، در حالی که اگــر پرداخت ها زیر ۲ 
ماه باشد بین ۱۰ تا ۱۳ درصد کاهش قیمت 

قطعه اتفاق خواهد افتاد.
وی اضافــه کرد: امــروز خودروســاز پول 
قطعه ساز را دیر می دهد، بنابراین نمی تواند 
روی کیفیت قطعه اعتراض داشــته باشد. 
همچنین به جای فاکتور دادن به قطعه ساز 
با وی قرارداد می بندد که اشــکالات زیادی 
به دنبال دارد و بر این اساس باید روابط بین 

قطعه ساز و خودروساز را اصلاح کنیم.
فاطمی امیــن بیــان داشــت: در یک ماه 
گذشــته راهبــردی در ایــران خــودرو و 
ســایپا آغاز شده که ســاز و کار تأمین مالی 
زنجیره ای اســت و طی آن وام و تسهیلات 
به حلقه های قبلی به عنــوان اعتبار خریدار 
منتقل می شود و بر این اســاس قطعه ساز 

پس از تحویل قطعــه دو هفته بعد اعتباری 
به حسابش خواهد آمد.

 خودروسازان به زودی قیمت تمام 
شده خود را اعلام می کنند

وی خاطرنشان کرد: این سازوکار قطعه ساز 
و خودروســاز را به ســمتی می برد که باید 
فاکتور زده شــود و لــذا ابهــام در قیمت و 
تحویــل قطعه حــل و فصل خواهد شــد. 
بر این اســاس پرداخت ها بــه موقع انجام 
می شــود و فاکتور نیز صادر خواهد شد که 
در ســامانه جامع تجارت ثبت شده و عرضه 
و تقاضا شفاف می شود. وی گفت: امروز ۴۰ 
درصد سهام ســایپا برای خود این شرکت 
اســت و اگر پول آن آزاد شــود و نقدینگی 
به شــرکت های زیرمجموعه برود بین ۶ تا 
هفت هزار میلیارد تومان کمتر به تسهیلات 
نیاز خواهد داشت و قیمت تمام شده تولید 

خودرو کاهش خواهد یافت.
بــه اعتقــاد وزیــر صنعــت، بــه زودی از 
خودروســازان خواهیم خواســت تا قیمت 

تمام شده خودرو را اعلام کنند.
وی با اشــاره به قیمت بــازاری خودروها، 
خاطرنشان کرد: این قیمت در اختیار هیچ 
کس نیست، زیرا شکاف بزرگی بین عرضه و 
تقاضا وجود دارد و به دلیل محدودیت های 
ســایر بازارهای موازی، اقبال به سمت بازار 
خودرو زیاد است اما ســال آینده با افزایش 
تولید و واردات این قیمــت کنترل خواهد 

شد.
فاطمــی امین گفت: ســال آینــده از نظر 
ســخت افزاری تولید یک میلیــون و ۶۰۰ 
هزار دســتگاه خودرو قابل تحقق اســت. 
البته امروز ریزتراشه ها به یک بحران تبدیل 
شده و با کرونا نیز تشدید شــده است، زیرا 
تقاضا برای موبایل، تبلــت و غیره در جهان 
زیاد شد، خودروســازان ما نیز که با معضل 
تحریم ها و نقدینگی مواجه بودند سخت تر 

می توانستند به تأمین آن بپردازند.
وی تصریح کرد: بــه منظــور افزایش ۵۰ 
درصدی تولید در ســال آینــده برنامه دو 
شرکت بزرگ خودروسازی را اخذ کرده ایم.

خریــدار   رئیس انجمــن صنایع همگن 
نیرومحرکــه و قطعه ســازان خودرو ضمن 
اعلام سرریز شــدن مطالبات قطعه سازان 
از ۴۶ هزار میلیارد تومان، از نرســیدن پول 
به این صنعت در پایان ســال جاری گلایه 
کرد. وی وضعیت صنعت قطعه کشــور را به 
شرایط زلزله زده یا سیل زده تشبیه کرد و از 
دولت خواســت همانطور که در زمان وقوع 
حوادث برای کمک رســانی و حل مشکلات 
می شتابند به داد این صنعت برسند و آن را 

از نابودی قطعی نجات دهند.
محمدرضا نجفی منش، بــا بیان اینکه طی 
پنج ســال اخیر، در ایام پایانی سال و شب 
عید، بانک مرکزی و شورای پول و اعتباری، 
یک اعتباری در اختیار خودروســازان )به 
ســبب کمبود نقدینگی و زیان انباشته ای 
که دارند( قرار می دهد کــه تا آن ها بتوانند 
بدهی خود بــه قطعه ســازان را پرداخت 
کنند، اظهار کرد: امســال نیز مقرر شــده 
بود که این اقدام صورت گیرد، اما متاسفانه 
در جلســه شــورای پــول و اعتبــار این 
موضوع مصوب نشــد. این در حالیست که 
خودروسازان بر روی این تسهیلات حساب 
کرده بودند تا بتوانند پول قطعه ســازان را 

پرداخت کنند.
رئیس انجمن تخصصی صنایع همگن نیرو 
محرکه و قطعه سازان کشــور خاطرنشان 
کرد: در هر بار پیگیری قطعه ســازان برای 

دریافــت مطالبــات خود، خودروســازان 
پرداخت ها را منوط بــه دریافت وام دولتی 
کرده بود. امسال شورای پول و اعتبار به این 
موضوع روی خوش نشان نداد. ضمن اینکه 
از یک ســو دولت )اشــاره به هشت دستور 
رئیس جمهــور( فرمان افزایــش تولید در 
ســال آتی را صادر کرده در حالی که پولی 

برای تامین مواداولیه نیست.  
 از سویی دیگر شب عید، کارگری که یکسال 
کار کرده  و جز حق خــود، مطالبه ای ندارد، 
بدون حقوق، عیدی و پاداش قرار اســت به 
خانه برود و خجالت زده خانواده خود باشد. 

این موضوع زیبنده نظام و صنعت ما نیست.

مطالبات قطعه سازان از 4۶ هزار 
میلیارد تومان فراتر رفت...

وی  افزود: علاوه بــر اینکه حــق کارگر بر 
کسی پوشیده نیســت، دست قطعه ساز نیز 
از مطالبه خود خالی مانده اســت. در حال 
حاضر قطعه ســازان بالغ بر ۴۶ هزار میلیارد 
تومــان مطالبات دارند که بیــش از ۱۲ الی 
۱۳ هزار میلیارد آن از چهار ماه هم گذشته 
است. همین بخش هم اگر پرداخت می شد، 
می توانســتیم حداقل خجالت زده کارگران 
خود در شب عید نباشــیم و آن ها را دست 
خالی به خانه  نفرســتیم؛ اما متاسفانه این 

کار انجام نشد.
عضــو هیــات مدیــره انجمــن همگــن 

قطعه سازی تاکید کرد: انتظار ما بر این بود 
که وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان 
گسترش و نوســازی صنایع و متولیان امر، 
تلاش بیشــتری در این زمینــه می کردند 
و شــورای پول و اعتبار را اقنــاع می کردند. 
رئیس جمهوری که فرمان افزایش تولید را 
داده اند، خود نیز اعلام کنند که قرار اســت 
نقدینگی آن از کجا تامین شــود. قطعه ساز 
تمام تلاش خود را کــرده و به موقع قطعات 
را بدون دریافت پول تحویل داده اســت، اما 
اکنون برای دریافــت مطالبات خود گرفتار 

شده است.

دولت با قید فوریت تا دیر نشده 
پرداخت تسهیلات را در دستور کار 

قرار دهد
نجفی منش تصریح کرد: گرفتاری در برخی 

کارخانه ها به مرحله اعتصاب های داخلی و 
ناهنجاری های اجتماعی نزدیک شــده که 
به هیچ عنوان زیبنده این صنعت نیســت؛ 
لذا تاکید ما بر این اســت تــا هنوز فرصت 
هســت، دولت این پرداخت ها را به فوریت 
در دســتور کار قــرار دهد؛ بویــژه در گروه 
سایپا که فشارهای بیشــتری وجود دارد و 
قطعه سازانی هســتند که بیش از یک سال 
از مجموعه های خودروسازی مطالبه دارند 
و پولی دریافت نکرده اند و به شــدت گرفتار 

شده اند.
این فعال صنعت قطعه اظهــار کرد: انتظار 
ما این اســت که دولت، مسئولان و مقامات 
همانطور که در زمان وقوع حوادث طبیعی 
همچون ســیل و زلزلــه رخ می دهد، برای 
کمک رســانی اقدام می کننــد، اکنون که 
صنعت قطعه نیز به شــرایطی بدتر از سیل 
و زلزله دچار شــده  اســت، کمــک کنند. 
واحدهای تولیــدی که طبق فرمایشــات 
مقــام معظــم رهبــری ســربازان جنگ 
اقتصادی هستند، اکنون این چنین گرفتار 
شده اند اما کســی به داد آن ها نمی رسد. ما 
خواهشــمندیم در این رابطــه دولت توجه 
بیشتری داشــته باشــد و تصمیم عاجل و 

فوری در این رابطه اتخاذ شود.
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه ســازی 
در رابطــه با تاثیــر ســازوکار جدیدی که 
به تازگــی وزیر صنعت، معــدن و تجارتبه 

آن  اشــاره کرده کــه در مرحله بررســی و 
آزمون و خطاست )ســازوکار گردش مالی 
خودروســازان و زنجیره تامیــن آن ها که 
براســاس آن تســهیلات به خودروســاز 
اختصــاص می یابد اما خودروســاز امکان 
برداشــت آن را نــدارد و بایســتی آن را به 
زنجیره قبلــی پیش از خود واگــذار کند و 
بعدی با برداشت بخشی از مبلغ و واگذاری 
بخش دیگر، آن را به زنجیــره پیش از خود 
واگذار کند و...(، اظهار کرد: هر سازوکاری 
که اندیشیده شــود برای این صنعت بسیار 
خــوب خواهد بــود و ما نیز اســتقبال می 

کنیم.
وی در پایان متذکر شــد: البته ریشه اصلی 
مشــکلات، قیمت گذاری دســتوری است 
و دولت اگر می خواهد مشــکلات از ریشــه 
و از اســاس حل شــوند، بایســتی دست از 
قیمت گذاری دستوری بردارد و اجازه دهد 
قیمت ها واقعی شود تا از زیان خودروسازان 
کاسته شــود؛ زمانیکه خودروساز متحمل 
زیان نباشــد، می تواند پول قطعه ســاز را 
هم به موقع پرداخت کند. ایــن ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان زیان انباشــته ایجاد شــده، 
زمینه ســاز بســیاری از مشــکلات شده و 
کسی هم پاسخگو نیست. این در حالیست 
که طبق قانــون زمانی که دولــت اقدام به 
قیمت گذاری کند و زیان ایجاد شــود، خود 

دولت بایستی این زیان را جبران کند.  

حضور پررنگ استارت آپ ها و پلتفرم های ایرانی در بازارهای منطقه
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عرضه بدون محدودیت بنزین در ایام نوروز
 احتمال افزایش ۱۵ درصدی مصرف در تعطیلات

رئیس صنف جایگاه داران کشــور پیش بینی کرد کــه میزان مصرف 
بنزین در ایام نوروز تا حــدود ۱۵ درصد افزایش یابــد، گفت: تامین و 

توزیع بنزین ایام نوروز بدون محدودیت انجام می شود.
اســدالله قلیزاده، درباره وضعیت تامین ســوخت برای تعطیلات نوروز 
اظهار داشــت: با تدابیر اندیشیده شــده و همت همه دست اندرکاران 
تامیــن و توزیع بنزیــن ایــام نــوروز در جایگاه های ســوخت بدون 
محدودیت انجام می شــود.وی افزود: احتمال دارد در ایام ســفرهای 
نوروزی با افزایش میزان مصرف بنزین روبرو شویم خصوصا اینکه بابت 
محدودیت های کرونایی سفر عامل بازدارنده مهمی اعلام نشده است و 

احتمال افزایش سفرها وجود دارد.
رئیس صنف جایگاه داران کشــور تصریح کرد: در هفته های گذشــته 
جلســات آمادگی ویژه ایام نوروز بین مجموعه صنفــی جایگاه داران 
و مســئولین شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی برگزار شــده و با 
پیش بینی های لازم تصمیمات اتخاذ شده اســت تا هیچ جایگاه فعالی 
در کشــور بدون ســوخت نماند و مردم در هر جایگاه سوختی که اراده 

کنند بتوانند سوختگیری را انجام دهند.
وی از مردم خواســت؛ نهایــت همکاری را بــا کارکنان و مســئولین 

جایگاه ها جهت تسریع در سوخت گیری داشته باشند.
رئیس هیــات مدیره انجمن صنفــی صاحبان اماکن فــروش و عرضه 
فراورده های نفتی کشــور افــزود: پیش بینی می شــود میزان مصرف 
بنزین در ایام نوروز تا حدود ۱۵ درصد نســبت به روزهای قبل افزایش 
یابد، البته باید منتظر میزان استقبال مردم از این سفرها باشیم چراکه 

مردم با مشکلات مالی و درآمدی هم مواجه هستند.
وی با ابراز امیــدواری از اینکه قطعا با توان عملکــردی و ظرفیت تولید 
و توزیع رضایتمندی مردم حاصل شــود، گفــت: در حال حاضر بیش 
از ۴۰۰۰ جایگاه ســوخت با مشــکلات مالــی روبرو هســتند و زیان 
انباشته اجازه هر نوع کســب درآمد مفید را از ایشان سلب کرده است، 
اما با صبوری تمام تلاش خود را برای توزیع ســوخت در کشــور انجام 

می دهند و در ایام نوروز نیز این تلاش ها مضاعف می شود. 
 قلیزاده تاکید کرد: لازم اســت دولت جدید با توجه به پیشنهاداتی که 
ارائه داده ایم، راهکارهای بررسی شده را سریعا به مرحله اجرا درآورد تا 

جایگاهداران با امنیت بیشتری به تداوم کار خود بپردازند.
وی در ادامه از مردم خواســت به توصیه های ایمنی و فنی متصدیان و 
کارکنــان پمپ بنزین ها خصوصا در ایام پرتردد نــوروزی در جایگاه ها 
توجه کنند، هنگام ســوخت گیری بنزین در اطراف نازل تجمع نکنند 
و فقط یک نفر بــرای انجام امــور لازم از خودرو پیاده شــود و رعایت 
پروتکل ها و ســایر امور بهداشتی و حفظ محیط زیســت را در اولویت 

خود قرار دهند.

 خطر افزایش وابستگی به نفت و تورم وارداتی 
با افزایش قیمت جهانی نفت

افزایش قیمت نفت و به دنبــال آن افزایش درآمدهــای نفتی در کنار 
مزایایی که دارد باید به درستی مدیریت شود تا در نهایت منجر به تورم 

وارداتی و رشد وابستگی کشور به کالاهای وارداتی نشود.
 درکنار توجه به مزایای افزایش قیمــت جهانی نفت باید کمی در مورد 
تبعات منفی این رویداد نیز بیمناک بود. نحوه استفاده از افزایش درآمد 
حاصل از بالا رفتن قیمت نفت یکی از سیاست های مهم دولت به شمار 
می رود که اگر در این زمینه سیاســت درستی اتخاذ نشود تبعات منفی 
اقتصادکلان در پی خواهد داشــت. بروز تورم وارداتــی یکی از تبعاتی 
است که معمولا در اقتصاد ایران  پس ازافزایش درآمدهای حاصل از بالا 

رفتن قیمت نفت ایجاد می شود.
این روز ها اخبار زیــادی در مورد افزایش قیمت نفــت در پی حملات 
روســیه به اوکراین به گوش می رســد. در وهله اول خبر خوشــحال 
کننده ای برای اقتصاد ایران اســت اما بهتر اســت بدانیم همانطور که 
می تواند جنبه مثبت داشته باشــد تاثیرات منفی فراوان هم براقتصاد 

کشور درصورت عدم مدیریت صحیح خواهد گذاشت.
تجربه کشور ما در سال ۱۳۵۳ در خصوص افزایش قیمت جهانی نفت، 
تجربه عبرت آموزی اســت.درآن زمان به دلیــل افزایش قیمت نفت، 
بودجه کشور در شــرایط خوبی قرار گرفت به نحوی که شاه پهلوی در 
مصاحبه ای اعلام کرد که قبلا ما از کســری بودجه رنــج می بردیم اما 
اکنون مانده ایم با این همه پول چکار کنیم؟اتخاذ سیاســت مناسب در 
مواجهه با این موضوع )درآمد حاصل از افزایــش قیمت نفت( اهمیت 
فراوانی دارد. چرا که اگر مدیریت مناســبی در این جهت وجود نداشته 
باشــد طبعات اقتصادی مضری بر اقتصاد کشور از جمله بروز تورم های 

شدید دارد. 
تورم در اقتصاد ایران موضوعی دیرینه است و همواره دولت ها چه قبل و 
چه بعد از انقلاب سعی در کنترل آن داشته اند، اما دلایل به وجود آمدن 

تورم متفاوت هستند. 
می توان عوامل ایجاد تورم در اقتصاد ایران را در۴ مورد خلاصه کرد:

۱-تورم ناشــی از افزایش عرضه پول: اگر سیاست های اقتصادی کشور 
به گونه ای باشد که منجر به افزایش نقدینگی و رشد دنیای پولی اقتصاد 
شود و در مقابل آن در دنیای حقیقی اقتصاد یعنی کالا وخدمات رشدی 
دیده نشــود و یا رشد آن کمتر از رشــد پول باشــد منجر به بروز تورم 

می شود. این عامل می تواند در پوشش افزایش تقاضا نیز ظاهر شود.
۲- تورم ناشــی از افزایش هزینه های تولید: اگر قیمــت عوامل تولید 
افزایش پیدا کند طبعا بر روی قیمــت کالا وخدمات تولیدی نیز نقش 
داشــته ومنجر به افزایش قیمت آنها نیز خواهد شد به عنوان مثال اگر 
هزینه نیروی کار، هزینه اجاره بنگاه تولیــدی، هزینه آّب، برق، گاز و... 
در یک بنگاه تولیدی افزایش داشته باشد برروی قیمت نهایی محصول 

تولیدی تاثیر گذاشته ومنجر به افزایش قیمت آن می شود.
۳- تورم بنیادی یا تورم ســاختاری: یکی دیگر از عوامــل ایجاد تورم، 
ســاختار اقنصادی هر کشــوری اســت. به عنوان مثال اقتصاد ایران 
وابســتگی زیادی به نفت دارد وایــن موضوع می توانــد یکی از دلایل 

بوجودآمدن تورم در اقتصاد ایران باشد.
۴-تورم وارداتی: از دیگر عوامل بروز تورم، تورم ناشــی از واردات است. 
اگر شرایط اقتصادی کشوری وابستگی شــدید به واردات داشته باشد 
طبعا تغییرات قیمت در کالاهای وارداتی )کالای سرمایه ای ویا واسطه 

ای و یا اساسی( می تواند منجر به بروز تورم شود.
همانطور که ذکر شــد یکی از عوامــل بروز تورم، تورم وارداتی اســت. 
اتخاذ سیاست های نامناســب و افزایش واردات در زمان افزایش قیمت 
جهانی نفت بجای اتخاذ سیاســت های رشــد تولید و توسعه کشور در 
سال ۱۳۵۳ منجر به وابستگی شــدید اقتصاد ایران به واردات کالاهای 

واسطه ای،سرمایه ای و اساسی شد.
لازم به ذکر است، همین عامل باعث حساس شدن کشور به تکانه های 

قیمت های کالاهای وارداتی شد و بروز تورم را نتیجه داد. 

و نیر

مدیرعامل پالایشــگاه بندرعباس گفت: برای اولین 
بار از دانش فنی پژوهشگاه صنعت نفت برای تکمیل 
زنجیره ارزش نفت کوره استفاده می شود. این طرح 
از ایده اولیه تا طراحی بنیادی و اجرایی ۱۰۰ درصد 

توسط مهندسان ایرانی انجام می شود.
 هاشــم نامور مدیرعامــل پالایشــگاه بندرعباس 
درمراســم رونمایی از اســناد تکمیل زنجیره ارزش 
نفت کوره با اســتفاده از دانش بومی در پالایشــگاه 
بندر عباس گفــت: طرح زنجیــره ارزش نفت کوره 
را ابتدا با کنسرســیوم خارجی پیــش بردیم ولی با 
تشــدید تحریم ها آنها حاضر به همکاری نشدند، در 

نتیجه الگوی پالایشی را تغییر دادیم.
وی اظهار داشــت: ابتدا یک مطالعات بازار 
انجام دادیم و با جلســاتی که برگزار شــد 
تصمیم گرفتیم طرح مجتمع کک ســازی 

را در پالایشگاه داشته باشیم.
نامور گفت: ابتدا یک تســت آزمایشگاهی 
نیز در این حــوزه انجام دادیــم ولی چون 

امکانات ما محــدود بود، این موضــوع را با همکاری 
پژوهشــگاه جلو بردیم. در پژوهشــگاه ســه تست 
نیمه صنعتی بــا تغییر ترکیب خــوراک برای تولید 
کک انجام شــد.مدیرعامل پالایشــگاه بندرعباس 

گفت:مصرف کننده کک صنایع آلومینیوم 
هســتند کــه ایــن کک تولیــدی مورد 
تایید آنها قــرار گرفت. بعــد از این اتفاق، 
تفاهم نامه بین وزارت نفت و وزارت صمت 
امضا شــد. ما بلافاصله طراحی مهندســی 
بنیــادی را در دســتور کار قــرار دادیم و 
حتی ایــن کک تولیدی را به شــرکت های 
معتبر اروپایــی فرســتادیم و آنها نیــز کیفیت آن 
را تایید کردنــد.وی گفت: این طرح در ســه پروژه 
انجام می شــود که پروژه اول آن مربوط به ۱۴ واحد 
فرآیندی اســت. همچنیــن این طرح شــامل یک 

مجتمع روغن ســازی نیز می شــود کــه روغن های 
گروه ۲ و ۳ را تولیــد می کند که هم اکنون وابســته 
به واردات است.نامور گفت: در این طرح برای اولین 
بار از دانش فنی پژوهشگاه صنعت نفت برای تکمیل 
زنجیره ارزش نفت کوره استفاده می شود. این طرح 
از ایده اولیه تا طراحی بنیادی و اجرایی ۱۰۰ درصد 

توسط مهندسان ایرانی انجام می شود.
مدیرعامل پالایشــگاه بندرعباس گفــت: عملیات 
اجرایی این طــرح باعث اشــتغالزایی ۵ هــزار نفر 
می شــود و پس از اتمام پــروژه نیز ۲,۵ هــزار نفر 

مشغول به کار خواهند شد.

مدیرکل دفتــر مدیریت بهره بــرداری منابع آب و آب 
نیروی شرکت آب منطقه ای تهران گفت: سال ۱۴۰۰ 

همراه با خشکسالی کم سابقه ای شروع شد.
محمد شــهریاری گفت: در سال آبی امســال ذخایر 
سد های تهران حدود ۵۳۰ میلیون مترمکعب بود، در 
حالی که این عدد سال گذشــته بیش از ۸۰۰ میلیون 
مترمکعب بوده است.مقایســه میزان بارندگی در سال 

گذشــته ۴۴ درصد بوده و این عدد امســال منفی ۲۹ 
درصد است که کاهش  بارندگی و ورودی آب سد ها در 
فرمول های محاسباتی به عدد منفی ۲۲ درصد نسبت 
به سال ۹۹ رســیده اســت.تامین آب در سطح استان 
تهران از طریق پنج ســد و بیــش از ۱۴۰۰ حلقه چاه 

انجام می شود.
مدیر کل بهره بــرداری از منابع آبی تهــران گفت: در 

این کم بارشــی ها و کاهش عملکرد نیروگاه ها نسبت 
به ســال گذشــته، نیروگاه های برق آبــی تهران ۴۴ 
درصد کاهش تولید برق داشته اند.با توجه به شرایطی 
که وجود دارد و پیــش بینی های انجام شــده، برنامه 
ریزی هایی از ســوی ســازمان آب منطقه ای صورت 
گرفته که تامیــن آب پایدار و مطمئن در ســال آینده 
داشته باشیم.در اسفند بارش ها طوری رقم خورده که 

ورودی  به سد ها مثبت بوده و ذخایر برفی هم در آینده 
می تواند تا خرداد کسری های ذخایر را جبران کند.

بررســی وضعیت سدها نشــان می دهد، میزان حجم 
ورودی به ســدهای کشــور از ابتدای مهر تا ۹ بهمن 
امســال معادل ۹.۲۶ میلیــارد مترمکعــب بوده که 
کاهشی معادل ۱۶ درصد نســبت به مدت مشابه سال 

آبی گذشته را نشان می  دهد.

پالایشگاه

آب

خریــدار   وزیر نفــت گفــت: در بحث 
میدان های مشــترک به ویژه غرب کارون 
به زودی شــاهد امضای قراردادهایی جدید 
خواهیم بود.جواد اوجی، در حاشــیه آیین 
رونمایی از اســناد تکمیــل زنجیره ارزش 
نفت کوره با اســتفاده از دانــش فنی بومی 
)پژوهشگاه صنعت نفت( در شرکت پالایش 
نفت بندرعبــاس و در جمــع خبرنگاران، 
گفــت: در دولت ســیزدهم هرگونه فروش 
در سررسید اســناد وصول شده عمده ارزی 
بوده و بخش کوچکــی تهاتر اقلام مورد نیاز 

کشور بوده است.
به گفته وی فروش نفــت در حیطه و اختیار 
وزارت نفت است، اما بخشی در اختیار دیگر 
دستگاه ها قرار گرفته اســت تا برای تأمین 
بودجه مورد نیــاز اقــدام کنند.وزیر نفت 
اظهار کــرد: در دولت ســیزدهم در وزارت 
نفت هیچ وقت منتظــر مذاکرات نبودیم و با 

توجه به توان صنعت نفت پیش رفتیم.
وزیر نفت با بیان اینکه تا پایان امسال بیش 
از ۲.۵ برابر وصول درآمدهای ارزی حاصل از 
صادرات نفت و گاز و میعانات و پتروشیمی 
را خواهیم داشــت، گفت: با شــروع دولت 
سیزدهم از شــهریورماه خوشبختانه شاهد 
افزایش صــادرات نفــت و گاز فــرآورده و 
محصولات پتروشــیمی به لحاظ حجمی و 

درآمد وصولی بوده ایم.
او با بیان اینکه تا پایان امســال بیش از ۲.۵ 
برابر وصــول درآمدهــای ارزی حاصل از 
صادرات نفت و گاز و میعانات و پتروشیمی 

را خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه عمده فروش نفت و ســایر 

محصولات نفتی به صــورت ارزی و نقدی 
وصول شده و طی دولت ســیزدهم تمامی 
فروش زمان سررسید وصول شده مطالبات 
عمده فروش ارزی دریافت شــده و بخشی 
نیز در قبال اقلام مورد نیاز کشور تهاتر شده 
اســت، گفت: موضوع تهاتر نفــت و کالا در 
بودجه ۱۴۰۰ بــوده و در ۱۴۰۱ نیز منظور 

شده است.
اوجی با بیان اینکه کلا فروش نفت در حیطه 
و اختیارات وزارت نفت است اما این ظرفیت 
ایجاد شــده که برخی نهادها دســتگاه ها 
و ســایر وزارتخانه هــا بتواننــد از ظرفیت 

تهاتر بــرای تامین بودجه اســتفاده کنند، 
گفت: دربــاره پالایشــگاه هایی که در حال 
بهره برداری هســتند، برنامه کیفی سازی 
و ارزش افزوده محصولات در قالب هشــت 
پروژه تعریف شــده که خیلــی از پروژه ها 

منتظر تنفس خوراک هستند.
وی با بیان اینکه هر دو مــاه در وزارت نفت 
جلســات رصد می شود و تا ســه ماه آینده 
پروژه ها به بهره برداری برسند، تاکید کرد: 
کیفی ســازی محصولات پالایشــگاه ها و 
ظرفیت پالایشــگاهی به کاهــش آلودگی 
محیط زیســت کمک کــرده ون هم ایجاد 

ارزش افزوده و اشتغال خواهد کرد.
وزیر نفت با بیان اینکه نــه دولت و نه وزارت 
نفت هیچ گاه منتظر مذاکرات برجام نبوده 
است گفت:  به توانمندی صنعت نفت متکی 
بوده ایم و امروز ۱۶.۵ میلیارد دلار در قالب 
۵۵ طرح قــرارداد و تفاهم نامه امضا شــده 

است.
اوجی با بیــان اینکه امروز یکــی از اتفاقات 
خوب صنعت نفت و گاز کشــور رقم خورد 
و آن تولیــد یکی از محصــولات نفت کوره 
اســت که با توانمندی پژوهشــگاه صنعت 
نفت شــاهد تکمیــل زنجیــره ارزش آن 

هستیم و به زودی فعالیت این پروژه وایجاد 
ارزش افزوده از نفت کــوره بندرعباس رقم 
خواهد خورد، گفت: با ایــن اقدام میزانی از 
نفت کوره کاهــش یافته، تبدیل به ســایر 
محصولات بــا ارزش افــزوده بالا شــده و 
بخشــی از نفت کوره نیز با درصد کم گوگرد 

تولید می شود.
به گفتــه وی، از جمله محصــولات جانبی 
پالایشــگاه تولید کک اســفنجی مورد نیاز 
کارخانجات آلومینیوم اســت. هر ســاله ما 
نیاز بــه واردات این محصــول داریم که در 
سال ۱۳۹۷ توســط ترامپ تحریم شد اما 
امروز بــا وجود متخصصــان صاحب دانش 
فنی کک سوزنی و اسفنجی در کشور تولید 

خواهد شد و از واردات بی نیاز می شویم.
وزیر نفت با بیان اینکه فرآیند پالایشگاهی 
صنعت نفت تغییر کرده اســت گفت: نگاه 
ما هم بــه تامین امنیت انرژی کشــور و هم 
تامین خوراک برای شرکت های پتروشیمی 

خواهد بود.
وی با بیــان اینکه اینکه عملیــات اجرایی 
اولین پتروپالایشــگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای 
در اســتان هرمزگان در فروردیــن ماه آغاز 
خواهد شد اظهار کرد: با حمایت کمیسیون 
انرژی مجلس در حوزه بودجه ۱۴۰۱ شاهد 

اتفاقات خوبی در صنعت نفت خواهیم بود.
وی با اشاره به افزایش ظرفیت تولید گفت: 
با برنامه ریــزی در توســعه میادین نفتی و 
گازی حداقــل ۴.۵ میلیارد یــورو قرارداد 
توسعه میادین نفتی و گازی با شرکت های 
داخلی و خارجی داشــتیم و امروز نیز یک 

قرارداد دیگر به امضا می رسد.

 تکمیل زنجیره ارزش نفت کوره در پالایشگاه بندرعباس با توانمندی مهندس های ایرانی

 در سال آبی امسال؛ ذخایر سد های تهران حدود ۵۳۰ میلیون مترمکعب بود

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت مطرح کرد

وپایی وهشگاه صنعت نفت با شرکت های آمریکایی و ار رقابت پژ
خریدار  رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت 
اعتماد مدیران صنعت نفت به این مرکز را از 
سرمایه های اصلی این مرکز علمی دانست و 
گفت: دانش فنی تکمیل زنجیره ارزش نفت 
کوره هم اکنون تنها در اختیار شرکت های 
معــدود آمریکایــی و اروپایــی اســت که 

خوشبختانه ما امروز به آن دست یافته ایم.
 جعفــر توفیقی در آیین رونمایی از اســناد 
تکمیل زنجیره ارزش نفت کوره با استفاده 
از دانش فنــی بومی )پژوهشــگاه صنعت 
نفت( در شــرکت پالایش نفت بندرعباس 
با تأکیــد بر اینکــه هم اکنون پژوهشــگاه 
صنعــت نفــت بزرگ تریــن ســد مقابل 
تحریم های کشورهای غربی در پروژه های 
پالایشی و پتروپالایشی اســت، گفت: این 
مرکــز در همه فرآیندهای پالایشــگاهی و 
پتروپالایشگاهی دارای فناوری اثبات شده، 
برای نمونه پروژه گوگردزدایی از مرکاپتان 
زیر ۵۰ پی پی ام در فازهای دو و ســه پارس 
جنوبی به دست متخصصان این مرکز انجام 

شده است.
وی اعتمــاد مدیــران صنعــت نفــت به 
پژوهشگاه را از سرمایه های اصلی این مرکز 
علمی خوانــد و گفت: دانــش فنی تکمیل 
زنجیــره ارزش نفت کــوره هم اکنون تنها 
در اختیار شــرکت های معدود آمریکایی و 
اروپایی است که خوشبختانه ما امروز به آن 

دست یافته ایم.
رئیس پژوهشگاه صنعت نفت با بیان اینکه 
ایــن مجموعه با شــبکه ای از دانشــگاه ها 

و مراکز علمــی و تحقیقاتــی و پارک های 
فناوری کشور ارتباط مستقیم برقرار کرده 
اســت، گفت: مدیــران صنعت نفــت باید 
بدانند که مــا در مذاکرات با شــرکت های 
خارجی هموار پشــت آنها ایســتاده ایم تا 
بتوانیم فناوری های روزآمد دنیا را در ایران 

بومی سازی کنیم.
توفیقی درباره تکمیــل زنجیره ارزش نفت 
کوره در پالایشــگاه بندرعباس گفت: برای 
تکمیل پژوهش در این زمینــه ۲۳۵ نفر با 
مدارک دکترا بیش از ۱۲۰ هزارنفر ســاعت 
کار انجام داده انــد، ضمن آنکه از هشــت 
پایلوت نیمه صنعتی در پژوهشــگاه صنعت 

نفت در این زمینه داده برداری شده است.
وی گفت: در طرح پژوهشی تکمیل زنجیره 
ارزش نفت کوره در پالایشــگاه بندرعباس 
بیش از ۲ هــزار و ۱۵۰ مدرک مهندســی 
تولید شــده، از این رو در این زمینه ۱۵ هزار 
پارامتر برای دســتیابی به محصول نهایی 
اندازه گیری شــده، شــرکت سوئیسی »آر 
اندی کربن«، معتبرترین شــرکت در این 
زمینه، کیفیت محصول نهایی پژوهشــگاه 

صنعت نفت را تأیید کرده است.

امیدواریم تولید روزانه ۶.5 میلیون 
بشکه نفت تحقق یابد

به گزارش ایســنا، علی آقامحمدی هم در 
آیین رونمایی از اســناد تکمیــل زنجیره 
ارزش نفــت کوره با اســتفاده از دانش فنی 
بومی )پژوهشــگاه صنعت نفت( در شرکت 

پالایش نفت بندرعباس با اشــاره به نقش 
و تلاش های پژوهشــگاه صنعت نفت برای 
خودکفایی در زمینه تولید کک اســفنجی 
و ســوزنی گفت: با همــکاری مجتمع های 
آلومینیمی کشــور مقدمات خودکفایی در 
زمینه الکترود گرافیتی، کک اســفنجی و 
کک ســوزنی به صورت یک برنامه ملی نیز 

 اجرایی شده است.
وی با بیان اینکه پالایشگاه نفت بندرعباس 
از جمله پالایشگاه های جوان کشور به شمار 
می رود کــه در حال نزدیک شــدن به یک 
پتروپالایشگاه است، گفت: تکمیل زنجیره 
ارزش نفــت کوره با اســتفاده از دانش فنی 
بومی در آستانه ســالروز ملی شدن صنعت 
نفت امری مهم و مبارک است که جا دارد از 

وزیر نفت برای این اهتمام تشکر کنیم.
او با اشاره به تحریم واردات الکترود گرافیتی 
در زمان ریاســت جهموری ترامپ با هدف 
فلج کــردن صنعت فولاد کشــور گفت: در 

آن زمان مقام معظم رهبری دســتور اقدام 
لازم برای خودکفایی در این زمینه را صادر 
کردنــد، از این رو با انجام بررســی ها در آن 
زمان در سطح کشــور مشخص شد طرحی 
ابتدا در مجتمــع فولادی اردکان اســتان 
یزد اجرا شــده بود و خوشبختانه هم اکنون 
مجتمــع ۳۰ هــزار تنــی تولیــد الکترود 
گرافیتــی اردکان یــزد با ســرمایه گذاری 
و ســهامداری فــولاد مبارکــه اصفهان در 
حال ســاخت اســت، ضمن آنکه ســاخت 
دو مجتمع ۳۰ هــزار تنی دیگــر الکترود 
گرافیتی در مناطق محروم کشــور در حال 
پیگیری برای ســاخت اســت.عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام گفت: با همکاری 
مجتمع های آلومینیمی کشــور مقدمات 
خودکفایی در زمینه الکترود گرافیتی، کک 
اسفنجی و کک سوزنی به صورت یک برنامه 

ملی نیز  اجرایی شده است.
آقامحمدی با بیان اینکه یکی از مراکز علمی 
کشور قراردادهای خوبی را برای خودکفایی 
در زمینه تولید کک اسفنجی با شرکت های 
داخلی امضا کرده است، گفت: امیدواریم با 
همکاری پالایشگاه بندرعباس و پژوهشگاه 
به زودی شاهد تولید و اســتفاده صنعتی از 
آن در کشور باشــیم، تحقیق و ساخت کک 
ســوزنی نیز با همکاری پالایشــگاه شازند 
اراک در حال انجام است، ضمن اینکه امروز 
قرارداد ساخت کک سوزنی میان هلدینگ 
غدیر و یک مجموعه دانش بنیان کشور امضا 
می شود که نافی کار ارزشــمند پالایشگاه 

شازند نیست.
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتــی هم در این مراســم با 
تأکید بر رویکرد ایجاد زنجیره ارزش افزوده 
در صنایع پالایشــی گفــت: امیدواریم در 
حوزه واگذاری ها در صنعــت پالایش، نگاه 
بنگاه داری اتفــاق بیفتــد و منابع حاصل 
از واگذاری هــا، صرفــه توســعه و اجرای 

پالایشگاه ها شود.
جلیل ســالاری اظهار کرد: شــرایط کشور 
به گونه ای اســت که نوع نفــت  خام مرتب 
در حال سنگین شــدن بوده و درصد انواع 
نفت  خام  سبک بسیار محدود است، گفت: 
بنابراین ضرورت دارد بحــث ارتقای کیفی 
به ویژه نفت کوره، که مزایای محیط زیستی 
دارد و ســبب ایجاد زنجیره ارزش افزوده در 
صنایع پالایشــی می شــود، توجه ویژه ای 
داشته باشــیم.وی افزود: سیاست و رویکرد 
ما این اســت که مواد نیمه خام را به سمت 
زنجیره ارزش سوق دهیم و پتروپالایشگاه 
شهید سلیمانی نیز در همین زنجیره ارزش 
قرار می گیرد.معــاون وزیر نفــت در امور 
پالایش و پخش گفــت: امیدواریم بتوانیم 
همچون دیگر حوزه ها، در عرصه دانش فنی 

نیز در حوزه برون مرزی ورود کنیم.
سالاری با اشاره به اینکه یک پروژه همکاری 
با پژوهشــگاه صنعت نفت در پالایشــگاه 
خوزستان نیز پیش بینی شده است، گفت: 
امیدواریم پژوهشگاه صنعت نفت این پروژه 

را نیز در اولویت کاری خود قرار دهد.
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وهای غیراستاندارد شماره گذاری نمی شوند خودر
فرمانده کل انتظامی کشــور تأکید کرد که خودروهای غیراستاندارد 
شماره گذاری نخواهند شد. سردار حسین اشتری در حاشیه رزمایش 
ترافیکی پلیس و دســتگاه های خدماتی و ایمنی که در دانشگاه علوم 
انتظامی امین برگزار شــد با حضور در جمع خبرنگاران درباره برخورد 
با رانندگان پرخطــر و قانون گریز در جاده ها گفت: خوشــبختانه باید 
بگویم که اکثریت رانندگان در کشــور ما قوانین و مقررات را رعایت می 
کنند؛ اما طبیعتا آن دسته از رانندگانی که سبب ایجاد ناامنی در جاده 
ها شــده و اقدام به حرکات پرخطر ترافیکی کنند پلیــس برابر قانون با 

آنان برخورد خواهد کرد.
فرمانده کل انتظامی کشور در پاســخ به پرسش ایسنا مبنی بر اینکه در 
سال آینده پلیس مانع از شــماره گذاری کدام یک از خودروها خواهد 
شد، گفت: برابر تصمیماتی که در جلسه با ریاست محترم جمهور اتخاذ 
شد هر خودرویی که استاندارد نباشــد و ایمنی کافی را نداشته باشد ما 

جلوی شماره گذاریش را خواهیم گرفت.

رئیس جمعیت هلال احمر:
 هلال احمر در ورودی جاده ها و شهرها 

وزی است در خدمت مسافران نور
 رئیس جمعیت هلال احمر گفت: داوطلبان و جوانان، ســازمان  امداد و 
نجات با همه ظرفیت و امکانات در سراســر کشور به خصوص جاده ها و 

ورودی شهرها در خدمت مسافران نوروزی هستند.
حســین کولیوند در رزمایش بزرگ ترافیکی و خدمات ایمنی سفر در 
نوروز ۱۴۰۱ از رفع موانع سفرهای نوروزی به دلیل شیوع بیماری کرونا 
ابراز خرســندی کرد و افزود: خداوند را شــاکریم که پس از ۲ سال، در 
بهار ۱۴۰۱ می توانیم همچون ســال های قبل از کرونا خدمتگزار مردم 
ایران باشیم و امیدوارم سفرهای نوروز پیش رو، نشاط اجتماعی جامعه 
را بازگرداند.وی با درخواست از هموطنان برای تزریق دوز سوم واکسن 
کرونا اظهار داشــت: در ســفرهای نوروزی قوانین و مقررات را رعایت 

کنید تا نوروز امسال کمترین تلفات را داشته باشیم.
رئیس جمعیت هلال احمر تصریح کــرد: جمعیت هلال احمر در نوروز 
۱۴۰۱ متکی به پشتوانه حضور داوطلبانه امدادگران و نجاتگران است 
و من قبل از آغاز ۲ هفته پرکار در فروردین پیــش رو از حضور جهادی 
نجاتگران، داوطلبان و جوانان هلال احمر کمال تشکر را دارم زیرا آنان 
آســایش خود و خانواده را در روزهای تعطیل رها می کنند و بدون توقع 

به خدمت رسانی مردم مشغول می شوند.
این رزمایش با حضــور جمعیت هلال احمر، اورژانس کشــور، نیروی 
انتظامــی، پلیس راهــور، آتش نشــانی و راهداری در دانشــگاه علوم 

انتظامی امین برگزار شد.

در نامه ای به خاندوزی
دادستان کل کشور: در فرایندهای واگذاری 

سهام استقلال و پرسپولیس دقت شود
 دادستان کل کشــور در راســتای وظایف خود برای حفظ حقوق عامه 
و پیشــگیری از وقوع جرم، در نامه ای به وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
و رئیس شــورای  عالی بورس، بر اعمال دقت مضاعــف در روند فرایند 
واگذاری ســهام دو باشگاه استقلال و پرســپولیس به بخش خصوصی 
تاکید کرد. حجت الاســلام والمســلمین جعفر منتظری در این نامه 
ضمن اســتقبال از توسعه قانونمند واگذاری ســهام دولتی به ضرورت 
توجه به حساســیت این دســت واگذاری ها )از جمله وجود هواداران و 
علاقه مندان متعدد و گســترده در سراسر کشــور( با اعمال دقت های 

پیشگیرانه تاکید کرده است.
همچنین در بخش دیگــری از این نامه، خطاب به وزیــر اقتصاد تاکید 
شده اســت جوانب مختلف این واگذاری در جلسات آتی شورای عالی 
بورس مطرح و مورد بررســی اعضا قرار گیرد.فهرست دقیق دارایی ها، 
بدهی های بهنگام شــده، پیش بینــی دقیق درآمدهــای آتی، تعیین 
مالکیت دارایی های مندرج در ترازنامه این دو باشــگاه و مالکیت لوگو 
از موارد دیگری بوده است که در نامه پیشــگیرانه دادستان کل کشور 
به وزیر امور اقتصادی و دارایی به آن اشــاره شده است.حجت الاسلام 
منتظری بررســی گزارش بازرس های قانونی و حســابرس مســتقل 
باشگاه های پرسپولیس و استقلال در جلســه ی شورای عالی بورس از 
سوی مسئولین را مورد مطالبه قرار داده اســت. عرضه سهام سرخابی 
ها در زمان مقرر )۱۵ اســفند ماه( انجام و در نهایــت پرونده واگذاری 
سرخابی ها پس از ۲۴ سال با تلاش مسوولان حاضر در دولت سیزدهم 
به نتیجه رسید.در نخستین روز پذیره نویســی با مشارکت ۲۰۰ هزار 
نفر برای پرسپولیس و ۱۸۰ هزار نفر برای اســتقلال، رکورد بیشترین 
میزان شرکت کننده در روز اول پذیره نویسی فرابورس در سال ۱۴۰۰ 
شکسته شد؛ همچنین مهلت ۳۰ روزه برای پذیره نویسی در نظر گرفته 
شد تا هواداران این تیم با اخذ کد بورسی از فرصت لازم برای مشارکت 

در این واگذاری برخوردار باشند.

رئیس مدرنا: 
ونا برای  وم تزریق دُز چهارم واکسن کر لز

وه های خاص گر
رئیس شرکت مدرنا گفت: تزریق چهارمین دُز واکسن کرونا فقط برای 
گروه های خاص لازم است. رئیس شــرکت مدرنا تاکید کرد: تزریق دُز 
چهارم واکسن کووید-۱۹ احتمالا فقط برای افراد مسن و دارای نقص 

سیستم ایمنی لازم است و برای عموم مردم ضروری نیست.
اظهار نظر رئیس شــرکت مدرنا دربــاره تزریق دز چهار این واکســن 
برخلاف اظهارات روز یکشنبه مدیرعامل فایزر است که گفته بود برای 
حفظ ســطح قابل کنترل موارد بستری در بیمارســتان و عفونت های 
خفیف، تزریق دُز چهارم برای همه افراد ضروری است چرا که احتمال 
بروز ســویه های جدید وجود دارد و بنابر یافته های موجود، مدت زمان 
مصونیت در برابر بیمــاری طولانی نخواهد بود.با ایــن حال در ایالات 
متحده در حال حاضر تزریــق دُز چهارم برای برخــی از افراد که دچار 
نقص سیستم ایمنی هستند، مجاز اســت.به گزارش پایگاه آکسیوس، 
رئیس شرکت مدرنا تاکید کرد: در شرایط فعلی قصد داریک که تزریق 
دُز چهارم را به افرادی که سیســتم ایمنی ضعیفی دارند، افراد کهنسال 
و افراد بالای ۵۰ سال یا حداقل ۶۵ ســال به طور جدی توصیه کنیم؛ به 

همان روالی که پیش تر در مورد واکسن آنفلوآنزا هر ساله انجام می شد.

شهر

 رییس پلیس راهور اعلام کــرد: در تصادفات نوروزی 
امسال، ۹۹۹ کشته و بیش از هشــت هزار نفر مجروح 
شدند.ســردار ســید کمال هادیانفر روز سه شنبه در 
رزمایش نوروزی پلیــس راهور با بیــان اینکه بدنبال 
مدیریــت ترافیــک، تســهیل و ایمنــی در ترددها و 
خدمت رسانی به مردم هستیم، افزود: در سال ۹۹، یک 
هزار و ۶۰۰ نفر در ســوانح رانندگی کمتر کشته شده و 

۶۱ هزار نفر نیز کاهش مجروح داشتیم.
وی تاکید کرد: بر اســاس آمارهای ارائه شــده توسط 
سازمان پزشکی قانونی تقریباً شاخص های WHO را 
نیز در ســال ۹۹ اثربخش کردیم و از ۲۳ کشته در هر 

۱۰۰ هزار نفر جمعیت به ۱۸.۱ نفر رسیدیم 
درحالی که میانگین آمــار جهانی، ۱۸.۳ نفر 

است.
سردار هادیان فر با بیان اینکه در سالجاری، 
شــرایط کمی متفاوت تر شد گفت: قدری به 
خاطر شرایط جابجایی دولت و تحویل دولت 
دوازدهم به ســیزدهم، متاســفانه در حوزه 

تصادفات، کمی افزایشی بودیم. 
وی با اشاره به تشکیل نخســتین جلسه شواری عالی 
ایمنی حمل و نقل کشور بعد از هشــت سال با حضور 
ربیس جمهــور تاکید کرد: توجه دولــت هم در برنامه 

هفتم توسعه، هم برنامه سال آتی و هم نوروز 
۱۴۰۱ به حوزه ایمنی و امنیت معطوف شده 

است.
رییس پلیس راهور خاطرنشــان کرد: توجه 
دولتمردان و مسئولان حوزه ایمنی و امنیت 
می توانــد بخش عمــده ای از مشــکلات را 
کاهش دهد.وی با اشاره به بهره گیری از ۷۰ 
هزار نیروی دستگاه های خدمت رســان در ایام نوروز 
۱۴۰۱، نیز گفــت: در ایام نــوروز از ۲۶ هزار خودروی 
ســبک، هفت هزار خودروی ســنگین و ۶۷ دستگاه 
بالگرد استفاده خواهد شد. به گفته ســردار  هادیانفر 

پلیس معقتد اســت ۹۰ درصد راننــدگان قانونمدار و 
پایبند اجرای قانون هســتند اما خط قرمز پلیس برای 
آن ۱۰ درصد راننده قانون گریز اســت که در جاده ها و 

این ایام نیز به دنبال تخلف هستند.
وی تاکید کرد: قطعاً پلیس با پدیده ســرعت، سبقت 
غیرمجاز، عبور از شــانه خاکی، تخلفات حادثه  ساز و 
عدم اســتفاده از کمربند ایمنی برخورد جدی و بدون 

اغماض خواهد کرد. 
رزمایش مانــور قدرت همدلی دســتگاه های اجرایی 
کشــور در دانشــگاه انتظامی امین در غرب تهران در 

حال برگزاری است.

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش 
با بیان اینکه آزادســازی ۴۰۰۰ مکان ورزشی تا پایان 
ســال تحصیلی به تدریج و در همه اســتان ها اجرایی 
خواهد شد گفت: نیاز اســت همه دستگاه های اجرایی 
از جمله وزارت ورزش، شهرداری ها، نهادهای عمومی 
غیردولتی و دیگر وزارتخانه ها مجموعه های ورزشــی 

خــود را آزاد اعلام  و در اختیار عموم مــردم قرار دهند 
تا شاهد افزایش نشاط و سلامت عمومی کشور باشیم.

صادق ســتاری فرد، با اشــاره به الزامات تربیت تمام 
ســاحتی در دانش آمــوزان از جملــه وجــود معلم 
تمام ســاحتی، محتــوای تربیــت تمام ســاحتی و 
زیرساخت تمام ساحتی اظهار کرد: اگر فضای مدرسه 

به عنوان کانــون تربیتی محله، مناســب تربیت تمام 
ساحتی نباشــد، تربیت تمام ساحتی در حد شعار باقی 

می ماند.
وی افزود: در راســتای فراهم آوری زیرســاخت های 
تربیت تمام ساحتی، ســاخت و بهینه سازی فضاهای 
ورزشــی در ردیف برنامه های محوری این معاونت در 

ســال آینده قرار گرفته است که ســاخت سالن های 
چندمنظوره، زمین ســاحلی و چمن مصنوعی از این 
جمله است.  وی افزود: اســتفاده از اماکن در روزهای 
یاد شده رایگان است. آزادسازی ۴۰۰۰ مکان ورزشی 
تا پایان ســال تحصیلی به تدریج و در همه اســتان ها 

اجرایی خواهد شد.

پلیس

ورزش

خریدار  معــاون تربیت بدنی و ســلامت 
وزارت آمــوزش و پرورش گفــت: تصمیم 
گیری برای آموزش حضوری دانش آموزان 

به صورت اقتضائی صورت می گیرد.
صادق ستاری فرد درباره آخرین تصمیمات 
برای حضور دانش آمــوزان در مدارس پس 
از ایام نوروز افزود: هنوز تصمیمات جدیدی 
برای آموزش حضــوری دانش آموزان برای 
زمان پــس از تعطیلات نــوروز پیش بینی 
نشده اســت اما براســاس آخرین مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونا برای حضور دانش 
آمــوزان در مــدارس به صــورت اقتضایی 

تصمیم گیری می شود.
وی بــا تاکید بــر اینکــه تصمیــم گیری 
درموضوع آموزش حضــوری دانش آموزان 
در اختیار ســتادهای اســتانی قرار گرفته 
اســت، ادامه داد: پیشــنهاد می کنیم که 
در این راســتا از ظرفیت آموزش و پرورش 
اســتان، برای جبران فرصت های از دست 
رفته و افــت تحصیلی کــه بــا آن رو به رو 
بودیم، استفاده کنند.معاون تربیت بدنی و 
سلامت آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: 
همچنین بهتر اســت که استان ها نسبت به 
اصلاح تقویم آموزشی یا اضافه کردن مدت 
زمانی از یک تا چند هفته به دوره تحصیلی  

از این ظرفیت استفاده کنند.

 آموزش حضوری در بهار بیشتر
 از زمستان است

ستاری فرد یادآورشد: اگر پس از تعطیلات 
نوروزی به دلیل ســفر و دید و بازدید با رشد 
ویروس کرونا مواجه نشــویم و وضعیت به 
همین منوال فعلی باشــد، مــی توان برای 
آموزش حضــوری یا آمــوزش ترکیبی در 

خدمت دانش آموزان بود.
وی خاطرنشــان کرد: مســئله مهمی که 
درخصوص آموزش حضوری دانش آموزان 
وجود دارد، این است که تا کنون فصل سرما 
را می گذراندیــم و امکان تهویه کلاس های 

درس دشوار بود اما به فرارسیدن فصل گرما 
و امــکان تهویه مناســب در کلاس ها، می 

توان آموزش حضوری را افزایش داد.
معاون وزیر آموزش و پــرورش افزود: اگر به 
همین سبک پیش رویم، آموزش حضوری 

در بهار بیشتر از زمستان است.

استان ها به تصمیم شورای مدارس 
اعتماد کنند

ســتاری فرد با تاکیــد بر اینکه براســاس 
مصوبه ستاد مقابله کرونا تعطیلی کلی برای 
مدارس وجود ندارد، گفت: تعطیلی کلی به 
این معناست که در یک اســتان تصمیم به 
تعطیلی مدارس در همه پایه های تحصیلی 

و برای همه دانش آموزان گرفته شود.
وی عنوان کرد: توصیه ما این بود که دراین 
موضوع اقتضائی عمل شود، یعنی هر منطقه 
یا هر شهر و شهرســتانی به شورای مدرسه 
اعتماد کند  که به صورت موردی براســاس 

اقتضائات عمل شــود.معاون تربیت بدنی و 
سلامت وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: 
با توجه بــه نیاز مبرم به آمــوزش حضوری 
برخی از دانش آموزان نمــی توان تعطیلی 
کلی برای همه مدارس کشــور اعلام کرد، 
بطور مثال پایه دوازدهمی ها که امتحانات 
کشوری دارند و معدل آنها تاثیر مستقیم در 

کنکور و قبولی دانشگاه آنها دارد.
ســتاری فرد افزود: همچنین دانش آموزان 
کلاس اولی و دومــی هــای دوره ابتدایی 
نیاز بــرای فراگیری مهارت هــای پایه نیاز 
به آموزش حضــوری دارد. از طریفی دیگر 
ماهیت برخی از دروس در پایه های مختلف 

تحصیلی، حضوری است.
وی خاطرنشان کرد: بنابراین منع تعطیلی 
کلی با توجه به این موضوعات بود که اعلام 
شــد با توجه به شــرایط هر منطقه، پایه و 

درس تصمیم گیری شود.
 مدارس و مراکز آموزشــی از ابتدای اسفند 

ماه سال ۹۸ به دلیل شــیوع ویروس کرونا 
تعطیل شــدند و آمــوزش دانــش آموزان 
براساس اطلس یادگیری  به صورت مجازی 
در بســتر شبکه شاد، مدرســه تلویزیونی و 

بسته های یادگیری تداوم یافت.
تجربه ۲۰ ماه گذشــته از تعطیلی مدارس 
و آمــوزش مجــازی دانش آموزان نشــان 
داد که هیچ یک از این روش هــا نمی تواند 
جایگزین آموزش حضوری شــود. در واقع 
از نظر مســوولان و کارشناســان آموزشی، 
آموزش از راه دور در برخــی دانش آموزان 
علاوه بر افت تحصیلی، مشــکلات جسمی، 
روانی و عاطفی بسیاری را ایجاد کرده است، 
بنابراین بازگشــایی مدارس به صورت آرام 
و تدریجی در دســتور کار وزارت آموزش و 

پرورش قرار گرفت.
در واقــع وزارت آموزش و پــرورش پس از 
گسترش واکسیناسیون عمومی و همچنین 
کســب مجوز از ســتاد ملی مقابله با کرونا 

آموزش حضــوری و بازگشــایی مدارس با 
حفظ ســلامت دانش آموزان را در اولویت 

قرار داد.
آموزش و پــرورش بــا همــکاری وزارت 
بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی الگویی 
را به عنوان نقشــه راه برای بازگشایی ایمن 
و تدریجی مدارس طراحی کردند که بر این 
اساس مدارس در مناطق روستایی و عشایر 
فعالیت خود را از ابتــدای مهرماه به صورت 
حضوری با رعایت پروتکل های بهداشــتی 

آغاز کردند.
همچنیــن بازگشــایی مــدارس بــرای 
دانش آموزان متوســطه دوم در ۱۵ آبان ماه 
و برای دانش آموزان ابتدایی و متوسطه اول 

در یکم آذرماه تعیین شد.
براین اساس یوســف نوری وزیر آموزش و 
پرورش گفت: براســاس اعلام ســتاد ملی 
مقابله با کرونــا تعطیلی مــدارس باید در 
مکان های پرخطر و به صــورت منطقه ای 
باشــد اما نمی توان به طور کلی مدرســه ها 
را تعطیل کــرد، همچنین نبایــد مردم با 
شایعات و تصمیمات اشتباه در این خصوص 
سرگردان شــوند.همچنین اصغر باقرزاده 
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و 
پرورش گفت: کانون های تربیتی کشور باید 
در دوران کرونا باز نگه داشته شوند تا دانش 
آموزان با رعایت مسائل بهداشتی بتوانند از 

خدمات این مراکز استفاده کنند.
در ایــن راســتا همچنین معــاون آموزش 
متوســطه وزارت آموزش و پرورش گفت: 
آموزش و پرورش در هر شــرایطی تاکید به 
آموزش حضوری دارد. با شروع آموزش های 
مجازی و غیرحضوری دانــش آموزان، در 
آغاز کرونا و تعطیلی مــدارس، پس از مدت 
کوتاهــی پژوهشــگران حــوزه آموزش و 
پرورش در سراســر دنیا به لزوم از سرگیری 
آموزش های حضــوری دانش آمــوزان در 
مدرســه و آســیب های ناشــی از استمرار 

آموزش غیرحضوری رسیدند.

وزی امسال ۹۹۹ تن جان باختند رییس پلیس راهور: در تصادفات نور

آزادسازی ۴۰۰۰ مجموعه ورزشی تا پایان سال تحصیلی

رئیس شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور مطرح کرد

عدم توجه به جلو مهم ترین علت وقوع تصادفات
خریدار  رئیس شــورای عالی هماهنگی 
ترافیک شهرهای کشــور گفت: بیشترین 
علل وقوع تصادفــات رانندگی در ۱۱ ماهه 
۱۴۰۰، عدم توجه به جلــو و عدم رعایت به 

حق تقدم بوده است.
 بــه نقــل از روابــط عمومــی ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشور، مهدی 
جمالی نژاد، در نشست مشترک استانداران 
سراسر کشــور که با دســتور کار سفرهای 
نــوروزی و کنترل حــوادث جــاده ای به 
ریاســت وزیر کشور تشــکیل شد، سخن 
می گفت، افــزود: برخــی ویژگی های ایام 
تعطیلات نوروزی ســال ۱۴۰۱، همزمانی 
نیمه شعبان و تقارن پنج شنبه آخر سال که 
شــاهد افزایش زیارت اماکن زیارتی، گلزار 
شهدا و اهل قبور هســتیم با آغاز سفرهای 
نوروزی، افزایش طول ســفرها بــا توجه به 
محدودیت های سه ســال گذشته و آغاز پر 
حجم ســفرها و بازگشــت متراکم به علت 
شــروع ماه مبارک رمضان بعد از تعطیلات، 

برشمرد.
وی در ادامه ضرورت هــا و انتظارات عمده 
در این ایام از دســتگاه های مرتبط از جمله 
بخشداری ها،  فرمانداری ها،  استانداری ها، 

شــهرداری ها، پلیس راهور نیروی انتظامی 
و راهداری هــا را برگزاری منظم شــورای 
راهبری ترافیک استان ها و شورای ترافیک 
در استان و شهرســتان ها در راستای ارتقا 
ایمنی و پیگیری دقیق اجرای مصوبات آنها، 
توسعه و تجهیز معابر شهری به سامانه های 
هوشــمند، اهتمام لازم در رفع نقاط حادثه 
خیز، همکاری در ساماندهی موتورسیکلت 
سواران، همکاری در برنامه های آموزشی و 
فرهنگ سازی و اهتمام لازم در اجرای آئین 
نامه مدیریت ایمنی سوانح رانندگی عنوان 

کرد.
رئیس شــورای عالی هماهنگــی ترافیک 
شــهرهای کشــور، اهتمام لازم در اجرای 
آئین نامــه جدید طراحی معابر شــهری به 
خصوص آرام ســازی و مدیریت ســرعت، 
تمرکز بــر تکنیک های مدیریــت تقاضای 
ســفر به خصــوص در کلانشــهرها، احراز 
آمادگی کامل اعضا شــورای ترافیک استان 
و سازمان های مســئول برای طرح نوروزی، 
پیش بینی و احراز آمادگی برای پاسخگویی 
مؤثــر در شــرایط بحرانــی و در صــورت 
اجــرای محدودیت های کرونــا همکاری 
شــهرداری و راهداری ها با پلیــس راهور 

در گلوگاه هــای کنترلی، تأمیــن و تجهیز 
اســتفاده از ســامانه های هوشــمند برای 
اعمــال محدودیت های کرونایــی را دیگر 
ضرورت های طرح تعطیلات نوروزی ۱۴۰۱ 

ذکر کرد.
جمالی نژاد همچنین بر بررســی وضعیت 
سامانه های موجود و آماده به کار بودن برای 
بهره گیــری در طرح نوروزی، ســاماندهی 
علائــم، پاکســازی، تقویــت، تابلوهــای 
راهنمای مسیر در شــهرهای طول مسیر، 
ســاماندهی ورودی و خروجی شــهرها و 
صنوف این محدوده، تعطیلی عملیات های 
عمرانی در سطح معابر شهری و ساماندهی، 

تقویــت و نظارت بــر ناوگان حمــل و نقل 
عمومی تاکید کرد.معــاون عمرانی وزارت 
کشــور بر همکاری راهداری هــا با پلیس 
راهور و مدیریت شــهری در شهرهای فاقد 
کمربندی در شــرایط خاص آب و هوایی و 
مشــارکت در عملیات راهداری تاکید کرد 
و گفت: از مجموع ۴۶۱ شهرســتان، ۲۳۷ 
شهرستان فاقد کمربندی بوده و بار ترافیک 
جاده ای از میان گذر شهرها عبور می کند و 
همچنین شاهد وقوع تصادفات خسارتی و 
جرحی در شهرهای فاقد کمربندی به دلیل 
تداخــل ترافیک جــاده ای در حین عبور از 
میان گذرهای شــهرهای فاقد کمربندی، 
عدم تطبیق سرعت معبر، فراوانی تقاطع ها، 
انشــعابات متنوع خیابان ها، نــوع کاربری 
شــریان ها و ظرفیت محــدود معابر درون 
شــهری هســتیم؛ بنابراین ایــن موضوع 
نیازمند توجــه مضاعف می باشــد.رئیس 
شــورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای 
کشــور همچنین به روند جــان باختگان 
تصادفات درون شهری در ۱۰ سال گذشته 
اشــاره کرد و گفت: از سال ۱۳۹۰ تاکنون با 
توجه به اقدامات انجام شده خصوصاً توسط 
شــهرداری ها شــاهد کاهش جانباختگان 

در تصادفات درون شــهری بودیم که ادامه 
این روند و رســیدن به چشــم انداز صفر از 
اولویت هــای کاری و برنامــه ای مدیریت 

شهری در سال ۱۴۰۱ می باشد.
وی ســپس به روند جان باختگان تصادفات 
درون شــهری یازده ماهه ۵ ســال گذشته 
اشــاره و اظهار کرد: بیشــترین کاهش در 
استان های خوزســتان، اصفهان، لرستان، 
مازندران و تهران بزرگ و بیشترین افزایش 
در آذربایجان شــرقی، خراســان رضوی، 
یزد، کرمانشاه و ســمنان بوده است ولی در 
این بخش همچنان نیازمنــد برنامه ریزی 
های مختلف تمامی دســتگاه های دولتی 
و غیردولتــی، مدیریــت شــهری، بخش 
خصوصی، سازمان های مردم نهاد و رسانه ها 
هســتیم برای کاهش آمار می باشــیم.وی 
اضافه کرد: بیشــترین علل وقوع تصادفات 
رانندگی در ۱۱ ماهــه ۱۴۰۰، عدم توجه به 
جلو و عدم رعایت به حق تقدم بوده است که 
برنامه مدیریت شــهری برای ایجاد شرایط 
سفری ایمن برای هموطنان در نوروز سال 
۱۴۰۱ به اســتانداران ابلاغ شده است و در 
ایام ســفرهای نوروزی پایش های مستمر 

برای تحقق آن صورت خواهد گرفت. آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140060316001003530 مورخ 1400/9/8 هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالكانه 
بلامعارض متقاضی آقای فرامرز امیری فرزند محمدآقا بشماره شناسنامه 631 کدملی 3341135091صادره از اسلام 
آباد غرب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 370013 مترمربع در محدوده اراضی پلاک باقیمانده 138 اصلی 
واقع در بخش یک حومه کرمانشاه به آدرس قلعه کهنه خیابان طالقانی کوچه جمال حسنی خریداری از مالک رسمی 
آقای سیف اله قلعه کهنه محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول :  1400/12/09 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/25

محمد عباسی رعیس ثبت اسناد و املاک



شهردار تاکید کرد؛

ورت ایجاد یک منطقه جدید تجاری و اداری  در کلانشهر کرمانشاه ضر

استان

کرمانشاه -حسنا فخارزاده      شهردار کلانشهر کرمانشاه با 
اشاره به اینکه امروز بافت فرسوده کرمانشاه کشش این همه مجتمع 
و مراکز تجاری و اداری را ندارد، گفت: باید یک منطقه جدید تجاری 
و اداری در کلانشهر کرمانشاه ایجاد شود تا بسیاری از کسبه، صنوف 

و پزشکان به این مکان جدید منتقل شوند.
»نادر نوروزی«افــزود: با ایجاد این منطقه جدید تجــاری و اداری 
بسیاری از مشکلات شــهر حل می شــود و این در حالی است که 

شهرهای چون تبریز و اصفهان این کار را انجام داده اند.
وی در ادامه همچنین از آمادگی شهرداری برای انتقال میدان تره بار 
به ۶۲ هکتار زمین تهیه شده در ماهیدشت در صورت رضایت کسبه 
خبر داد و افزود: ۳۰ هکتار زمین در پشــت شهرک مُلاحسینی در 
نظر گرفتیم و اگر سازمان همیاری همکاری لازم را داشته باشد همه 
مشاغل بازیافتی و ضایعاتی جعفرآباد و ملاحسینی باید به شهرک 

جدید بازیافتی منتقل شود.
شهردار کرمانشاه آلودگی های بصری را یکی دیگر از معضلات این 
شهر دانست و گفت: بسیاری از تابلوهای اضافی نصب شده در شهر 
را برمی داریم و همچنین با ۲۰۰ کسبه مذاکرات لازم انجام شده تا 
طرح همسان سازی تابلوها اجرایی شود و هر مغازه یک تابلو با ابعاد 

مشخص را نصب کند.
شهردار کرمانشاه در ادامه این نشســت خبری با اشاره به اینکه ۶۰ 
درصد سفرهای درون شهری در کشورهای پیشرفته و ۳۰ درصد این 
سفرها در تهران از طریق ناوگان حمل و نقل عمومی انجام می شود، 
گفت: متاسفانه فقط ۲ و نیم درصد سفرهای درون شهری کرمانشاه 

از طریق ناوگان حمل و نقل عمومی انجام می شود.

نوروزی افزود: استفاده نکردن از ناوگان حمل و نقل عمومی منجر 
به افزایش ترافیک در شــهر و افزایش هزینه ها می شود لذا از همه 
شهروندان تقاضا می کنیم از وسایل نقلیه شخصی استفاده نکنند 

تا از بار ترافیکی شهر کاسته شود.
وی با اشاره به اینکه ۳۰ شهرک و محله برای سفرهای درون شهری 
به خطوط اتوبوس رانی نیازمندند، افزود : در ســال آتی ۹۳ دستگاه 

اتوبوس نو که خریداری شده و دارای امکانات رفاهی بیشتری است 
را به خطوط اضافه می کنیم تا ســرعت حرکت در کرمانشاه را که 
الان ۱۵ کیلومتر در ساعت اســت حداقل به ۲۰ کیلومتر در ساعت 
برسانیم و این در حالی است که این شاخص در تهران ۳۰ کیلومتر 

در ساعت است.
نوروزی با تاکید بر اینکه کرمانشاه با انباشــتی از عقب افتادگی ها 

مواجه اســت و در حوزه های مختلف شاخص های یک کلانشهر را 
ندارد، گفت: برای ارائه راهکار و حل مشکلات هشت محور ساخت 
و ساز و سکونت در شهر، ترافیک و تردد، مســایل مالی و اقتصادی 
شهر، فرهنگ شهر، مسایل درون شهرداری، تعامل با شورای شهر و 
مدیریت یکپارچه شهری را به صورت مسئله محور بررسی و اولویت 
بندی کردیم تا در پایان یک دوره شهروندان این تغییرات در زندگی 

و شهر خود مشاهده شد
شهردار کرمانشاه با اشاره به اینکه همه ساختمان های ساخته شده 
دارای تخلف است و عرضه ، تقاضا و منفعت طلبی عده ای و همچنین 
عملکرد شــهرداری باعث این مشکلات شــده است درخصوص 
راهکارهای حل این مشــکلات هم گفت: رونق ساخت و ساز منجر 
به افزایش شغل می شود اما از تخلف جلوگیری می کنیم بطوریکه 
قواعد شهرسازی را تغییر می دهیم، جرایم کمیسیون ماده ۱۰۰ را 
افزایش دادیم و اداره کلی در شهرداری بر ساخت و سازها نظارت می 
کند و این در حالی است که عملکرد شهرداران هشت منطقه هم بر 

اساس مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز سنجیده می شود.
وی پروژه منوریل و پیاده راه مدرس را منوط به مطالعات بیشــتر و 
شروع پروژه تله کابین را در گرو موافقت اصولی پایگاه جهانی طاق 
بســتان، دفتر مطالعات وزارت میراث فرهنگــی و اداره کل میراث 
فرهنگی استان دانست و ادامه داد: راه اندازی شهربازی هم به کسی 
واگذار شده بود که توانایی لازم را نداشت و به زودی فراخوان جذب 
ســرمایه گذار برای شهربازی کرمانشاه منتشــر می شود تا مکانی 
تفریحی برای همه سنین از کودکان تا سالمندان را در اختیار مردم 

قرار دهد.

 البرز-مظفری  مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی 
اســتان البرز گفت: یکــی از مهمترین برنامه های شــرکت 
شــهرکهای صنعتی البرز، احیای واحدهای راکد و غیرفعال 
است که تلاش می شود با استفاده از ظرفیت های موجود، این 
واحدهای راکد احیا و به چرخه تولید بازگردنــد. ر  به گزارش 
روابط عمومی و اطلاع رســانی شرکت شــهرکهای صنعتی 
البرز »حمیدرضا عقاب نشــین« در کارگــروه داخلی احیای 
واحدهای راکد که با حضور مدیران ارشــد شهرکهای صنعتی 
برگزار شد؛ اظهار داشــت: با تشــکیل کارگروه و با استفاده از 
ظرفیت دســتگاههای اجرایی تلاش می شــود تا مشکلات 
واحدهای تولیدی احصا شــده و ســپس راهکارهای مناسب 
برای رفع مشکلات آنان ارائه شود.  وی ادامه داد: در سال تولید، 
پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها و در راستای تلاش برای افزایش 
تولید و اشتغال از ابتدای امسال تاکنون 7۳ واحد صنعتی راکد 
و غیرفعال در شهرکهای صنعتی اســتان البرز به چرخه تولید 
بازگشــته اند که با آغاز به کار این واحدهای تولیدی برای یک 

هزار و ۱7 نفر اشتغال، ایجاد شده است.
وی افزود: رســته فعالیت واحدهای احیا شــده شامل صنایع 
غذایی، خوراک دام و طیور، فلزی، نســاجی، شیمیایی، بسته 
بندی، شوینده، تجهیزات پزشــکی، لبنی و لوازم خانگی بوده 

است.
بنا بــه گفته این مقام مســئول حجم ســرمایه گــذاری این 

واحدهای تولیدی بالغ بر پنج هزار و ۱۰ میلیارد ریال است.
»عقاب نشــین« به اقدامات انجام شــده در راســتای احیای 

واحدهای راکد صنعتی و تولیدی اشــاره و خاطرنشــان کرد: 
ارتقاء فناوری، جذب سرمایه گذار، ارائه تسهیلات، توسعه بازار 
و محصول از عوامل مهم در احیای 7۳ واحد راکد صنعتی در این 

مدت بوده است.
      مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان البرز ضمن تشکر 
از تلاش های جهادگونه مدیران، کارآفرینان و صنعتگران، ابراز 
امیدواری کرد تا با اقداماتــی که به منظور حمایت از واحدهای 
صنعتی و رفع موانع تولید انجام می شود شاهد افزایش بیش از 

پیش تولید و اشتغال در استان البرز باشیم.
 وی در خاتمه تصریح کرد: یکی از مهمترین برنامه های شرکت 
شهرکهای صنعتی البرز احیا واحدهای راکد و غیرفعال است که 
تلاش می شود با استفاده از ظرفیت های موجود، این واحدهای 

راکد به چرخه تولید بازگردند.

تبریز      رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی بر 
لزوم فرهنگ ســازی برای جلوگیری از ویلاسازی و ساختمان 

سازی در اراضی مستعد کشاورزی تاکید کرد.
اکبر فتحی در جلسه شورای اسلامی استان گفت: موضوعاتی 
که در این جلسه مطرح شد، بیشــتر مربوط به تغییر کاربری 
اراضی، نهاده های دامی، نحوه ی توزیع کود، کانال های آبیاری 
و توزیع تراکتور بود که عمدتاً کشــاورزان بــا این موارد درگیر 

هستند. 
وی افزود: از اعضای شورای اســتان انتظار دارم به عنوان رسانه 
عمل کنند و مســائل مطرح شــده در این جلســه را به گوش 

کشاورزان نیز برسانند. 
فتحی ادامه داد: هدف ما در بخش کشــاورزی اســتان، توجه 
به توسعه پایدار اســت چراکه نمی توان همه ی خواسته های 
کشاورزان را عملی کرد، در مواقعی خواسته کشاورزان مغایر با 
اصول توسعه ی پایدار و پدافند غیرعامل است، بنابراین بعضی 
تصمیم گیری ها طبیعی اســت که برخلاف نظرات و خواست 

کشاورزان باشد.
وی تاکید کرد: جلوگیری از تغییر کاربری اراضی مستعد کشت 
و جلوگیری از ویلاسازی و ساختمان سازی در این اراضی باید به 
فرهنگ عمومی تبدیل شود؛ در این موضوع باید از فرهنگهای 
گذشــته فاصله بگیریم و واقعیتهای جامعه را در نظر بداشته 
باشیم چراکه اگر دل ما به حال نسل های آینده می سوزد، باید 

به فکر امنیت غذایی آنها نیز باشیم. 

فتحی گفت: اســتفاده از جاده بین مزارع فقط برای اراضی آبی 
است و برای دیم شامل نمی شــود، در این ارتباط نیز می توانیم 
تفاهم نامه ای را با شورای استان منعقد کرده و همکاری در این 

زمینه داشته باشیم. 
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان شــرقی به رفع 
تداخلات اراضی در استان نیز اشاره کرد و گفت: از ۲۰۱۱ زمین 
۱۲۴۰ قطعه دارای تداخل شناسایی شده اد و هدف غایی این 
طرح نیز صدور سند است که به کشــاورزان اقتدار می بخشد 
بنابراین از اعضای شورا نیز انتظار داریم تا کشاورزان شهرستان 

خود را برای استقبال از این طرح و تهیه سند ترغیب کنند. 
فتحی افزود: در خصوص توزیع کود ما به اســتفاده درســت و 
اصولی تاکید داریم و کشــاورزان باید در استفاده از کود توجه 
کنند که ترکیب کودهای ازت، اوره، فســفات و ریزمغذی ها به 

کار ببرند تا عملکرد آنها افزایش یابد.

 آذربایجان شرقیالبرز
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان  خبر داد:

 بازگشت 73 واحد صنعتی راکد و غیرفعال درالبرز به چرخه تولید
رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی تاکید کرد:

وم فرهنگ سازی برای جلوگیری  لز
 از ویلاسازی و ساختمان سازی در اراضی مستعد کشاورزی

شهردار گرگان:

وان توانمند تربیتی جامعه و بهترین نماد  بانوان، باز
مدیریت شهری نوین هستند

گرگان-مهناز محمدزمانی  مهندس محمدرضا سبطی در جمع بانوان همکار 
شهرداری گرگان ضمن تبریک اعیاد شعبانیه گفت: ارتقای یک جامعه و خانواده می 

تواند با توجه به مقام والای بانوان و تکریم و پاسداشت آنان محقق شود.
وی افزود: حفظ حرمت و برخورد ملاطفت آمیز با بانوان، موجبات احساس آرامش و 

امنیت آنان را فراهم می آورد.
مهندس ســبطی با بیان اینکه بانوان، بازوان توانمند تربیتی جامعه هستند، گفت: 
بانوان در محیط کاری، بسیار دلسوزانه، دقیق، با پشتکار بالا و منضبط به عنوان بازوان 

توانمند ارتقای بهره وری فعالیت می کنند.
شهردار گرگان با قدردانی از تلاش و اهتمام مادران و بانوان همکار، خواستار کمک و 

تعامل بانوان عزیز در قالب سازمانی در حوزه حقوق شهروندی شدند.
سبطی با اشاره به نقش کلیدی بانوان تصریح کرد: اگر بخواهیم در حوزه مدیریت نوین 

شهری، نماد سازی کنیم شما بانوان بهترین نماد برای مدیریت نوین شهری هستید.
وی با اشاره به رویکرد شــهرداری گرگان در حوزه بانوان در سال ۱۴۰۱ گفت: در نظر 
داریم در سال آتی با شناسایی و توجه به ارتقای حضور بانوان در مدیریت شهری، در 
راستای نظم و توسعه شهری باعث تحولی اساســی درون و برون سازمانی را با بهره 

برداری از ظرفیت ارزشمند آنان فراهم آوریم.
شهردار گرگان در پایان این مراســم همه بانوان همکار را مشــاوران خود دانست و 

خواستار توسعه تبادل نظر و ارائه پیشنهادات همه همکاران شد.
لازم به ذکر اســت این برنامه به همت دفتر امور بانوان و خانواده شهرداری گرگان به 

منظور تجلیل از بانوان بازنشسته و کارکنان شهرداری گرگان برگزار شد.

 

ح پرداخت  وندان از عدم اجرای طر  گلایه شهر
الکترونیکی کرایه تاکسی

البرز-مظفری مسعود محمدی ، رئیس کمیسیون حمل، نقل و ترافیک شورای 
اسلامی شهر کرج خواستار اهتمام شهرداری در راستای اجرایی شدن طرح پرداخت 

الکترونیکی کرایه تاکسی به عنوان راهکاری جهت حل معضل کمبود پول خُرد شد.
رئیس کمیســیون حمل، نقل و ترافیک شورای شــهر کرج: طی سخنانی در چهل 
و سومین جلسه رسمی شورای اسلامی شــهر با گلایه از عدم اجرای طرح کیف پول 
الکترونیک اظهار کرد: بنا بود طرح پرداخت الکترونیکی کرایه تاکسی، تا پایان سال 
در یکی از خطوط به صورت پایلوت اجرایی شود ولی این اتفاق تا به امروز که حدود یک 

هفته از پایان سال باقی مانده نیفتاده است.
وی با بیان اینکه علی رغم پیگیری های شورا اهتمامی در خصوص اجرایی شدن این 
طرح از سوی شهرداری وجود نداشته، افزود: متاســفانه تذکرات و تاکید شورا برای 

اجرای طرح کیف پول الکترونیکی بی نتیجه مانده است.
این مسئول ادامه داد: با توجه به اینکه از زمان شــیوع کرونا بسیاری از شهروندان به 
خاطر نگرانی از انتشار آلودگی ناشی از رد و بدل کردن کرایه سوار تاکسی نمی شوند، 
لازم است اجرای این طرح در دستور کارفوری شهرداری قرار بگیرد. مدیریت شهری 
در قبال قولی که به شهروندان داده مسئول اســت و باید هر چه سریع تر این طرح را 
اجرایی کند. با اجرای این طرح، دغدغه کمبود پول خرد رانندگان و مسافران هم برای 

همیشه حل خواهد شد.
این مســئول شــهری در بخش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه برای تسریع در 
تکمیل پروژه های عمرانی نیازمند جذب اعتبار در موعد مناسب هستیم، اضافه کرد: 
ســازمان ها و معاونت ها باید در جذب اعتبارات عمرانی خود اهتمام بیشتری داشته 
باشند تا اهداف پیش بینی شده در خصوص بهره برداری از پروژه های عمرانی در بازه 

زمانی مشخص شده محقق شود.

  

 تدوین منشوری با 200 بند در خصوص مشکلات 
نجف آباد

اصفهان-مریم مومنی مهندس مؤمنی با اشاره به ظرفیت های شهر نجف آباد، 
گفت: کل بودجه سال ۱۴۰۰ وصول شده و بودجه سال آینده با ۵۵ درصد افزایش به 

میزان ۵۹۰ میلیارد تومان تصویب شده است.
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری و شورای اسلامی شهر نجف آباد، 
مهندس قربانعلی مؤمنی رییس شورای اسلامی شهر نجف آباد، در نشست خبری 
با اصحاب رسانه، با بیان اینکه نجف آباد شــهری است که از سوی شیخ بهایی و با نگاه 
دینی و آموزه های شیعی بنیاد نهاده شده است، گفت: نجف آباد شهر ایثار و شهادت و 
همواره از پیشگامان انقلاب اسلامی بوده و با تقدیم بیش از ۲۵۰۰ شهید از شهرهایی 
است که نقش بســزایی در عرصه انقلاب اسلامی داشته و شهدایی نظیر شهید آیت، 
شهید محمد منتظری، شهید احمد کاظمی و شهید محسن حججی را تقدیم انقلاب 

اسلامی کرده است.
وی در ادامه افزود: شورای ششم در همان ابتدای فعالیت با مردم، خانواده معظم شهدا، 
نماینده ولی فقیه در نجف آباد و مســؤولان و مدیران و نخبگان شهر جلساتی برگزار 
کرد تا بتواند با استفاده از دیدگاه ایشــان بهترین خدمات را به مردم شهر شهید پرور 

نجف آباد ارائه کرده و موجبات رضایت مردم را فراهم آورد.
مهندس مؤمنی با اشاره به تهیه و تدوین منشــوری با ۲۰۰ بند در خصوص مسائل و 
مشکلات و نیازهای شهر نجف آباد، اظهار کرد: از همان ابتدای فعالیت شورای ششم 
تمام مشکلات شهر و مردم نجف آباد احصا شد، متاسفانه شهر تا کنون بودجه خوبی 
نداشته است و شهردار نجف آباد در تلاش است با افزایش آمار بودجه سرانه بودجه این 

شهر را افزایش بدهد.
رییس شورای اسلامی شــهر نجف آباد با بیان اینکه از میان ۴۰ گزینه برای تصدی 
شهرداری شهر نجف آباد به ۸ نفر و در نهایت مهندس امامی با رأی قاطع همه اعضای 
شورای شهر متصدی شهرداری نجف آباد شد، خاطرنشان کرد: شورای ششم تلاش 
کرد جلساتی به عنوان ملاقات مردم در سطح شهر و صحن شورا داشته باشد و در طول 
اعضای شورای شهر در خدمت مردم هستند و در شــش ماه اخیر تمام مناطق شهر 
مورد بازدید قرار گرفته است. وی از تعیین بودجه ۵۹۰ میلیارد تومانی برای شهرداری 
نجف آباد در ســال ۱۴۰۱ خبرداد و گفــت: کل بودجه ۳۸۰ میلیارد تومانی ســال 
۱۴۰۰ محقق شده و برای سال آینده نیز بودجه ۵۹۰ میلیارد تومانی پیش بینی شده 
است، در بودجه سال آینده به مواردی مانند شفافیت در بودجه ریزی و تقسیم بندی 
بودجه ســرانه های ارزش افزوده و آلایندگی توجه به مســائل فرهنگی و ورزشی و 

اولویت سنجی نیازهای مناطق توجه شده است.

 

 توزیع بیش از ۹۰۰ میلیون لیتر سوخت
 در استان اردبیل طی سال جاری

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل گفت: در ۱۱ ماه  اردبیل
سال جاری، بیش از ۹۰۰ میلیون لیتر انواع فرآورده های نفتی مایع شامل بنزین، نفت 

سفید، نفت گاز و نفتگوره در سطح منطقه اردبیل توزیع شده است.
سید حجت مدنی ۲۳ اسفند درباره تأمین و توزیع سوخت استان بیان کرد: این میزان 
فرآورده در بازه زمانی یاد شده و در سطح استان توزیع شده که در قیاس با مدت مشابه 

سال قبل،۱7 درصد افزایش نشان می دهد.
وی درباره مصرف بنزین اعم از معمولی، ســوپر و یورو ۴، در بازه زمانی فوق نسبت به 
همین مدت در سال ۹۹ گفت: با آنالیز و قیاس ارقام امسال و سال قبل، این فرآورده با 

افزایش ۱۶ درصدی همراه بوده است.
عضو شورای اداری اســتان اردبیل تصریح کرد: مصرف نفت گاز هم در ۳۳۶ روز سال 

جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، حکایت از افزایش ۱7 درصدی دارد.
مدنی از کاهش ۱۶ درصدی مصرف نفت سفید در همین مدت نسبت به سال ۹۹ خبر 
داد و افزود: فرآورده های نفتی در بخش های حمل ونقل ۵۹ درصد، حرارتی ۳ درصد، 
برق ۲۵ درصد، کشــاورزی ۸ درصد، پروژه ها ۲ درصــد و صنایع ۳درصد به مصرف 

رسیده است.

اهواز-محمد مجدم     شــرکت ملی حفاری 
ایران و شــرکت توســعه کاربرد پرتوهای ایران در 
راستای همکاری های فناورانه و حمایت از تحقیقات 

علمی و پژوهشی تفاهمنامه امضاء کردند.
 این تفاهمنامه در نشستی با حضور تعدادی از معاونان، 
مدیران و کارشناسان دو شرکت به امضاء دکتر حمید 
رضا گلپایگانی مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران 
و دکتر سید پژمان شــیر مردی مدیر عامل شرکت 

توسعه کار برد پرتوهای ایران رسید.
در این نشست مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران 
اظهار کرد: این شــرکت یکی از شــرکت های فناور 
محور در صنعت نفت است که همه علوم و تجهیزات 

تخصصی پیشــرفته در آن کاربــرد دارد و بر همین 
اساس تعامل و همکاری با مراکز علمی و دانش بنیان 
می تواند به توسعه و تعالی صنعت پیچیده و راهبردی 

حفاری کمک نماید.
گلپایگانی با بیــان اینکه مباحث تحقیق، توســعه 
فناوری و استفاده از دانش و تجهیزات بومی و استفاده 
از توانمندی شــرکت های داخلی در سرفصل برنامه 
های این ســازمان قرار دارد، افــزود: همکاری و هم 
افزایی، استفاده از توانمندی های بومی در جهت ارتقاء 
سطح علمی و دانش فنی متخصصان و کارشناسان 
شرکت می تواند بســیاری از مشکلات را برطرف و به 

تحقق برنامه های پیش بینی شده کمک نماید.

همچنین دکتر سید پژمان شــیر مردی گزارشی از 
فعالیت های شرکت توسعه کاربرد پرتوهای ایران ارائه 
داد و گفت: این شــرکت با بهره برداری از سامانه های 
پرتودهی و آزمایشگاه های کنترل کیفی قادر است 
طیف وســیعی از محصولات و مــواد را پرتودهی و با 

ایجاد مجموعه تخصصی ارائه خدمات نماید.
وی افزود: بسط و گسترش کاربرد پرتودهی با ایجاد 
ســامانه های جدید و مدیریت یکپارچه سامانه های 
موجود، طراحی، ساخت وســایل و تجهیزات مورد 
نیاز، راه انــدازی، بهره برداری، نظــارت و همکاری 
در فعالیت ها و پروژه های مرتبــط، تأمین مواد اولیه 
و تجهیزات، مشــاوره و آموزش بــرای بهره برداری 

صحیح، ایمن و استاندارد از ســامانه های پرتودهی، 
خدمات دهی مطمئن به مشتریان، تحقیق، توسعه و 

نوآوری از اهم فعالیت های این شرکت است.
در این نشست اعلام شــد: این تفاهمنامه به منظور 
همکاری متقابل شامل تبادل تجربیات و بهره برداری 
از توانمندی علمی و امکانات میان دو شرکت مبادله 

گردیده است.
از جمله موارد کاربرد پرتوهــا در صنعت حفاری در 
بخش های خدمات فنی و ویژه. شامل سیمانکاری، 
دســتگاه هــای پمــپ تــراک، تجهیــزات و ابزار 
نمودارگیری و همچنین لوازم و ابزار در گردش حفاری 

نظیر ضخامت سنج ها و  می باشد.

با هدف حمایت از تحقیقات علمی و توسعه فناوری صورت می گیرد؛

همکاری شرکت ملی حفاری ایران و شرکت توسعه کار برد پرتو های ایران 

اصفهان-مریــم مومنی    مهندس امامی با اشــاره به 
افزایش ۵۵ درصدی بودجه نجف آباد گفت: پس از جلســاتی با 
نخبگان و کارشناســان شــهر بودجه نجف آباد به ۵۹۰ میلیارد 
تومان افزایش یافت که ۴۲۰ میلیارد تومــان در زمینه عمرانی 
خواهد بود.  مهندس عبدالرســول امامی شــهردار نجف آباد در 
نشست خبری با اصحاب رسانه، ضمن تبریک روز جوان با اشاره 
به انسجام و همراهی و همصدایی مدیریت شهری نجف آباد، گفت: 
به گفته رهبر معظم انقلاب ، نجف آباد شهر علم و دین و ایثار و نگاه 
روشن به مسائل است، شهر نجف آباد سهم بسزایی هم در پیروزی 

انقلاب اسلامی و استمرار نظام و انقلاب اسلامی داشته است.
وی در ادامه افزود: نجف آباد بیش از ۲۵۰۰ شــهید تقدیم کرده 
است و این عدد بیش از برخی استانها است و ۸۰ نفر از این شهدا از 
سرداران و فرماندهان دفاع مقدس هستند، این شهر خانواده هایی 

را دارد که چهار شــهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. یکی از 
برادران این خانواده های ۴ شهیدی عضو شورای شهر است، ۱۳ 
خانواده با ۳ شهید و ۲۲۰ خانواده با ۲ شهید در نجف آباد زندگی 

می کنند و آمار این شهر در تقدیم شهدا نمونه است.
شهردار نجف آباد با اشاره به وجود ۲ لشــکر در استان اصفهان و 
وجود لشکر هشــت نجف اشرف در شــهر نجف آباد، اظهار کرد: 
در تقدیم شــهدای مدافع حرم نیز نجف آباد پیشتاز بوده است و 
شهید حججی گل سرسبد این شهدا اســت که در جهان ایشان 
را می شناسند. حضور 7۰۰ دانش آموز شهید از ویژگی های نجف 
آباد است و تنها در دبیرستان شهید منتظری  ۲۳۴ شهید دانش 
آموز وجود دارد.  مهندس مؤمنی با اشاره به روز پنجم اسفندماه 
روز حماســه و ایثار نجف آباد، اظهار کرد: نجف آباد قدیمی ترین 
شهر جدید کشــور اســت و میزبان قومیت های متعددی است 

که با مسالمت و دوستی بسیار در کنار یکدیگر زندگی می کنند. 
یکی از مسائل متفاوت مدیریت شهری نجف آباد فضاسازی ها و 
فعالیت هایی نظیر ویژه نامه دهه فجر است که امسال با موفقیت 
انجام شد. وی ادامه داد: با وجود اینکه علیرغم شرایط کرونایی با 
محدودیت هایی در برگزاری مراسمات دهه فجر مواجه بودیم اما 
به خوبی توانستیم برنامه های متعددی در این ایام انجام بدهیم، 
همچنین گرامیداشت هفته ایثار و شــهادت نجف آباد که نیز با 
برنامه های بسیار خوب و متنوعی همراه بود. کاروان نمادین اعزام 
به جبهه و برنامه های متنوع و گســترده فرهنگی هنری از جمله 
اقداماتی بود که به مناسبت هفته حماسه و ایثار نجف آباد برگزار 
گردید . شهردار نجف آباد با بیان اینکه درآمد شهر و بودجه شهر 
پاسخگوی نیازهای شهر نیست، تصریح کرد: سلسله جلساتی با 
حضور نخبگان و مدیران شهر و اعضای شورای شهر برگزار کردیم 

و با ۵۵ درصد افزایش بودجه را به ۵۹۰ میلیارد رســاندیم. ۴۲۰ 
میلیارد تومان این بودجه در حوزه عمرانی است و افزایش بودجه 
برکاتی در خصوص رشد و توسعه شــهری را دارد و مابقی بودجه 
نیز بودجه جاری شهرداری اســت.  وی به اقداماتی مؤثر در حوزه 
حمل و نقل عمومی شهرداری نجف آباد اشــاره کرد و گفت: ۲۲ 
دستگاه اتوبوس فرسوده شهر با هزینه ای بالغ بر 7 میلیارد تومان 
نوســازی و ارتقا پیدا کرده و ۳7 اتوبوس دیگر با تأمین ۸ میلیارد 
تومان هزینه بازسازی و نوسازی به ناوگان حمل و نقل شهر اضافه 
خواهد شد، همچنین به دلیل عرض کم گذر و معابر شهری منابعی 
در خصوص خرید مینی بوس های از دو شرکت توانمند و پیشرفته 
داخلی در دستور کار قرار گرفته و امیدوار هستیم در ابتدای سال 
آینده این خودروها در خدمت ناوگان حمل و نقل عمومی نجف 

آباد قرار بگیرد.

اهواز-محمد مجدم      رئیس ســازمان بســیج رســانه 
خوزستان از کسب ۲ مقام برتر در جشنواره کشوری رسانه ای ابوذر 

توسط بسیجیان رسانه استان خبرداد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی سازمان بسیج 
رسانه خوزستان ، روز یکشــنبه ۲۲ اسفندماه اختتامیه هفتمین 
جشنواره کشوری رسانه ای ابوذر باحضور محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و ســردار غلامرضا سلیمانی رئیس 
سازمان بسیج مستضعفین در محل وزارت اقتصاد و دارایی در تهران 

برگزار شد.
سجاد بهمئی رئیس سازمان بسیج رسانه خوزســتان در این باره 
اظهار کرد: در دی ماه ســال جاری بخش استانی این جشنواره در 

چند بخش آغاز و بیش از ۵۰۰ اثر به جشنواره استانی ارسال و نفرات 
برتر معرفی شدند.

وی افزود: آثار برتر جشنواره رسانه ای ابوذر خوزستان به جشنواره 
کشوری ارسال شــد و امروز ۲۲ اســفندماه اختتامیه آن برگزار و 
بسیجیان رسانه استان موفق به کســب ۲ رتبه برتر در بخش ملی 
شدند.  بهمئی گفت: حسین اسکندری در بخش تیتر جشنواره ملی 
ابوذر به مقام سوم و سروش یوسفی نیز در بخش خبر مقام نخست را 

کسب کرد.
رئیس سازمان بسیج رسانه خوزستان در پایان اضافه کرد: بسیجیان 
رسانه خوزستان برای اولین بار توانستند در جشنواره ملی ابوذر حائز 

رتبه های برتر شوند.

اصفهان

خوزستان

نجف آباد در مسیر شهر هوشمند شدن

 درخشش بسیجیان رسانه خوزستان در اختتامیه جشنواره ملی ابوذر
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بانک مرکزی به بانک ها اخطار داد

تخلف ها در اخذ سود زیر ذره بین هیات انتظامی

خریــدار   بانک مرکــزی در بخشــنامه ای به 
شــبکه بانکی ضمن تاکیــد بر اجــرای مقررات 
ناظر بر نرخ های ســود علی الحساب سپرده های 
ســرمایه گذاری مــدت دار اخطــار داد کــه با 
بانک هــای متخلــف از طریق هیــات انتظامی 

برخورد قاطع خواهد کرد.
بانک مرکزی اعلام کرد: پیرو بخشــنامه شماره 
۱۲۶۶۴۲     /۹۹ تاریــخ ۲۸      تیرمــاه ســال۱۳۹۹ 
موضــوع ابــلاغ مصوبه هــزار و دویســت و نود 
و هفتمیــن جلســه تاریــخ ۲۴       تیرمــاه ســال 
۱۳۹۹ شــورای پــول و اعتبــار درخصــوص 
ســقف نرخ های سود علی الحســاب سپرده های 
ســرمایه گذاری مــدت دار، بــر اســاس نتایج 
بازرســی های انجام شــده و همچنیــن بعضی 
گزارش های واصله، برخی بانک ها و مؤسســات 
اعتبــاری غیربانکــی با توســل بــه روش ها و 
شــیوه هایی خاص و نامتعارف بــه قصد دور زدن 
مقــررات ناظر بر نرخ های ســود علی الحســاب 
ســپرده های ســرمایه گذاری مدت دار، عملًا از 
نرخ های مصوب ابلاغی به شــرح بخشنامه اشاره 

شده تخطی می کنند.
بدیهی اســت تــداوم چنین اقدامــات مخرب و 
ناسالم برای جذب سپرده بیشتر و بدون توجه به 
پیامدهای آن، ضمن افزایش بهای تمام شده پول 
در شبکه بانکی کشــور، موجبات تضییع حقوق 

ســایر ذینفعان و همچنین تهدید ثبات، سلامت 
و اســتحکام مالی مؤسســات اعتباری را فراهم 
می سازد. لذا لازم اســت از مبادرت به مواردی که 

در زیر آمده است، خودداری شود:
- پرداخت سود ســپرده در همان ابتدای دوره به 

سپرده گذار؛
- واریز مابــه  التفاوت ســود بالاتــر از نرخ های 
مصــوب شــورای پــول و اعتبــار در تاریخ های 
متفاوت به حســاب های ســپرده دیگــر اعم از 
حساب های سپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت 
و همچنین به حســاب های سپرده قرض الحسنه 
ســپرده گذار علاوه بر ســود معمــول پرداختی 
مطابق مصوبات شــورای پول و اعتبار در تاریخ و 

موعد پرداخت سود به صورت ماهانه
- واریز سود به حساب های سپرده قرض الحسنه 
سپرده گذار با مانده به ظاهر صفر که امکان رویت 
گردش واقعی حساب سپرده مذکور، صرفاً با اخذ 
مجوز از دفتر مرکزی بانک یا مؤسســه اعتباری 

غیربانکی امکان پذیر می باشد
- افتتــاح حســاب های سپرده ســرمایه گذاری 
بلندمدت با عناوین طرح هــای مختلف که عملًا 
دارای ماهیت کوتاه مدت بوده و واریز و برداشــت 

وجوه در آن ها امکان پذیر می باشد
- افتتاح حســاب های مختص کارکنان مؤسسه 
اعتبــاری با نرخ های ســود ترجیحــی و بالاتر از 

نرخ های مصوب شورای پول و اعتبار
- افتتاح حســاب  ســپرده با شماره مشتری های 

متفاوت برای یک شخص حقیقی   /حقوقی
 - اعمــال محدودیت هــای سیســتمی و وضع 
محدودیت در ســطح دسترســی به سیســتم 
نرم افزاری بانک   /مؤسســه اعتباری غیربانکی که 
امکان رویت و رصد برخی حســاب های ســپرده 

سپرده گذاران را از بازرسان سلب می نماید.
- عــدم رعایــت نــرخ شکســت حســاب های 
سپرده سرمایه گذاری بلندمدت موضوع بخشنامه 

شماره ۱۸۰۶۸۰  /۹۹ مورخ ۱۲  /۶  /۱۳۹۹
بانک مرکــزی در پایــان این بخشــنامه تاکید 
کرده است، مســئولیت حســن اجرای ضوابط و 
دســتورالعمل های ابلاغی بر عهده هیأت مدیره 
و مدیران عامــل بانک هــا و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی است و بانک مرکزی بر رعایت نرخ های 
سود سپرده، نظارت لازم را معمول و با موارد نقض 
آن از طریق هیئت انتظامی بانک ها برخورد قاطع 
خواهد کرد، لذا لازم اســت مراتب به قید تسریع 
و با لحاظ مفاد بخشنامه شــماره ۱۴۹۱۵۳ /۹۶ 
مــورخ  ۱۶  مردادمــاه ســال  ۱۳۹۶بــه تمامی 
واحدهای ذی ربط بانک     ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی ابلاغ شــده و با اطلاع رسانی مناسب و 
مقتضی به سپرده گذاران محترم بر حسن اجرای 

آن نظارت دقیق به عمل آید.    

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
معرفی ۱۱ هزار واحد به بانک مسکن برای دریافت 

تسهیلات نوسازی در بافت فرسوده
انعقاد تفاهم نامه شــش هزار میلیارد تومانی با  

بانک مسکن برای اعطای تسهیلات به نوسازی 
واحدهای مسکونی فرسوده اقدام مناسب دولت 

سیزدهم است.
به گزارش بازار به نقل از وزارت راه و شهرسازی، 
محمد آئینی معــاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران به تشریح برخی از اقدامات 

آتی آن شرکت در اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت.
معاون وزیر راه و شهرســازی با یادآوری اینکه بیش از ۱۶۰ هزار هکتار 
مساحت از سطح شهرها را بافت فرسوده، ســکونتگاه های غیررسمی 
و بافت های تاریخی تشــکیل می دهد که می تواند هــدف بازآفرینی 
شهری قرار بگیرد، گفت: بر اســاس بررسی های انجام شده بیش از ۲.۵ 
میلیون واحد ناپایدار در کشــور وجود دارد که باید نوسازی و بهسازی 

شود و در برنامه شرکت برای نوسازی قرار دارد.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران ادامه داد: بررسی ها نشان 
می دهد که آمار حمایت از نوسازی در ۸ سال گذشته سالانه کمتر از ۱۵ 
هزار واحد در سال بوده اســت. در دولت جدید با منابع خوبی که برای 
نوسازی بافت فرسوده و محلات هدف در نظر گرفته شد در برنامه است 

تا این رقم افزایش یابد.
آئینی توضیــح داد: انعقاد تفاهم نامــه ۶ هــزار میلیاردتومانی با بانک 
مسکن برای نوســازی بافت فرســوده از جمله اقدامات مناسب دولت 
سیزدهم در راستای ســرعت دادن به روند نوسازی در بافت های هدف 
بازآفرینی شهری است. هم اکنون ۲ هزار و ۴۰۰ میلیاردتومان از تفاهم 

نامه ۶ هزار میلیاردتومانی برای ۸ هزار واحد محقق شده است.
به گفتــه وی، تاکنون نزدیک بــه ۱۱ هزار واحــد در قالب ۲ هزار و 
۵۰۰ پروژه به بانک مسکن معرفی شــده تا تسهیلات نوسازی آنها 
پرداخت شود و در برنامه اســت که تا پایان سال این رقم به ۲۰ هزار 

واحد برسد.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزایش رقم تســهیلات نوســازی در 
بافت فرســوده را که در قالب طــرح نهضت ملی مســکن اجرایی و 
عملیاتی خواهد شــد راهکاری برای تشــویق نوسازی در بافت های 
هدف بازآفرینی شــهری برشمرد و اعلام کرد: تســهیلات نوسازی 
که هم اکنون در تهران ۴۵۰ میلیون تومان، در ســایر کلانشــهرها 
۴۰۰ میلیون تومان، در مراکز اســتان ها ۳۵۰ میلیــون تومان و در 
سایر شــهرها ۳۰۰ میلیون تومان شده و این تســهیلات نیاز سپرده 
گذاری و رســوب گذاری نداشــته و تا ۳۰۰ میلیــون تومان آن در 
بافت های هدف بازآفرینی شــهری با ســود ۹ درصد و به شرط ۱۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی پرداخت می شود مشــوقی مناسب برای 
نوسازی در بافت های فرســوده است که میزان اســتقبال را به نحو 

مناسبی بالا برده است.
وی خاطرنشــان کرد: تمامی ســرمایه گذاران کلان و خــرد در بافت 
فرسوده که بتوانند طبق ضوابط طرح های توسعه شهری پروانه نوسازی 
از شــهرداری دریافت کنند مورد حمایت شــرکت بازآفرینی شهری و 

دولت برای نوسازی بافت فرسوده در طرح نهضت ملی مسکن هستند.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس عنوان کرد

تأمین مالی بانک توسعه تعاون در بودجه ۱۴۰۱
بسطامی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در 
خصوص اینکه بر اســاس بند د تبصره ۲ قانون 
بودجه ۱۴۰۰ دولت مکلف به افزایش ســرمایه 
۱۰ هزار میلیــارد ریالی بانک توســعه تعاون 

گردید که متأسفانه تاکنون محقق نشده است.
علی اکبر بســطامی نماینده مردم ایلام، ایوان، 
چرداول، مهران و ملکشاهی و سیروان در مجلس شورای اسلامی و عضو 
کمیســیون اجتماعی مجلس در گفتگو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی 
توسعه تعاون گفت: در بحث منابع مالی در کشور از دولتی تا خصوصی، 

آنچه تاکنون مغفول مانده بحث اقتصاد تعاون است.
وی با اشاره به آیه کریه »وَ تعَاوَنوُا عَلیَ البِْرِّ وَ التَّقْوی« اظهار داشت: برای 
اینکه نظام اقتصادی مبتنی بر مشــی قرانی داشته باشیم، باید در اداره 
حکومت، اقتصاد مبتنی بر تعاون بیش ازپیش مطمح نظر مســئولین 

باشد.
بســطامی با بیان اینکه هم اکنون در دولت سیزدهم، توسعه طرح های 
تعاونی و مردم پایه مورد توجه دولت و اقتصاددانان و طراحان اقتصادی 
اســت، ادامه داد: این طرح ها دارای درآمد پایدار است و می تواند باعث 

توسعه متوازن در سطح کشور شود.
وی توســعه اقتصاد تعاونی ها را نیازمند همکاری دو بخش وزارت کار 
و وزارت اقتصاد دانست و گفت: بایســتی این دو بخش برای طرح های 
تعاون پایه که بتواند مسیر آینده کشــور را در تأمین منابع هدایت کند 

بیش ازپیش همکاری داشته باشند.
نماینده مردم ایلام، ایوان، چرداول، مهران و ملکشــاهی و سیروان در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به بحث اقتصاد مقاومتی و اینکه اقتصاد 
مقاومتی به منزله اقتصاد ریاضتی نیست، ادامه داد: باید از ظرفیت های 
اقتصاد دولتی و تعاونی ها و بخش خصوصی استفاده کنیم تا بتوانیم به 

یک درآمد پایدار برای اداره حاکمیت برسیم.
وی برنامه ریــزی مدون اجــرای قوانیــن موضوعی کشــور در حوزه 

تعاونی ها را شرطی لازم برای این مهم دانست.
بسطامی با اشاره به مشکلات در حوزه اقتصاد مبتنی بر تعاونی ها گفت: 
ضروری اســت در این دولت که منادی عدالت اســت و مجلس و دولت 
با یکدیگر همسو هســتند در این مسیر متناســب با مطالبات مردم و 
رهبری و اســناد بالادســتی بیش ازپیش تلاش کنیم و با بهره گیری از 

ظرفیت های کشور، در حوزه های مختلف توسعه تعاون شرکت کنیم.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس با مهم خوانــدن نقش تعاونی ها در 
کارآفرینی ادامه داد: بایســتی حوزه های کارآفرینی را در بخش تعاون 
توســعه دهیم و تا حد امکان جاذبه های لازم را برای کارآفرینان فراهم 

کنیم.
وی ادامــه داد: تقویت بخــش کارآفرینــی و تشــویق کارآفرینان با 
معاف شــدن آن ها از مالیات و بهره گیری از صندوق توســعه ملی برای 

کارآفرینان باید بیش ازپیش مد نظر مسئولان باشد.
بســطامی در خصوص اینکه بر اســاس بند د تبصره ۲ قانون بودجه 
۱۴۰۰ دولت مکلف به افزایش ســرمایه ۱۰ هزار میلیارد ریالی بانک 
توسعه تعاون گردید که متأســفانه تاکنون محقق نشده است، گفت: 
بودجه سال گذشــته با هماهنگی حوزه های تعاونی و دولت تصویب 
شد که متأســفانه به دلیل جزر و مدهای سیاســی و اقتصادی دولت 
نتوانســت منابع را تأمین کند امــا در بودجه ۱۴۰۱ بــه این موضوع 
پرداخته می شود که بر اساس مدار قانون دسترسی، منابع پیش بینی 

شوند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی دلیل مشکلات 
تأمین بودجــه را عدم پایداری منابــع درآمدها عنوان کــرد که باعث 

چالش در تأمین منابع می شود.
وی منطقی کردن و به حداقل رساندن تراز عملیاتی را برای رفع چالش 
در بودجه ها مهم خواند و گفت: بایســتی با نگاه دولت و مجلس و بخش 
خصوصی بودجه را به مســیری هدایت کنیم کــه درآمدهای ما قابل 
دسترس باشد تا برنامه ها و هزینه ای که برای هر بخش تعیین می شود 

قابل اجرا گردد.

بانک
قرض الحسنه؛ فراتر از یک ارزش

مشــاور مدیرعامل و رئیس اداره کل روابط عمومی بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در یادداشــتی که پنجشنبه ۱۹ اســفند در روزنامه جام جم 

منتشر شد به اهمیت ترویج فرهنگ والای قرض الحسنه پرداخت.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران، قاسمیان در 
این یادداشت، بیان کرد: فرا رسیدن هفته قرض الحسنه، فارغ از این که 
یادآور یک فرهنگ اسلامی اصیل در کشور عزیزمان است، دغدغه های 
مهمی را در عرصه های اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی به ذهن متبادر 
می سازد. به  راســتی چرا بزرگان و پیشــوایان دین مبین اسلام تا این 
اندازه نسبت به قر ض الحسنه و گردش نقدینگی سالم و مولد در جوامع 
مسلمان تاکید می فرمایند؟ شــاید برخی تصور کنند، تاکید بر ترویج 
فرهنگ قرض الحســنه صرفا با هــدف همیاری دیگــران و جلوگیری 
از گســترش فقر مطلق در جامعه صورت می گیرد امــا این تنها یکی از 

کارویژه ها و ابعاد فرهنگ قرض الحسنه محسوب می شود.
وی در بخش دیگری از این مطلب نوشت: محدودســازی آثار ترویج و 
تثبیت فرهنگ قرض الحسنه به »مبارزه با فقر«، مصداق قرائتی ناقص 
از این فرهنگ محسوب می شــود. فرهنگ قرض الحسنه در کنار »دفع 
تهدیدات اقتصادی« یــک فرهنگ اقتصادی و اجتماعی فرصت ســاز 
به شمار آمده و در میان مدت و بلندمدت به تقویت شاخصه های تولید و 

رشد اقتصادی در کشور منجر خواهد شد.
رئیس اداره کل روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران بیان کرد: 
صورتبندی این مساله اصلا دشوار نیست! ترویج فرهنگ قرض الحسنه 
منجر به مبارزه با »ربا« و دیگر عوامل بازدارنده رشد اقتصادی در جامعه 
محســوب می شــود. زمانی که ربا ترویج پیدا کند، هزینه های تولید و 
ریسک سرمایه گذاری افزایش یافته و بسیاری از ســرمایه ها را از مدار 
تولید خارج خواهد ساخت. بنابراین، ترویج قرض الحسنه به مثابه یک 
فرهنگ پویا، مولد و فرصت ســاز می تواند شاخصه های رشد اقتصادی 
مانند میزان سرمایه گذاری و سرمایه پذیری را درجامعه تقویت کرده و 
از این طریق، ساختار مالی و تجاری کشور را سامان دهد و باید برای این 

هدف از جان مایه گذاشت.

خ حق الوکاله بانک سینا در سال 1401   نر
اعلام شد

نرخ حق الوکاله بانک سینا برای انواع ســپرده های سرمایه گذاری در 
ســال مالی ۱۴۰۱ معادل ۳ درصد خالص منابع ســپرده گذاران اعلام 
شــد.به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، با عنایت به بخشــنامه و 
دستورالعمل بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، نرخ حق الوکاله 
بکارگیری ســپرده های مشــتریان در بانک سینا در ســال ۱۴۰۱، به 
میزان ۳ درصد خالص منابع سپرده گذاران برای هر یک از انواع سپرده 
های بکار گرفته شده جهت مصارف مشاع، تعیین و جهت اطلاع عموم 

اعلام می گردد.
حق الوکاله مبلغی است که بانک ها می توانند در قبال بکارگیر ی منابع 

سپرده گذاران، از آنان دریافت کنند.

رونمایی از تنخواه کارت بانک آینده؛ ویژه 
مشتریان حقوقی

بانک آینده بــا هدف ارائه خدمــات کاربردی و تســهیل فعالیت های 
بانکی مشــتریان حقوقی، نســبت به ارائه محصولی جدیــد با عنوان 
»تنخواه کارت«، اقدام کرده است.با اســتفاده از »تنخواه کارت« بانک 
آینده، یک حســاب  قابلیت اتصال به کارت های متعدد را داشته و برای 

هر کارت، امکان شارژ با مبالغ مختلف، وجود دارد.
مالکیت و مدیریت کارت ها نیز کاملًا در اختیار شرکت خواهد بود.

مشــتریان حقوقی می توانند برای انجام عملیات روزانه این کارت ها را 
به تنخواه داران ســپرده و عملیات اخذ صورت حســاب و شارژ و دشارژ 

تنخواه کارت خود را به سادگی مدیریت کنند.
علاوه بر این، تعیین سقف روزانه یا سقف کلی برای تراکنش های کارت 

و هم چنین فعال سازی رمز پویا در این کارت ها، امکان پذیر است.
شــفافیت در عملیات تنخواه داری، عدم نیاز به اســتفاده از حساب ها و 
کارت هــای شــخصی تنخــواه داران، گزارش گیری صورت حســاب 
تنخواه داران و کنترل بر تراکنش ها و مانده حساب از دیگر کارکردهای 

»تنخواه کارت« بانک آینده، به شمار می رود.

 امضای دومین تفاهم  نامه همکاری بانک اقتصادنوین و کمیته امداد 
امام خمینی )ره(

78 خانوار در سیستان و بلوچستان شاغل می شوند
دومین تفاهم نامه همکاری مشــترک بانک اقتصادنوین و کمیته امداد 
امام خمینی )ره( در قالب تامین مالی طرح های خوداشــتغالی امضا و 
مبادله شــد.به گزارش روابط عمومی بانک اقتصادنوین، بر اساس این 
تفاهم نامــه، بانــک اقتصادنوین در راســتای ایفای مســئولیت های 
اجتماعــی خــود و در جهــت توانمندســازی و محرومیت زدایی، از 
طرح های خوداشــتغالی مددجویان کمیته امداد امــام خمینی )ره( 

استان سیستان و بلوچستان حمایت می کند.
در این طرح ۷۸ خانوار تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( این 
استان در ســه طرح پرورش ماهی، قالی بافی و تصفیه آب، از تسهیلات 
بلاعوض بانــک اقتصادنوین برخوردار می شــوند و می توانند با هدایت 

راهبر شغلی متخصص، کسب وکار خود را راه اندازی کنند.
اولیــن تفاهم نامه در زمینه خوداشــتغالی در ســال ۱۴۰۰ بین بانک 
اقتصادنوین و کمیتــه امداد امام خمینی )ره( منعقــد و با حمایت این 
بانک ۲۳ طرح شــامل ۱۳ طرح در حــوزه پــرورش دام و ۱۰ طرح در 
حوزه پرورش آبزیان به بهره برداری رســید.گفتنی اســت احداث ۴۲ 
مدرسه، تامین تجهیزات بیمارســتانی برای مراکز درمانی عام المنفعه 
و ... بخشی از اقدامات این بانک در حوزه مسئولیت اجتماعی است که با 
هدف توسعه عدالت اجتماعی، ایجاد فرصت های برابر و زندگی بهتر، در 

مناطق کمتر برخوردار کشور اجرایی شده است.

 دعوت بیمه سرمد از داوطلبان عضویت 
در هیأت مدیره

بیمه ســرمد، آگهی دعوت از داوطلبان عضویــت در هیأت مدیره این 
شرکت را منتشر کرد.

به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد، در متن این آگهی آمده است:
با توجه به درخواســت بیش از ۲۰ درصد ســهامداران از هیات مدیره 
شــرکت، جهت برگزاری مجمع عمومی برای انتخــاب اعضای هیات 
مدیره، طبق مفــاد ماده ۹۶ اصلاحیــه قانون تجارت، بــه اطلاع کلیه 
سهامداران محترم شــرکت بیمه سرمد می رســاند، با عنایت به اینکه 
انتخاب اعضای هیات مدیره در انطباق با اساســنامه شرکت در دستور 
کار قرار دارد، در اجرای مفاد ۲۹ اساســنامه، اعضای هیات مدیره باید از 
بین اشخاص حقیقی سهامدار انتخاب شوند و اسامی داوطلبان عضویت 
در هیات مدیره برای تایید صلاحیت به بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران اعــلام و پس از تایید بــرای رای گیری به مجمــع عمومی عادی 
شــرکت ارائه گردد.از این رو، از کلیه ســهامداران داوطلب عضویت در 
هیات مدیره که دارای شــرایط یاد شــده در ماده ۲۹ اساسنامه شرکت 
هســتند، دعوت به عمل می آید حداکثر تا تاریخ ۲۶ اســفند ۱۴۰۰ با 

همراه داشتن مدارک به دفتر مرکزی بیمه سرمد مراجعه نمایند.

شعبه

سرمد

خریدار  عملکرد ۱۱ماهــه بانک ملت با حضور 
معــاون بانــک، بیمه و شــرکت هــای دولتی و 
مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمــه وزارت اقتصاد، 
مدیرعامــل و اعضای هیــات مدیــره و معاونان 

مدیرعامل این بانک خصوصی، بررسی شد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک ملــت، دکتر 
سیدعباس حســینی معاون بانک، بیمه و شرکت 
های دولتــی وزارت امور اقتصــادی و دارایی در 
این جلســه با قدردانی از گزارش خوب ارائه شده 
از ســوی مدیرعامل بانک ملت و همچنین تلاش 
های ارزشمند مدیران و کارکنان این بانک، اظهار 
داشت: این جلسه نخستین جلســه ای است که 
برای بررســی عملکرد ۱۱ ماهه شــبکه بانکی و 
برنامه های ســال آینده برگزار می شود که نشان 
دهنده اهمیت زیاد و جایــگاه رفیع بانک ملت در 
بین بانک های کشور است.وی با ابلاغ سلام وزیر 
اقتصاد بــه مدیرعامل، مدیــران و کارکنان بانک 
ملت، همدلی موجود در هیــات مدیره این بانک 
و کنار هم بودن را عامــل موفقیت و ارائه خدمات 
مطلوب به مردم ذکر کرد و گفت: این بانک بانکی 
بــزرگ، تاثیرگذار و ارزشــمند اســت و مدیران 
بزرگی در آن مشــغول به فعالیت هستند و همه 
باید کمک کنند تا رسالت بزرگی که در این دوران 
سخت اقتصادی بر عهده این بانک است به خوبی 
به سرانجام برســد و در نهایت خیر و برکت آن به 

مردم برســد.معاون وزیر اقتصاد با بیان این نکته 
که با توجه به وجود همه ســختی ها، نظام بانکی 
عهده دار مسوولیت بزرگی است، از تلاش تمامی 
کارکنان بانک ها قدردانی کرد و افزود: شــخص 
رییس جمهــوری نیز همواره قــدردان تلاش ها 
و زحمات کارکنــان بانک ها به عنوان ســربازان 
جبهه اقتصادی هســتند.وی با اشاره به انتظارات 
رییس جمهوری از بانــک ها به ویــژه در زمینه 
تسهیل در اعطای تسهیلات خرد، این تسهیلات 
را دارای کمتریــن مطالبات دانســت و ادامه داد: 
خوشــبختانه وزارت اقتصاد و بانک ها با همکاری 

هم یک اتفاق خوب را در این زمینه رقم زدند.
دکتر حسینی با اشــاره به تاکید رییس جمهوری 
مبنــی بــر جلوگیــری از اعطای تســهیلات به 
بدحســابان بانکــی در بانــک هــای مختلف، 

خاطرنشان کرد: تاکید وزارت اقتصاد بر شفافیت 
بی حد و حصر در شبکه بانکی است.

معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به روزهای حساس و 
شلوغ پایان ســال، یادآور شد: مطمین هستم که 
تا آخرین لحظات ســال و حتی روزهای تعطیل 
سال آینده، به بهترین شکل به مردم خدمات ارائه 
خواهید داد.قربان اسکندری، مدیرکل دفتر امور 
بانکی و بیمه وزارت اقتصــاد هم از گزارش خوب 
مدیرعامل بانک ملت سپاســگزاری کرد و گفت: 
این بانک یکی از بهترین بانک های کشــور است 
و امیدواریم که در کنار هــم بتوانیم این بهترین 
بودن را تداوم ببخشیم.وی با اشاره به مواردی در 
زمینه عملکرد بانک ملت افــزود: این بانک بانک 
بسیار خوبی است و عملکرد آن قابل ستایش است 
ولی موارد و مشکلاتی هم وجود دارد که بانک باید 

نسبت به اصلاح آنها اقدام کند.
مدیرعامــل بانک ملت با بیان ایــن نکته که بانک 
ملت با دارابودن ســهم ۲۴,۳ درصدی، بیشترین 
سهم درصد را در منابع حساب های جاری ۶ بانک 
بزرگ کشور در اختیار دارد، ســهم این بانک را از 
ســپرده های ارزی نیز ۳۱,۹ درصــدی و از چهار 
سپرده ریالی ۱۹,۱ درصدی خواند و افزود: در ۱۱ 
ماه امسال بیشترین مصارف ریالی مربوط به بانک 
ملت بوده ضمن این که ســهم این بانک از مصارف 

ارزی ۶ بانک بزرگ کشور نیز ۵۸ درصد است.

صادرات

مدیران عامل بانک صادرات ایران 
و فولاد مبارکه اصفهان در نشستي 
همکاري  توســعه  زمینه هــای 
في مابین را بررسي و برای استفاده 
از ظرفیت هاي ریالــي و ارزي این 
بانــک در داخل و خارج کشــور 
تفاهم کردنــد. حجت اله صیدي 
در دیدار مدیــران مجموعه فولاد 
مبارکه بر تقویــت همکاري بانک 
صــادرات ایــران با این شــرکت 
تاکید کرد و گفت: همکاري با این 
شرکت تاکنون در مسیر مطلوبي 
قرار داشــته و همچنان از تمامي 
ظرفیت هاي موجود ارزي و ریالي 
براي پیشــبرد فعالیت هاي فولاد 

مبارکه استفاده خواهیم کرد.

وي بــا بیــان ایــن که 
همــه ۵۰۰ شــرکت 
برتر ایــران بــه غیر از 
بانک هــاي موجود در 
این فهرست و همچنین 
بــزرگ  شــرکت هاي 
پتروشــیمي،  صنعت 

خودروسازي و دیگر صنایع کشور 
با بانک صادرات ایــران همکاري 
دارند و ۲۵ درصد گــردش مالي 
آنها توســط ایــن بانــک انجام 
مي شود، اظهار داشــت: شرکت 
فولاد مبارکه براي بانک صادرات 
ایران از  اهمیت ویژه اي برخوردار 
است و این ظرفیت    وجود دارد که 
حداقل ۲۵ درصد حجم عملیاتي 

شــرکت  این  بانکــي 
توســط بانک صادرات 
ایران انجام شود.صیدي 
در این نشست با اشاره 
بــه روابــط کارگزاري 
در کشــورهاي منطقه 
و برخــورداری بانــک 
صادرات ایران از بیشــترین تعداد 
شــعب خــارج از کشــور، براي 
انجــام مبــادلات ارزي و کاهش 
هزینه هاي تامین مالي شــرکت 
فولاد مبارکه اعــلام آمادگي کرد 
و ظرفیت بانک بــراي تامین مالي 
سالانه حداقل ۸۰۰ میلیون یورو 
به منظــور حمایــت از طرح هاي 
توسعه اي این شــرکت را یادآور 

شــد.مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه نیز در این نشســت ضمن 
ابراز رضایت از همــکاري با بانک 
صادرات ایــران گفت: همیشــه 
سابقه مطلوبي از همکاري با بانک 
صادرات ایران در فــولاد مبارکه 
وجود داشــته و جایگاه آن از نظر 
عملکــرد در میان ســایر بانک ها 
همواره جایگاه برتري بوده است.

محمدیاســر طیب نیا با اشاره به 
وجود بیش از هشت میلیارد یورو 
طرح جدیــد در فــولاد مبارکه، 
خواستار همراهي بانک صادرات 
ایــران بــراي تحقــق طرح هاي 
توسعه اي این شــرکت از طریق 

منابع صندوق توسعه ملي شد. 

ویی فولاد مبارکه ظرفیت بانک صادرات ایران برای تامین مالی سالانه 8۰۰ میلیون یور

به عنوان نخستین بانک کشور صورت گرفت 

بررسی عملکرد ۱۱ ماهه بانک ملت با حضور معاون وزیر اقتصاد


